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14. oktobrī Ludzā darba vizītē ieradās Satiksmes
ministrs Anrijs Matīss. Ministrs kopā ar VAS „Latvijas
Valsts ceļi” un VAS „Latvijas autoceļu uzturētājs” pār-
stāvjiem tikās ar Ludzas novada domes deputātiem,
lai pārrunātu esošo un plānoto autoceļu rekonstruk-
cijas gaitu Ludzas novadā un Latgalē.

Pārrunu laikā tika aktualizētas vairākas problē-
mas un prioritārie darbi, savukārt ministrs sniedza
ieskatu par tuvāko gadu plāniem un iecerēm. Tika
pārrunāti autoceļa A12 posma Rēzekne – Ludza re-
montdarbi un transzītceļu uzturēšanas jautājumi.
Ludzas novada domes priekšsēdētāja Alīna Gendele
uzsvēra, ka šobrīd prioritāte ir sakārtot lauku ceļus,
kas savieno ciemus un pagastu pārvalžu centrus ar
reģionālajiem centriem. Tas ir svarīgs priekšnosa-
cījums novada iedzīvotāju nodarbinātības veicinā-
šanai, uzņēmējdarbības attīstīšanai. Tikšanās dalīb-
nieki bija vienisprātis, ka no ceļu stāvokļa ir atka-

rīga arī veselības aprūpes kvalitāte un izglītības no-
drošināšana. Anrijs Matīss informēja, ka valsts pie-
šķirto mērķdotāciju summas gada griezumā pietiek
vien 1800 ceļu kilometru izbūvei visā valstī. Sadalot
pa visām pašvaldībām, rezultātā finansējuma pietiek
tikai 7–8 kilometru garu ceļa posmu sakārtošanai kat-
rā novadā. Ministrs skaidroja, ka no pašvaldību ak-
tivitātes ir atkarīga sakārtojamo objektu pārskatīšanas
prioritātes.

Šobrīd akcents tiek likts uz esošo ceļu tīklu sa-
kārtošanu, nevis jaunu ceļu izbūvi, jo ir ļoti daudz
kritisku ceļu posmu, kuri prasa to atjaunošanu.
Tikšanās laiks bija ierobežots vizītes saspringtā gra-
fika dēļ – ministram pēc sapulces Ludzā bija jādo-
das uz Preiļiem tikties ar Latgales plānošanas reģiona
vadību.

Svetlana Rimša,
sabiedrisko attiecību speciāliste

Satiksmes ministra 
Anrija Matīsa vizīte Ludzā

Lāpu gājiens 
„Ar gaismu sirdī”

Ik gadu 11. novembrī, Lāčplēša dienā visā Latvijā tiek iedegtas ne-
skaitāmas sveces, pieminot Latvijas valsts armijas uzvaru pār Bermonta
karaspēku 1919. gada 11. novembrī.     

Laiks no Latvijas Republikas proklamēšanas dienas līdz 1919. gada
11. novembrim bija viens no sarežģītākajiem Latvijas vēsturē, kad tika
izcīnītas vairākas kaujas, cenšoties iegūt valsts neatkarību. Joprojām
kā galvenie Latvijas valsts armijas uzvaras iemesli tiek minēti latvie-
šu karavīru drosme un varonīgums.     

Par skaistu tradīciju kļūst notikums, kad Lāčplēša dienā – 11. no-
vembrī kopā ar jaunsargiem un skolu jaunatni, pilsētas iedzīvotājiem
lāpu gājienā apliecinām, ka mēs lepojamies ar latviešu strēlnieku pul-
ku karavīriem, kuri piedalījās Latvijas brīvības cīņās un sekmēja Latvijas
valsts nodibināšanu.   

Lāpu gājiens sāksies plkst.17.00 no Ludzas pilsētas ģimnāzijas, pa
Skolas, Kr.Barona, Rekaševa, Raiņa ielām un noslēgsies pilsētas lau-
kumā ar svinīgo brīdi „Ar gaismu sirdī”.  Lāpas nesīs jaunsargi no pil-
sētas ģimnāzijas un ciemiņi no Zilupes vidusskolas.

Vij, Dieviņ, zelta jostu, 
Apkārt manai tēvu

zemei!
Pavisam drīz Latvijas valsti sveiksim dzimšanas dienā. Tas ir svi-

nams un ļoti svinīgs notikums. Par valsti žurnālā „Es mīlu savu Latviju”
teikti šādi vārdi: „Es zinu, kur sākas upe: divas pietekas satiekas un
veidojas upe, es nojaušu, kā rodas bērniņš: divas šūnas saplūst vienā,
kāds tajā iepūš dvēseli, un cilvēks ir tapis. Bet kā dzimst valsts?” Vienkāršs
jautājums bez viennozīmīgas atbildes, jo atbilde ir katrā no mums, tā-
pat kā mēs katrs esam valsts daļa, un valsts ir katrā no mums. Bez jeb-
kura no mums – mūsu domām, lūgšanām, darbiem un līdzdalības –
mūsu novads nevar iztikt, tāpat kā Latvija nevar pastāvēt bez mums.
Šobrīd ir tāds darbīgs pārdomu laiks. Vēlreiz novērtējam mūsu tau-
tas bagātības, to, kas mums pieder, tie ir mūsu cilvēki, darbīgie un visu
varošie – tie ir meži, kuri pārsteidz ar savu krāšņo krāsu gammu tie-
ši rudenī, tie ir ezeri, kas mīļi ieskauj mūsu novadu. Pasaule ir brīnu-
mu, pārsteigumu un nepārtrauktas dzejas pilna. Dzeja un mūzika at-
ver īpašas durvis uz cilvēka sirdi. 

17. novembrī plkst.17.30 aicinām uz sarīkojumu „Vij Dieviņ zel-
ta jostu apkārt manai tēvu zemei” Ludzas kinoteātra telpās. Kad būs
izskanējusi novada domes priekšsēdētājas Alīnas Gendeles uzruna, no-
dziedāta mūsu kopīgā lūgšana „Dievs svētī Latviju”, godināti nova-
da gada cilvēki ar dziesmu, deju un mūziku valsti svētkos sveiks mūsu
pašu mazie un lielie mākslinieki.

18. novembrī – Latvijas dzimšanas dienā, aicinām uz kinoteātri, lai
kopīgi noskatītos divas filmas.  Pirms filmu demonstrācijas jauniešiem
plkst.11.00 piedāvājam ņemt aktīvu dalību stencila darbnīcā, ko va-
dīs Aleksejs Nikitins no dizaina darbnīcas „Valis”. Būs iespēja mūsu
dzimto Ludzu parādīt nedaudz interesantākā veidolā caur stencilu.
Jaunieši, esiet aktīvi, nāciet, būs interesanti!

Un tad plkst. 14.00 kopīgi noskatīsimies filmu „Pazust Latgalē”,
kur parādīts, kā četri galvenie ekstrēmie sporta veidi apvienojas vien-
reizējā piedzīvojumā te pat savā zemītē – Latgalē.

Plkst. 15.00 piedāvājam filmu „Laimes formula”, kurā uzdoti mums
visiem zināmi jautājumi: kā būt laimīgam, kā kļūt veselam. Šie jau-
tājumi nevienam nav sveši, bet atbildes mēs meklējam katrs savā vei-
dā. Filmā skatītājs iepazīs četrus cilvēkus un viņu laimes formulas. Visas
šīs personības vieno neatlaidība, dzīvesprieks, humora izjūta un īpa-
ša saikne ar dabu. Filmā tiksimies ar mūsu novadnieku zāļu tēju spe-
ciālistu dakteri Arturu Tereško, slaveno Inesi Ziņģīti, leģendārā aktiera
Ēvalda Valtera dēlu Raiti Valteru, Noras Ikstenas tēvu Jāni Rubeni.

Katras filmas ilgums 1 stunda, ieeja brīva.
Sveicot ikkatru Valsts dzimšanas dienā, no sirds novēlu lepoties ar

savu valsti, godāt savu valodu, mīlēt savu zemi un līdzcilvēkus!
Uz tikšanos sarīkojumos!

Ludzas tautas nama direktore V. Razumovska

Pie apģērba piesprausta lentīte
Latvijas karoga krāsās ir sirsnīgs
un patriotisks žests – veids, kā ap-
liecināt savu mīlestību pret Latviju
un piederību tās svētkiem. Lāčplēša
dienas un Latvijas Republikas
proklamēšanas dienas priekšvakarā
aicinām novada iedzīvotājus pie-
spraust pie apģērba sarkanbal-
tsarkanās lentītes.

No 10. līdz 17. novembrim
darbadienās plkst. 12:00–15:00
lentītes ikviens varēs saņemt
Ludzas novada pašvaldības
ēkas 1. stāvā (Raiņa ielā 16,
Ludzā). Sarkanbaltsarkanās lentī-
tes svētkiem locīja Ludzas pilsē-
tas skolu audzēkņi. Lentītes locī-
jums atgādina par 1919. gada 11.
novembra uzvaru un līdzinās

starptautiski atzītajam „victory” jeb
uzvaras simbolam.

Aicinām salocīt un nēsāt 
pie apģērba sarkanbaltsarkanu

lentīti

No 2. novembra Ludzas novada pašvaldības ēkā (Raiņa ielā 16, Ludzā) būs skatāma izstāde
„Vietējo padomju loma Latvijas neatkarības atgūšanā”: rakstu, atmiņu, dokumentu un fotogrāfiju
krājums. Izstādes-krājumu veidotāji: Latvijas Zinātņu akadēmija un Latvijas Pašvaldību savienība.

24. novembrī plkst. 16:00 – 18:00 un turpmāk katra mēneša ceturtajā otrdienā SIA „Ludzas
apsaimniekotājs” valdes priekšsēdētāja kabinetā notiks iedzīvotāju pieņemšana par daudzdzīvok-
ļu māju apsaimniekošanas jautājumiem.

Iedzīvotājus pieņems Ludzas novada domes priekšsēdētāja Alīna Gendele un SIA „Ludzas apsaim-
niekotājs” valdes priekšsēdētājs Andris Līpacis.

2015. gada 7. novembrī
no plkst.11:00 līdz
plkst.13:00 atzīmējot
Robežsargu dienu, Valsts
robežsardzes Ludzas
pārvalde sadarbībā ar Valsts
robežsardzes Aviācijas
pārvaldi rīkos pasākumu pie
Ludzas pilsētas domes,
kurā plānots videofilmas,

par godu Valsts robežsardzes atjaunošanai,
demonstrēšana, dienesta suņu paraugdemonstrējumi,
kā arī dienesta tehnikas demonstrācija. Pasākuma
laikā būs iespēja klātienē aplūkot Valsts robežsardzes
Aviācijas pārvaldes helikopteru, kā arī vērot
helikoptera pārlidojumus pāri pilsētai. Klātesošie varēs
iepazīties ar Valsts robežsardzes darba organizāciju,
specifiku un robežsargu pienākumiem, kā arī bērniem
tiks organizēta vizināšanās ar kvadracikliem Ludzas
pilsētas parkā. 

Robežsargu diena Ludzā
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„Sargeņģelis”
Jūs gaida

Ludzas novada Sociālais dienests, sadar-
bībā ar Nodibinājumu „Centrs Dardedze” ir
iesaistījies atbalsta un apmācību projektā
„Vardarbības pret bērnu novēršana Latvijas
lauku apvidos”, programmā „Sargeņģelis”.

Programmas ietvaros vecākiem ar maziem
bērniem līdz 2 gadu vecumam tiek nodrošinā-
ta iespēja apmeklēt vecāku atbalsta grupas.
Grupas vada sociālie darbinieki. Atbalsta gru-
pas notiek divas reizes mēnesī, kurās vecāki pa-
pildina savas zināšanas bērnu aprūpē un audzi-
nāšanā, kā arī dalās pieredzē ar citiem vecākiem,
veidojot savstarpēju atbalsta tīklu, kas ir ne-
pieciešams ikvienam vecākam. Piederība gru-
pai palīdz izvairīties no sociālās izolētības vai
atstumtības. Uz grupām vecāki nāk kopā ar
saviem mazajiem bērniem un kopīgi darbo-
joties apgūst prasmes, kā ar mīlestību un iz-
pratni audzināt savus mazuļus. Vēlamies arī
pievērst uzmanību, ka grupas ir atvērtas un
tām var jebkurā brīdī pievienoties.

Vairāk informācijas Ludzas novada Sociālajā
dienestā (Raiņa ielā 16a, Ludzā) vai pa tālruni
65707492.

Sociālais dienests izsaka sirsnīgu pateicību
par finansiālo un mantisko atbalstu, kas bija ne-
pieciešams atbalsta grupas „Sargeņģelis” pro-
grammas īstenošanai: 

SIA SĀKUMS A,
SIA BLEKS KE,
SIA MAXIMA Latvija.

SOCIĀLAIS DIENESTS INFORMĒ

LAUKSAIMNIEKIEM

AKTUĀLI

Uzsākta Vienotā
platību

maksājuma 
avansu izmaksa

lauksaimniekiem
No šā gada 23. oktobra Lauku atbalsta dienests ir uzsācis

Vienotā platību maksājuma avansa izmaksu 70% apmērā. Šob-
rīd pakāpeniski VPM avansa maksājumus saņems visi tie lauk-
saimnieki, kuru iesniegumos nav konstatētas problēmas. Lauku
atbalsta dienests atgādina, ka avansa maksājumus nevarēs pie-
šķirt gadījumos, ja nebūs saņemtas atbildes uz LAD vēstu-
lēm un nebūs atrisinātas problēmas, piemēram, kad vairāki
lauksaimnieki atbalsta saņemšanai ir pieteikuši vienu platī-
bu u.tml. Par avansa aprēķinu un apmēriem informāciju var
lasīt LAD mājaslapā izvēlnē „Atbalsta likmes”.

Saņemot avansa maksājumu, lauksaimniekam ir iespēja
uzlabot savu finansiālo situāciju un veikt ieguldījumus sa-
imniecības turpmākā attīstībā.

Lauku uzņēmējiem pieejamas
bezmaksas konsultācijas un palīdzība

ALTUM projektu pieteikumu
sagatavošanā

Topošie un esošie lauku reģionu uzņēmēji, kā arī jaunie lauksaimnieki var izmantot Latvijas Lauku konsultāci-
ju un izglītības centra (LLKC) bezmaksas konsultācijas un apmācības finansējuma saņemšanai VAS „Latvijas Attīstības
finanšu institūcijā Altum” (bijusī Hipotēku un zemes banka) īstenotajās valsts atbalsta programmās. Bezmaksas kon-
sultācijas pieejamas uzņēmēju projektiem, kas tiek īstenoti visos Latvijas novados un pagastos, kā arī pilsētās ar ie-
dzīvotāju skaitu līdz 5000.

LLKC speciālisti konsultē par pieejamajiem valsts atbalsta veidiem, ALTUM piedāvātajām valsts atbalsta pro-
grammām un to nosacījumiem, kā arī palīdz gatavot pieteikumu, biznesa plānus un citus dokumentus valsts atbal-
stīta aizdevuma saņemšanai.

Bezmaksas LLKC konsultācijas paredzētas jaunajiem uzņēmumiem, tiem, kas vēlas sākt uzņēmējdarbību lau-
kos, jaunajiem lauksaimniekiem vecumā līdz 40 gadiem, kas plāno sākt lauksaimniecisko ražošanu, kā arī uzņē-
mējiem, kas iepriekš nav saņēmuši Eiropas Savienības finansējumu investīcijām. Bezmaksas konsultācijas un ap-
mācības tiek sniegtas Zemkopības ministrijas finansētās aktivitātes „Lauku teritorijas ekonomiskās veicināšanas pro-
gramma” ietvaros.

Altum programmas bezmaksas konsultācijas un pieteikumu sagatavošana: Dārzu iela 7a, Rēzekne, LV-4601,
tālr.: 64625255 (Ināra Smirnova, Gunārs Indričāns).

LLKC Ludzas nodaļas speciālisti: Raiņa iela 16A, Ludza, LV-5701, tālr.: +371 65723421; fakss: +371 65707200

Nekustamā īpašuma nodokļa (NĪN) mak-
sājumi veicami vienu reizi ceturksnī ne vē-
lāk kā 31. martā, 15. maijā, 15. augustā un
15. novembrī, vienas ceturtdaļas apmērā no
nodokļa gada summas vai arī reizi gadā –
avansa veidā. 

Nomaksāt NĪN iespējams Ludzas nova-
da pašvaldības kasē (atrodas pašvaldības ēkas
2. stāvā, Raiņa ielā 16, Ludzā), bankā, in-
ternetbankā, kā arī portālā www.epakalpo-
jumi.lv. Jāuzsver, ka, maksājumu veicot in-
ternetbankā, būtiski ir pārliecināties, vai pār-
skaitījums adresēts pašvaldībai, kas izsūtī-
jusi paziņojumu par NĪN nomaksu.
Pārskaitījums veicams uz kādu no tiem pa-

švaldības kontiem, kas norādīti sagatavotajā
maksāšanas paziņojumā. Maksājuma mēr-
ķī precīzi jānorāda nodokļa maksātāja per-
sonīgā konta numurs par zemi un personī-
gā konta numurs ēkām, īpašuma adrese vai
kadastra numurs, par kuru tiek veikts mak-
sājums. Pašvaldību pārstāvji nodokļu jau-
tājumos norāda, ka drošākais veids nomaksāt
nekustamā īpašuma nodokli ir portālā
www.epakalpojumi.lv. Portālā pieejami pa-
švaldību banku konti NĪN samaksai, kā arī
nodokļa maksātājam automātiski parādās
visa nepieciešamā informācija.

Aicinām nodokli samaksāt laicīgi, jo sa-
skaņā ar likumu par laikā neveiktu maksā-

jumu tiek aprēķināta nokavējuma nauda
0,05% apmērā no nesamaksātās summas.

Lai nerastos pārpratumi saistībā ar no-
dokļa apmaksas termiņu, aicinām portālā
www.epakalpojumi.lv pieteikties atgādi-
nājumu saņemšanai par nekustamā īpašu-
ma nodokļa apmaksas termiņa tuvošanos e-
pastā vai īsziņas veidā uz mobilo tālruni
(SMS). Atgādinājuma vēstule uz norādīto
e-pastu tiks izsūtīta septiņas dienas pirms
maksāšanas termiņa, bet SMS veidā – mak-
sāšanas termiņa samaksas dienā.

Vēlamies vērst iedzīvotāju uzmanību, ka
katru gadu sagatavojot nekustamā īpašu-
ma nodokļa maksātājiem nodokļa maksā-

šanas paziņojumus papīra formā un pie-
gādājot tos norādītajā adresē, tiek patērēts
milzīgs papīra apjoms un, protams, arī no-
zīmīgi naudas līdzekļi. Šos resursus varam
ietaupīt, nekustamā īpašuma nodokļa
maksātājiem atsakoties no maksāšanas pa-
ziņojuma piegādes papīra formā, to aizstājot
ar maksāšanas paziņojumu elektronisku pie-
gādi. Pašreiz šādu iespēju izmanto tikai ne-
daudz vairāk nekā 12% NĪN maksātāju.
Aicinām nodokļu maksātājus aktīvāk iz-
mantot iespēju saņemt maksāšanas pazi-
ņojumu e-pastā! Elektroniskajam maksā-
šanas paziņojumam iespējams pieteikties
portālā www.epakalpojumi.lv.

Ja Jūs audzināt bērnu vecumā līdz 7 ga-
diem, un Jums ir radušies jautājumi par
bērnu audzināšanu, gribas paplašināt sa-
vas zināšanas, attīstīt bērnu emocionālo
attīstību, iegūt jaunu pieredzi vai vienkārši
ir vēlme būt labākam vecākam, piesakieties
vecāku apmācības grupā „Bērnu emo-
cionālā audzināšana”.

BEA programmas mērķi ir – vei-
cināt bērna uzticēšanos, mazināt trauk-
smi, nostiprināt pašcieņu, attīstīt sa-
skarsmes iemaņas, veicināt bērna ie-
saistīšanos dažādās aktivitātēs, sekmēt
attiecības ar vienaudžiem, veicināt emo-
ciju pašregulāciju.

Kas var piedalīties vecāku grupā? Šīs
grupas paredzētas Jums, māmiņai vai tē-
tim, vai vislabāk, māmiņai un tētim kopā,
ja Jūsu bērns ir vecumā līdz 7 gadiem.
Grupa ļoti palīdzēs vecākiem, kuru bērns
reizēm ir patvaļīgs vai agresīvi uzvedas.
Dzīvesprieks, spēja pielāgoties apstākļiem

un citas spējas palīdz bērniem tikt galā ar
stresu, atbilstoši rīkoties sarežģītās si-
tuācijās un justies droši. Šīs spējas ir at-
karīgas ne tikai no paša bērna, bet arī no
viņa emocionālās attīstības, kurā lielu ie-
guldījumu var dot vecāki un aprūpētāji.

Vecāku apmācības programmas auto-
re ir psiholoģe Sāra Lendija (Kanāda).
Latvijā programmu ieviesa un adaptēja psi-
holoģe Edīte Ozola, sadarbībā ar Centru
„Dardedze”, Latvijas Universitāti un Bērnu
un ģimenes lietu ministriju.

Programmā pievērsta uzmanība desmit
faktoriem jeb soļiem, kam ir liela nozīme
emocionāli, garīgi un fiziski veselīgu bēr-
nu audzināšanā: vecāku izpratne par bēr-
na attīstību un temperamentu, kā attīstīt
sava ķermeņa kontroli un pozitīvu ķermeņa
tēlu; kā veicināt vecāku un bērnu labvē-
līgu savstarpējo saskarsmi; kā attīstīt bēr-
nos fantāziju un vēlmi spēlēties; kā attīstīt
valodas un saskarsmes spējas; kā veidot

un atrast pamatu pozitīvam pašvērtēju-
mam; disciplīnas metodes, kas attīsta rak-
sturu un veido sirdsapziņu; kā iemācīt pa-
zīt emocijas, tās kontrolēt un regulēt; kā
veicināt koncentrēšanās, plānošanas un
problēmu risināšanas spējas; kā rosināt so-
ciālo kompetenci, empātiju un gādīgumu.

Kā grupa darbosies?
• Grupas dalībnieki tiksies 10 nodar-

bībās
• Tikšanās notiks vienu reizi nedēļā.

Pirmā nodarbība 10. novembrī no 15.00
– 17.00 Raiņa 16A zālē 1.stāvā

• Nodarbības ilgums 2 stundas
• Nodarbības vadīs Ludzas novada

Sociālā dienesta psiholoģe Viktorija
Maškanceva

• Papildus informācija pa telefonu
22493737.

APMĀCĪBU PROGRAMMA PIRMSSKOLAS
VECUMA BĒRNU VECĀKIEM „BĒRNU
EMOCIONĀLĀ AUDZINĀŠANA” (BEA)

Informējam, ka sakarā ar Ludzas novada Sociālā dienesta darbinieku mācībām,
klientu pieņemšanas pagastos šā gada 19. novembrī un 10. decembrī nenotiks.

Atvainojamies par sagādātajām neērtībām.

Atgādinām, ka nekustamā īpašuma nodokļa ceturtais
maksājums veicams līdz 15. novembrim
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Par namu uzturēšanas
un apsaimniekošanas

darbu plānošanu
22. oktobrī Ludzas iedzīvotāji tika aicināti uz Apaļā galda disku-

siju kopīgi apspriest paveiktos darbus namu apsaimniekošanas jomā
un Ludzas pilsētas tēla veidošanas procesu.

Kaut arī abi apspriežamie jautājumi ir visnotaļ aktuāli, dalībnieku
pasākumā bija diezgan maz. 

Sarunas gaitā tika uzdoti jautājumi, kas izraisīja debates: 
- kādi normatīvie akti reglamentē dzīvojamās mājas apsaim-

niekošanas darbu plāna sastādīšanu nākamajam gadam un 
- kādi ir noteikti termiņi plānoto darbu apstiprināšanai.
SIA „Ludzas apsaimniekotājs” noskaidrojām, ka līdz katra gada 30.

septembrim namu apsaimniekotājam ir jāsagatavo obligāti veicamo dzī-
vojamās mājas uzturēšanas un apsaimniekošanas darbu plānoto ieņē-
mumu un izdevumu tāmi nākamajam kalendārajam gadam. Šīs tāmes
kopsavilkumu un paziņojumu par to pievieno rēķiniem un līdz attie-
cīgā gada 15. oktobrim nogādā dzīvokļu īpašniekiem. Tas darāms sa-
skaņā ar Ministru kabineta noteikumiem Nr.1014 „Kārtība, kādā ap-
rēķināma maksa par dzīvojamās mājas pārvaldīšanu un apsaimnie-
košanu”, kā arī dzīvojamās mājas pārvaldīšanas līguma 4.1.7.punktā
noteikto (ja šāds līgums ir noslēgts). 30 darba dienu laikā pēc tāmes
saņemšanas dzīvokļu īpašniekiem ir jāpieņem lēmums par dzīvojamai
mājai aprēķinātās pārvaldīšanas un apsaimniekošanas maksas apstip-
rināšanu nākamajam kalendārajam gadam.

Nekustamā īpašuma izsole
Ludzas novada pašvaldība rīko nekustamā īpašuma atklāto mutisko izsoli ar augšupejošu soli:

Personām, kuras vēlas piedalīties izsolē, nodrošinājuma nauda jāiemaksā Ludzas novada pašvaldības
norēķinu kontā Nr. LV49HABA0551036353377, kods HABALV22, A/S Swedbanka.

Ar izsoles noteikumiem var iepazīties katru darbdienu no pulksten 8 līdz 12 un no 13 līdz 17 Ludzas
novada pašvaldībā Ludzā, Raiņa ielā 16, 415. kabinetā. Nekustamos īpašumus var apskatīt darbdienās, ie-
priekš piezvanot pa tālr. 20223634 vai 26430058.

Pieteikums par piedalīšanos izsolē jāiesniedz pēc paziņojuma publicēšanas laikrakstā „Latvijas Vēstnesis”
līdz 2015. gada 9. decembrim plkst. 14.00 (Ludzā, Raiņa ielā 16, 415. kab.).

Pretendentiem, kuriem pastāv pirmpirkuma tiesības, lūgums mēneša laikā no paziņojuma publicēšanas
laikrakstā „Latvijas Vēstnesis” iesniegt pieteikumu par nekustamā īpašuma pirkšanu.

Izsoles norises vieta – Ludzā, Raiņa ielā 16, Ludzas novada pašvaldībā (3.stāvā, mazā zālē).
Tālrunis uzziņām 65707410; 26430058

Nekustam  pašuma nosaukums un atrašan s 

vieta 

Nekustam  

pašuma 

nosac t  cena 

Nodrošin juma 

nauda 

Izsoles 

norises laiks 

„Ozollapas”, Istras pagasts, Ludzas 
novads, kas sast v no:  

- zemes vien bas 28,8 ha plat b  ar 

kadastra apz m jums 6860 005 0054 (t.sk 

20,0 ha meža), 

- zemes vien bas 29,9 ha plat b  ar 

kadastra apz m jumu 6860 006 0115 (t.sk. 

24,3 ha meža). 

EUR 

194 932,00 

EUR 

19 493,20 

10.12.2015.

plkst. 10.00

Ludzas Lielās sinago-
gas restaurācijas projek-
ta ietvaros no 28. sep-
tembra līdz 2. oktobrim
trīs Ludzas novada amat-
nieki viesojās Norvēģijā,
kur piedalījās projekta ak-
tivitātes „3. darbnīca” pa-
sākumos. Izbraucot cau-

ri Lærdalstunnelen – pasaulē garākajam autoceļu tunelim
(24,5 km) – amatnieki apmeklēja Lærdalsøyri ciematu, kur
iepazinās ar valsts nozīmes aizsargājamu koka arhitektū-
ras pieminekli, 1700.–1800. gados būvētajām koka ēkām
un Borgund viduslaiku koka baznīcu.

Salhus ciematā amatnieki apmeklēja arī kādreizējo Salhus
Trikotāžas fabriku (1858. – 1989.), kas šodien darbojas kā
Norvēģijas Adīšanas muzejs (Norwegian Knitting Industry

Museum) un atrodas valsts rūpniecības kultūras mantoju-
ma sarakstā.

Projekta partneru, Hordalandas muzeju centra eksper-
tu organizētajās darbnīcās amatnieki apguva praktiskas ie-
maņas logu restaurācijā. 

Projekts Nr. ERZLV04/GSKMS/2013/09 „Ludzas
Lielās sinagogas restaurācija un ebreju garīgā mantojuma
atdzimšana” tiek īstenots Eiropas Ekonomikas zonas finanšu
instrumenta Programma LV04“Kultūras un dabas manto-
juma saglabāšana un atjaunināšana“ ietvaros, izmantojot
EUR 201 875 piešķīrumu no Islandes, Lihtenšteinas un
Norvēģijas ar EEZ finanšu instrumenta starpniecību.

Ar EEZ un Norvēģijas finanšu instrumentu palīdzību,
Islande, Lihtenšteina un Norvēģija sekmē sociālo un eko-
nomisko atšķirību mazināšanu un divpusējo attiecību stip-
rināšanu ar saņēmējvalstīm Eiropā. Visas trīs valstis cieši

sadarbojas ar ES atbilstoši Eiropas Ekonomikas zonas (EEZ)
līgumam.

2009.–2014. gadam paredzētais EEZ un Norvēģijas fi-
nanšu instrumentu apjoms ir 1,79 miljardi eiro.
Norvēģija nodrošina apmēram 97% no kopējā finansē-
juma apmēra. Uz finansējuma saņemšanu var pretendēt
NVO, pētniecības un akadēmiskās institūcijas, kā arī pub-
liskais un privātais sektors 12 jaunākajās ES dalībvalstīs,
Grieķijā, Portugālē un Spānijā. Sadarbība ar donorvalsts
institūcijām ir ļoti plaša un darbības var īstenot līdz 2016.
gadam.

Galvenās atbalstītās jomas ir apkārtējās vides aizsardzība
un klimata pārmaiņas, pētniecība un stipendijas, pilsonis-
ka sabiedrība, veselība un bērni, dzimumu līdztiesība, tais-
nīgums un kultūras mantojums.

Ilona Rimša,
projektu vadītāja

Ludzas novada amatnieki gūst pieredzi Norvēģijā

Katru gadu Valsts probācijas dienests
(VPD) labākajiem darbiniekiem un sa-
darbības partneriem pasniedz goda zīmes,
atzinības un pateicības rakstus. Šī gada
7. oktobrī, atzīmējot VPD divpadsmito ga-
dadienu, ar pateicību tika apbalvotas arī
ludzānietes: Ludzas 2. vidusskolas di-
rektore Zinaīda Buliga un Valsts aizsar-
dzības militāro objektu iepirkumu cen-
tra ēkas uzraugs Lūcija Pontaga.

VPD Ludzas teritoriālās struktūrvienības
(Ludzas TSV) darbinieki, izvirzot Z.Buligu
apbalvošanai, norādīja: „Zinaīda Buliga –
skolotāja, kuras gudro, iejūtīgo vārdu, zi-
nāšanas un sirds siltumu gaida un saņem
simtiem skolēnu. Viņa ir cilvēks ar lielu pe-
dagoģisko pieredzi, izturību, darba sparu
- atbildīgs un prasīgs darba devējs.
Labprāt nodarbina ikvienu notiesāto, pie-
meklē atbilstošāko darbu viņu prasmēm, ie-
maņām, ņem vērā viņu vecumu un veselī-
bas stāvokli. Zinaīda Buliga ir viena no re-
tajiem darba devējiem Ludzā, kura nodar-
bina notiesātos arī darbdienu vakaros un
brīvdienās.

Zinaīda Buliga no visiem notiesātajiem
prasa darbu un godprātīgu attieksmi pret
uzdoto darbu. Izprot un novērtē dienestā strā-
dājošo darbu sabiedrības drošības veici-
nāšanā. Ar Zinaīdas Buligas atbalstu vien-
mēr tiek iegūta nepieciešamā informācija
VPD funkciju īstenošanai. Viņa sniedz ie-
spējami plašu informāciju un personu rak-
sturojumu, kas būtiski atvieglo darbu uz-
raudzības un izvērtēšanas ziņojumu funkcijas
ietvaros. Ir atvērta pozitīvas sadarbības vei-
cināšanai, ar VPD Ludzas TSV sadarbojas
no 2006. gada.

Zinaīda ir atsaucīga, pretimnākoša, strā-
dīga un prasīga pret citiem, vienmēr laip-
na un ar augstu atbildības sajūtu izturas pret
savu darbu un ciena citu paveikto.”

Aprakstot L.Pontagas paveikto: „Ar Valsts
aizsardzības militāro objektu iepirkumu cen-
tra ēkas uzraugu Lūciju Pontagu VPD
Ludzas TSV sadarbojas jau desmito gadu.
Lūcija Pontaga ir atbildīgs un prasīgs dar-
ba devējs. Viņa labprāt nodarbina “prob-
lemātiskus” notiesātos un piemeklē atbilstošu
darbu ikviena notiesātā prasmēm un ie-

maņām. Lūcijas Pontagas vadībā notiesā-
tie ir veikuši Valsts aizsardzības militāro ob-
jektu iepirkumu centra ēkas (Ludzā) kos-
mētisko remontu un pārkrāsojuši to, atjau-
nojuši žogu, taisījuši slotas, atjaunojuši dzīv-

žogu, kā arī veikuši teritorijas uzkopšanas
un labiekārtošanas darbus.

Darba procesā L.Pontaga veido kontaktu
ar notiesāto, pārrunājot likumpārkāpuma
izdarīšanas iemeslus un rosina ikvienu no-
tiesāto veikt pozitīvas pārmaiņas sevī un savā
dzīvē, kas turpmāk atturētu no jaunu li-
kumpārkāpumu veikšanas. Tajā pašā laikā
no notiesātajiem prasa darbu un godprā-
tīgu attieksmi pret uzdoto uzdevumu, veidojot
notiesātajos atbildības sajūtu par paveik-
to likumpārkāpumu un piespiedu darbu kā
sodu, kā arī veidojot gandarījumu par labi
izdarītu darbu. 2015. gadā kā pozitīvu ga-
dījumu jāatzīmē, ka Lūcija vienam notie-
sātajam palīdzēja iestāties skolā, palīdzot
sakārtot visus nepieciešamos dokumentus. 

Lūcija Pontaga ir ļoti atsaucīgs darba de-
vējs un labprāt sadarbojas ar VPD Ludzas
TSV.” 

Apsveicam un vēlam panākumus arī
turpmāk!

Inga Tabūne – Lipska,
VPD Ludzas TSV
vecākā referente 

Ar VPD pateicību apbalvotas Zinaīda Buliga 
un Lūcija Pontaga
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Lielu iedzīvotāju interesi un diskusijas ir
izraisījusi Ludzas Lūcija – vides dizaina ob-
jekts, skulptūra, kuras izveidošanai nesen sāk-
ti vākt ziedojumi. 

Kāpēc Lūcija izskatās tieši tāda un kur tai
ir jāatrodas? Vai plānotā atrašanās vieta ve-
cajā tirgus laukumā pie TIC ir īstā vieta skul-
ptūrai? Vai Ludzā nav par daudz pieminek-
ļu? Kāpēc pieņemts skiču konkursam ie-
sniegtais vienīgais variants, ja citi pretendenti
nav bijuši?

Sāksim ar to, ka reālais darbs pie skulptūras
izveides sāksies tikai 2017. gadā. Iespējams,
ka sāksies. Viss atkarīgs no finansēm – vai
izdosies savākt vajadzīgo summu. 

Tātad ir laiks vēl apspriest gan pieminekļa
atrašanās vietu, gan arī kādas izmaiņas sā-
kotnējā skicē. 

Kā atzīst novada domes priekšsēdētāja
Alīna Gendele, pēc konkursa izsludināšanas
interese par to ir bijusi liela, taču rezultātā sa-
ņemta tikai viens darbs. Tās autore Svetlana
Skačkova-Marčenko vērtēšanas komisiju
(Alīna Gendele, Vladimirs Kalinko, Līga
Kondrāte, Ilona Igovena) pārliecināja par savu
ideju. Komisijas locekle Sandra Vorkale meta
projekta prezentācijā nepiedalījās, tāpēc vi-
ņas viedokli uzklausījām tagad. 

Lai labāk saprastu mākslinieces Svetlanas
Skačkovas-Marčenko ieceri, publicējam
viņas redzējumu par Lūcijas skulptūru un tās
ideju. 

Ir daudz iebildumu par iespējamo
Lūcijas atrašanās vietu. Kāpēc tā izvēlē-
ta tieši vecajā tirgus laukumā? Vai tas, ka
turpat blakus ir pareizticīgo baznīca, pil-
sētas astoņsimtgades piemiņas akmens,
obelisks partizāniem, vizuāli netraucēs

Lūcijai?
- Kad tika izsludināts konkurss, tā notei-

kumos Lūcijas skulptūrai bija paredzēta kon-
krēta vieta — pilskalns. Tomēr tāda Lūcijas
skulptūra, kādu esmu iecerējusi, nevar atrasties
pilskalnā, Pirmkārt, tāda lieluma pieminek-
lis neiederas laukumā, kas atrodas pilskalnā.
Otrkārt, vēsturiskais pilskalns tomēr nav pie-
mērotākā vieta tēlam, kas ar Ludza vēstures
faktiem  nav saistīts. Lūcijas tēlu mēs sa-
stopam tikai teikās un leģendās. Vēl vairā-
kus pretargumentus droši vien nosauktu ar-
hitekts, kā arī tos varētu atrast likumdošanā
par vēstures pieminekļu aizsardzību.  

Tieši tāpēc es sākumā centos saprast šī tēla
misiju. Tā arī nosaka vietas izvēli. Vieta pie
pareizticīgo baznīcas un TIC vecajā tirgus lau-
kumā nav vislabākais variants. Piemērotāko
variantu, domāju, atradīsim kopā ar pilsētas
arhitektu un pašvaldību. Es  Lūciju kā pilsētas
simbolu redzu centrā, vietā, kas labi redza-
ma gan kājāmgājējiem, gan garāmbraucējiem.
Lūcija Ludzā katru sagaida un pavada.

Varbūt ir kādas citas iespējamās vietas?
-Protams. Darba procesā, domāju, atra-

dīsim labāko variantu. Vietai ir milzīga no-
zīme, tāpēc šis uzdevums – tā ir liela atbil-
dība. 

Cik sapratu, pašreizējā iecere ir tāda,
ka Lūcija nestāvēs uz postamenta. Vai tā
ir? 

- Es redzu Lūciju nevis kā tādu skulptū-
ru, pie kuras var piesēst, atbalstīties kā pie
draudzenes, bet kā monumentālu tēlu, kas pa-
ceļas pāri laikmetiem un varām. Leģenda par
Lūciju vēstī par viņas mīlestību, par viņas spē-
ju pārvarēt bailes, sekot sirds aicinājumam.
Viņa paceļas pāri ikdienībai un aicina uz to
arī skatītāju. Tā es sapratu šo tēlu. Tā es re-
dzu viņas milzīgo iekšējo spēku, kas spēj mo-
dināt tautu no savām bailēm. Tieši to es vē-
lētos atainot Lūcijā kā Ludzas simbolā.  

Neviens nezina, kāda Lūcija senajā le-
ģendā izskatījās, tāpēc katram fantāzijā
ir savs tēls. Kā Jūs izveidojāt savu Lūciju?
Uz kādiem materiāliem balstījāties?

- Patiešām, vizuālā tēla leģendās nav. Bet
varbūt tieši tas dod māksliniekam brīvību, lai
radītu ko tuvu ideālam. Ar to es nedomāju
antīkā laikmeta vai viduslaiku skaistuma ideā-
lu. Viņas tēlā es vēlos atklāt bezbailību, jau-
neklīgo drosmi – radīt  harizmātisku tēlu, kas
piesaista ar savu dabiskumu un iekšējo tīrī-
bu. Šādus cilvēkus pasaulē dēvē par varoņiem,
un parasti viņu mūžs ir īss. Diezin vai man
izdotos atrast atbilstošu fotomateriālu.
Lūcija – tā ir tautas leģenda. Šis tēls teiksmās
tiek nodots no paaudzes uz paaudzi.
Līdzīgas leģendas interpretācijas ir zināmas
daudzās Eiropas valstīs. 

Es domāju, ka tā nav nejauša sakritība, ka
tieši Latgales cilvēku sirdīs un prātos ir ra-

dusies ideja iedzīvināt Lūciju tēlā – realizēt
šo grandiozo projektu. Es teiktu, ka tas ir kāds
labestības spēks.

Varbūt Jūs vēl esat domājusi šai tēlā ko
mainīt? Vai tas ir iespējams?

- Kad radīju šo tēlu, man nebija daudz lai-
ka. Kad pie tā strādāju, visā iedziļinājos tā,
ka dažbrīd man sāka šķist, ka jūtos kā viņa
– Lūcija.

Es saprotu, ka tas ir sākuma periods, kad
ir svarīgi atrast un atklāt  ideju un apjaust dar-
ba būtību. Tagad, kad jau pagājis laiks, kri-
tiski vērtēju kompozīciju no estētiskā viedokļa.
Protams, svaigs skatiens no malas atklāj vai-
rākas nianses, kas varbūt jāmaina, jāpieslī-
pē. Mākslā atklāt domu un dot smalku mā-
jienu var arī, visu tieši neparādot, bet atstā-
jot iespēju brīvam domu lidojumam, rosinot
uz pārdomām. Mākslā domu un smalku mā-
jienu var saglabāt, nerādot aiz vientiesības
visu, ko ne vienmēr vajag rādīt, atstājot vie-
tu pārdomām.

Nosauciet, lūdzu, citus savus darbus. A.
Kūkoja tēls Rēzeknē izdevies. Kur vēl va-
ram apskatīt Jūsu darbus?

- Tas ir piemineklis kardinālam Julianam
Vaivodam Rēzeknē (bronza);
19. gs. Rēzeknes mecenāta Ivana Sinicina
krūštēls Rēzeknes vecticībnieku muzejā (ģip-
sis); skulpturālā kompozīcija,, Pīķa dāma” as-
faltbetona rūpnīcā „Burzava” (bitumens); skul-
pturālā kompozīcija „Trīs patiesības”,
Mežvidos – Novikos (marmors). Vairāki dar-
bi ir personīgajās kolekcijās. 

Pēc sava aicinājuma esmu mākslinieks –
filozofs, bet tēlniecībā aktīvi sāku darboties
kopš 2012. gada. Pilnveidoju sevi: mācos, ie-
dziļinos psiholoģijā, filozofijā, ētikā. Izvirzu
sev arvien jaunus, augstākus mērķus.

No sākotnējās idejas nav jāatsakās, tā
jāpilnveido 

Sandra Vorkale:
- Es uzskatu, ka Ludzā pietrūkst augs-

tvērtīgu tēlniecības darbu.  Par tādiem var
uzskatīt divus: Sērojošās mātes tēlu parkā un
Dievmātes statuju. Sērojošās mātes tēlam ir
gan kultūrvēsturiska, gan mākslas vērtība.
Tā ir laikmeta liecība, kurā māksliniekam iz-
devies ideju realizēt tēlā, kas nes pārlaicīgas
idejas. 

Leona Tomašicka Dievmātes statujai ir
simboliska sakrāla jēga. Nevar tai iedomā-
ties labāku atrašanās vietu: no visām pusēm
tā ir skatāma, te nav nekā lieka. Abi šie tēli
ir kļuvuši par mūsu pilsētas neatņemamu sa-
stāvdaļu. 

Savā vietā ir arī Ludzas 800-gades pie-
miņas akmens, bet tas nav tēlniecības objekts.
Tas tad arī viss. Objekti, kas izveidoti pēdē-
jos gados, ir sava veida kičs. Pilsētai tas ir
pluss – šie soliņi parkā, pie TN atdzīvina ai-

navu. Cilvēkiem tie patīk, piesaista uzmanī-
bu, izraisa smaidu. Jauki. Tomēr tiem nav pa-
liekošas mākslinieciskas vērtības. 

Domāju, ka mūsu pilsētā, kas ir bagāta
ar savu daudzkrāsaino vēstures stāstu, va-
rētu būt vairāk tēlniecības objektu, kas stās-
tītu par Ludzas vēsturi. Par to šķēpi nebūtu
jālauž. Cits jautājums – kādas skulptūras, pie-
minekļus mēs vēlamies redzēt, lai tie palik-
tu arī nākamajām paaudzēm. 

Ideja par Lūcijas pieminekli ir interesanta,
bet es gan labprātāk apsvērtu iespēju par
Lūcijas atbrīvotāja tēlu vai ko līdzīgu. Divi
sieviešu tēli mums jau pilsētā ir, pietrūkst vī-
rišķā līdzsvara.  Kādam vispirms būtu jādabū
apburtā Lūcija no pilskalna dzīlēm.  Tas va-
rētu būt kāds bruņinieks.

Bet, ja runā par piedāvāto Lūcijas tēlu,
kas konkursā diemžēl bija vienīgais, es ie-
domājos, ka Lūciju varētu nelikt uz posta-
menta, bet ļaut viņai „iet” pa kādu no pil-
sētas ielām. Interesants, piemēram, Jelgavā
ir students – objekts no leģendārās dziesmas.
Jelgavas students tur organiski iederas. Arī
mūsu Lūcija varbūt tādā veidā būtu vietā, bet
tad tai ir jāizskatās savādāk. 

Māksliniekam vajag laiku izaugt. Ja pie-
ņemam šo pieminekļa metu kā soli māksli-
nieces izaugsmes procesā, tas ir apsveicams,
bet šis variants kā galīgais Ludzas Lūcijai
nebūtu jāpieņem. Process jāpiebremzē. Ir vēl
laiks.  Pikaso zīmēja simtiem baložu, līdz no-
nāca līdz tam balodim, kas kļuva par simbolu.
Arī mūsu gadījumā vēl daudz jāstrādā. 

Varbūt būtu jāizsludina pat jauns konkurss
ar citu tēmu. Precizēsim, ko vēlamies, kāda
žanra skulptūrai vai piemineklim tam ir jā-
būt. Meklēsim pilsētai raksturīgus tēlus.  Mūsu
vēsture paver ļoti daudz iespēju. Ja iecere būs
nevis monumentāls tēls uz postamenta, bet
aina no ikdienas kādā vēstures posmā, tad
varbūt tas būs kāds ebreju tirgotāja tēls ielā,
kur kādreiz bija daudz mazo pārdotavu...  Ja
gribam, ko sakrālu, monumentālu, pārlaicīgu,
meklēsi savu varoni, savu Lāčplēsi... Ja gri-
bam atstāt ko paliekošu un vērtīgu, nesteig-
simies. Padomāsim par to, kas paliks pilsē-
tā arī pēc tam, kad mūsu vairs nebūs.
Protams, jāapzinās, ka mākslinieciski augs-
tvērtīgs objekts prasīs līdzekļus, bet tas būs
ieguvums ne vienai vien paaudzei. 

Vēlreiz atkārtoju domu, ka labu tēlniecī-
bas objektu pilsētā nevar būt par daudz, tā-
pēc no sākotnējās idejas nav jāatsakās, tā ir
jāattīsta un jāpilnveido.

Vairākos pašvaldības organizētajos
Apaļajos galdos ir spriests par to, kā pilsē-
tas tēlu padarīt pievilcīgāku. Ideja par Lūcijas
skulptūru ir apspriesta vairākkārt. Konceptuāli
tā ir pieņemta, tagad varam diskutēt un pie-
ņemt lēmumus par detaļām, atrašanās vietu
u. tml. Viedokļus publicēsim. 

Mērķis mums visiem viens – skaista un
pievilcīga Ludza.

Vanda Žulina

Lūcija – kāda tā būs?

MŪSU NOVADNIEKS

Uzrakstiet par lauksaimniecība speciālistu, agronomu
Leonīdu Maslovski! Viņam tuvojas jubileja, - mums tele-
foniski ieteica kāds LNV lasītājs.

Tiešām, Leonīdam 1. novembrī ir 75. dzimšanas diena.
Mazdārziņa raža novākta, konservu krājums pagrabā sa-
gatavots itin iespaidīgs. Darba sezona beigusies. Abi ar dzī-
vesbiedri Antoniju, ar kuru kopā pēc 3 gadiem varēs svi-
nēt Zelta kāzas, viņi pošas uz sanatoriju – tur arī dzimša-
nas dienu atzīmēs un balli nerīkos. 

Studēt lauksaimniecību bija pašsaprotami
Leonīda bērnība pagāja kara un pēckara smagajos gados.

Dzimtais ciems Lazari, kas atradās pie Vecslabadas, bija bie-
zi apdzīvots – 90 sētas, no kurām tagad palikušas pavisam
nedaudzas. Tomēr pirmās neskaidrās atmiņas Leonīdam ir no
kāda Urālu ciemata, kur kara gados māte ar mazajiem bēr-
niem bija evakuācijā. Kara laika likumi noteica, ka viss ir va-
jadzīgs frontei, un sievietes varēja smagi sodīt pat par to, ka
bērniem no darba izdevās atnest saujiņu sasalušu kartupeļu
mizu. Tēvs krita karā. Ģimene atgriezās mājās. Tas, ka jās-
trādā, katram bērnam šķita pašsaprotami. Aršana, pļaušana,
siena vākšana... Tas izbaudīts visos veidos. Arī pirmās kol-
hozu vasaras, kur par trīs mēnešu darbu samaksāja nepilnu
pusmaisiņu labības. Tagad to visu atceroties, var tikai salī-

dzināt, cik ļoti dzīve mainījusies. Tie gadi cilvēkiem devuši
tādu rūdījumu, kā Leonīds saka – tik stingru zemnieka mu-
gurkaulu, kas palīdzējis izturēt visas grūtības. Istras vidus-
skolā 40. gadu beigās un 50.  sākumā bija paralēlklases. Leonīds
atceras, ka viņu klasē esot bijuši apmēram 60 skolēni. 1959.
gadā, kad vidusskolā ritēja pēdējais gads, jauniešus aicinā-
ja studēt lauksaimniecību, lai kolhozos būtu speciālisti. Tā
arī Leonīds iestājās Jelgavas Lauksaimniecības akadēmijas
Agronomijas nodaļā – sfērā, kas viņam bija tuva no bērna kā-
jas. No krieviskas valodas vides Istras puisis nonāca latvie-
šu sabiedrībā, un jau pirmā mēneša beigās valodas problē-
mu nebija. – Galva man viegla, mācīšanās grūtības nesagādāja. 

Salīdzinot ar mūsdienu studijām, Leonīds atzīst, ka to-
reiz studenti vairāk praktizējās darbā un dzīvi pazina ne ti-
kai no teorijas grāmatām.

,,Salas” laiks – ar lielāko gandarījumu
Darbs jaunajiem speciālistiem bija nodrošināts. Pirmais gads

pagāja nelielajā „Cīņas” kolhozā, kas robežojās ar Kārsavu. Drīz
vien jauno agronomu iesauca armijā, un viens gads pavadīts
Aizbaikālā. Atgriezies Leonīds saņēma norīkojumu doties uz
kopsaimniecību „Sala” par galveno agronomu. 

(Turpinājums 5. lpp.)

Ar pēckara zemnieka rūdījumu
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– Pirmo reizi uz turieni braucu novembrī. Sniegs jau uz-
snidzis, bietes iesalušas. Iespaids nelāgs. Saimniecība vi-
sās reitinga tabulās bija beigu galā. Tomēr izvērtās tā, ka
tieši Salnavā pavadītie gadi bija manā mūžā visskaistākie.
Drīz vien mani iecēla par direktoru. Izveidojām spēcīgu jau-
nu speciālistu komandu. Darbi veicās. Saimniecība gāja
uz augšu. Katru gadu cēlām jaunu fermu. Pat darbaspē-
ka nepietika. Rīkojām lielus svētkus. Cilvēki tur aktīvi, dar-
bīgi. Salnavā satiku savu Antoniju. 1968. gadā apprecē-
jāmies.  No tā laika mums ir labi draugi, ar kuriem kopā
vēl tagad atceramies savus labākos gadus. Tur redzēju dar-
ba augļus. Bija gandarījums.

Vēlāk ilgu laiku strādāju Lauksaimniecības pārvaldē,
Lauku atbalsta dienestā, Lauku konsultāciju birojā. Arī ad-
ministratīvajam darbam ir savi plusi, bet labākie gadi to-
mēr pagāja Salnavā.

Nākotne ir lielsaimniecībām
Ja vērtē pašreizējo situāciju, tad Leonīds atzīst, ka nā-

kotne ir lielsaimniecībām. Nevar saimniecība 20 – 30 hek-
tāros audzēt lētu produkciju. Līdz ar to tā nevar arī kon-
kurēt. Protams, ja tev ir darbs, kur nopelnīt algu, tad var
turēt savu naturālo saimniecību, lai pašiem būtu veselīga
pārtika. Mazajiem zemju īpašniekiem savus 10 vai 15 hek-
tārus nāksies pārdot vai iznomāt. Nu nebūs citas iespējas.
Jau sen vajadzēja veidot Valsts zemes fondu. Tagad tas jau
novēloti. Daudz zemes pārdots ārzemniekiem. Toreiz, kad

zemi atdeva atpakaļ īpašniekiem, kas principā bija pareizs
un taisnīgs lēmums, daudzi nezināja, ko ar to iesākt. Liela
daļa mantinieku vairs nebija grūtībās rūdītie zemnieki, kas
gatavi strādāt kā viņu senči. Valsts atbalsta nebija. Tas bija
tāpat kā peldētnepratēju iemest dīķī – lai ķepurojas katrs,
kā var. 

- Mums tas ir raksturīgi: ja tikai pasludina kādu refor-
mu, tas nozīmē, ka gaidāma likvidācija. Laukos centrali-
zācija ir neizbēgama. Tā sākās jau padomju laikos, kad ap-
vienoja kolhozus, un līdz ar to mazie centri izmira. Tagad
viss turpinās – paliks vien lielākās apdzīvotās vietas. Zemi
apstrādās pamatā lielie zemnieki. Protams, liela nozīme ir
subsīdijām, bez kurām pat lielsaimnieki ar peļņu nevarē-
tu strādāt. Vecās Eiropas valstis saražo vairāk nekā patē-
rē. Tām vajag noieta tirgu. Mums ielauzties tirgū ir daudz
sarežģītāk. Tāda nu ir realitāte. Tomēr kā agrāk, tā arī ta-
gad ir zemnieki, kas spēj šo smago darbu darīt no sirds.

Pensionāru dzīvē – vecie paradumi
- Mazmeita mums vienmēr saka, ka pensionāriem dzī-

ve laba, ne uz skolu, ne darbu nav jāceļas. Var gulēt, cik
gribi. Tā jau ir, bet ceļamies sešos no rīta, jo miegs tāpat
nenāk. Kad sākām dzīvot Martišos, māju te būvēt, turējām
2 govis, apstrādājām zemi. Tagad no viena hektāra esam
savas platības samazinājuši līdz 5 simtdaļām un lopi – vien
vistas. Tomēr zemnieka daba paliek tāpat. Sējam, stādām,
divas siltumnīcas apsaimniekojam, konservējam.  Kādreiz

nogurstam un nosolāmies, ka vairs neko nedarīsim, bet rītā
ceļamies un ejam atkal. Tas vairāk savam priekam, - savu
pašreizējo dzīvesveidu raksturo Antonija un Leonīds.

Lasītājiem būs interesanti uzzināt, kādas šķirnes izvē-
las agronoms. Kartupeļi – „Solists” – ļoti agra šķirne, un
„Borodinas rozie” – vidēji agrīna šķirne, ko var novākt jau
augusta beigās. Tomāti: „Marmande” – agrīna šķirne ar ļoti
sulīgiem augļiem, „Tolstoj” – ķekaru tomāti, izturīgi pret
visām slimībām, ražo līdz vēlam rudenim, vēl šķirnes
„Ļubovj”, „Nadežda”.

Ābolu gadā tiek izspiesti ap 300 litiem sulas, lai pietiek
2 gadiem, sarkanās bietes uzreiz tiek samarinētas un saliktas
burciņās, lai pietiek arī vasarai, lielajā saldētavā saldē visu,
kas vien iespējams, piemēram, sagrieztas un zupā uzreiz
liekamas skābenes. Pārstrādāts tiek viss. Pagrabs pilns. Pietiek
pašiem, dēla ģimenei un ciemiņiem.

Maslovsku priekšrocība ir tā, ka viņi dzīvo ar dēla ģi-
meni vienā mājā, bet katrs savā stāvā un ar savu ieeju.
Labākais variants. 

Pašlaik Maslovsku pāris ir sanatorijā. Rudenī izdevīgāk.
Pensionāriem ir atlaides, pacientu mazāk, procedūras vieg-
lāk pieejamas. 

Sveicam Leonīdu Maslovski jubilejā!

Vanda Žulina,
korespondente

SKOLU DZĪVE

Mēs mācāmies desmitajā klasē. Mūsu „iesvētīšana” vidusskolēnos no-
tika no 14. līdz 18. septembrim. Visi ar uztraukumu gaidīja šo notikumu.

Pirmdiena – smaga diena, bet mums tā izdevās jautra. Mums vaja-
dzēja pārģērbties par robotiem. Daudz fantāzijas un izdomas vajadzē-
ja, kad mēs taisījām kostīmus. Rezultāts visus apmierināja.

Otrdien mums vajadzēja kļūt par avatāriem. Neko daudz mēs te ne-
izgudrojām, vienkārši nokrāsojām sejas ar zilo un balto krāsu. Pat sko-
lotāji, skatoties uz mums, smaidīja.

Trešdien mēs pārtapām par minjoniem. Daudzi tikai izkrāsoja se-
jas, bet daži arī bija apģērbti kā minjoni. Izskatījās tāpat kā multfilmā.

Ceturtdiena bija „deserta” diena. Tērpi bija krēma krāsās, bet uz vai-
giem uzzīmējām ogas. Diviem skolēniem pat bija cepures, kuras ļoti
labi piestāvēja tēlam.

Piektdiena bija kara diena. Tie, kuri varēja, pārģērbjas par karavī-
riem. Uz sejām – cīņas krāsojums. Garajā starpbrīdi vajadzēja vingrot.
Pēc vingrinājumiem kājas sāpēja daudziem. Bet tā bija tikai iesildī-
šanās pirms „iesvētīšanas vakara”.

„Iesvētīšanas vakars” sākās ar zvērestu. Zvērestu nodevām, stāvot
uz ceļiem. Zvēresta laikā mūs smērēja gan ar kečupu, gan ar zaļām gua-
šas krāsām. Tad atkal vajadzēja vingrot, bija stafetes ar baloniem, va-
jadzēja spēlēt ruleti, dzert kokteiļus, ēst čipsus ar majonēzi.

Tie kokteiļi gan nebija garšīgi. Bija daudz dažādu uzdevumu: iet
ar maisu galvā, neredzot mērķi, apēst veselu karoti ar sinepēm, sasist
ap galvu jēlu olu.

Beidzot mūs pasludināja par vidusskolniekiem un sākās diskotēka.
Šos pasākumus mēs atcerēsimies ilgi. Gūtās emocijas paliks atmi-

ņā. Mēs visus pārbaudījumus izturējām. Un ar lepnumu varam teikt
– esam vidusskolnieki. „Iesvētīšana” ir laba skolas tradīcija.

Diāna Mackina,
Ludzas 2. vidusskolas 10. a klases skolniece

Mēs par „iesvētīšanas”
tradīcijām 

vidusskolniekiem

Jaukā, rudenīgajā dienā, 19. septembrī Ludzas pil-
sētas pirmsskolas izglītības iestāžu pedagogi vieso-
jās Lietuvā – Rokišķos, lai dalītos pieredzē un gūtu
jaunas zināšanas, apmeklējot Starptautisko konferenci
„Pirmsskolas pedagogu partnerība – sekmīgs un
veicinošs attīstības faktors”.

Šajā dienā Roķišķi svinēja pilsētas 516. dzimša-
nas dienu, tāpēc gan pilsēta, gan bērnudārza terito-
rija bija izrotāta.

Konferencē Rokišku PII „Varpelis” pedagogi uz-
stājās ar šādām tēmām: „Netradicionālās metodes lo-
goritmikā”, „Eko pilsētiņa PII „Varpelis””, „Mūsdienu
tehnoloģiju izmantošana pirmsskolas pedagogu dar-
bā”, „Pirmsskolas vecuma bērni – mazie pētnieki “.
Pedagogi no Lietuvas dalījās pieredzē, kā viņi strā-
dā rotaļnodarbībās ar pašgatavoto plastilīnu. Šo plas-
tilīna recepti mēs esam jau aprobējuši arī savā pirm-
sskolas izglītības iestādē.

Toties Ludzas PII „Pasaciņa” pedagoģe N.Terehova
iepazīstināja ar latviešu gadskārtām, kā tās svin pie
mums, jo lietuviešiem viesojoties PII „Pasaciņa” ra-
dās interese – kas tas tāds Ūsiņš, Jumis? Pedagoģe
uzsvēra, ka neviens pasākums neaizstās māmiņas sil-
to plaukstu kopīgā pasākuma aplī vai rotaļā.

I.Loseviča – pirmsskolas skolotāja no PII
„Pasaciņa” dalījās savās radošās idejās, kā lietderī-
gi un interesanti organizēt rīta apli.

Ludzas PII „Namiņš” vadītājas vietniece meto-
diskajā darbā O.Spole pastāstīja par otrreizējo iespēju
sadzīves materiāliem, no kuriem top mūzikas ins-
trumenti, telpu dekorācijas, didaktiskās spēles un arī
citas interesantas lietas.

Ludzas PII „Rūķītis” vadītāja I. Paškeviča dalī-
jās interesantos eksperimentos ar krāsām. Piens un
milti dara brīnumus ar krāsām. Tika prezentēti bēr-
nu darbiņi.

Konferences saimnieki – Roķišķu PII „Varpelis”

skolotāji – dalījās ar jaunajām idejām, ko mēs apguvām
radošajās darbnīcās. Bija, ko mācīties un atklāt sev
kaut ko jaunu. Lietuvas kolēģi parūpējās par to, lai
mēs varētu iepazīties ar viņu metodiskajām izstrād-
nēm, ko varēja apskatīt, iztaustīt un nofotografēt iz-
stādē.

Konferenci papildināja ekskursijas uz Eko gada-
tirgu, kurā bija iespēja redzēt un izbaudīt. Mūs ie-
pazīstināja kā top dzija, kā dzelzs gabals top par prak-
tisku lietu. Saimnieki no miltiem cepa un piedāvā-
ja nogaršot saldās pankūkas. Mēs redzējām, kā no
koka pagales top krūzīšu paliktnīši mežģīņrakstā un
daudz citu jauku lietu.

PII „Varplis” kolēģi organizēja mums vēsturiski-
izzinošo ekskursija uz baznīcu un pilsētas muzeju.

Dienas gaitu noslēdza dalība Baltu vienības die-
nas svinīgajā koncertā, kurā piedalījās abu valstu par-
lamentu priekšsēdētājas: no Lietuvas Loreta
Graužiniene un no Latvijas Saeimas priekšsēdētāja
Ināra Mūrniece. Pasākumā skanēja arī Latvijas him-
na. Patīkami satraukti, pārdomu pilni ar Latvijas ka-
rodziņiem rokās (kurus sarūpēja pedagoģes no
Lietuvas) sastinguši klausījāmies un izpildījām sve-
šā zemē savas valsts himnu.

Ik uz soļa mēs sajutām, ka par mums rūpējas.
Roķišķu PII „Varpelis” pedagogi visu dienu pava-
dīja mūs ik uz soļa. Bija ļoti viesmīlīgi, smaidīgi. Lielu
paldies sakām „Varpelis” vadītājai Sigitai par ielū-
gumu un šādas konferences organizēšanas ideju.
Emociju pārpilni, patīkami noguruši, atgriezāmies mā-
jās. Mums visiem radās secinājums – sadraudzības
pasākumi bagātina ikvienu pedagogu. Pavasarī starp-
tautisko konferenci mēs organizēsim pie sevis Ludzā.

Dace Rudzusīka, 
Ludzas PII “Pasaciņa” pirmsskolas skolotāja

Sadraudzības pasākumi
bagātina
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Pasaules lielākā
mācību stunda
Ludzas pilsētas

ģimnāzijā 
No 28. septembra līdz 4. oktobrim vairāk nekā simts valstīs vien-

laikus norisinājās starptautiskā izglītības akcija „Pasaules lielākā mā-
cību stunda”. Akcijā tika aicināti piedalīties skolotāji un 8-14 gadus
veci skolēni, izstrādājot un īstenojot stundas plānu, veltītu globālajiem
mērķiem, tajos akcentētajiem izaicinājumiem un risinājumiem, kā arī
daloties ar paveikto, iesniedzot stundu plānu un foto/video reportāžu
akcijas koordinatoriem Latvijā. 

Pasaules lielākā mācību stunda ir daļa no kampaņas „Projekts
Ikviens” (Project Everyone), ko atbalsta UNICEF, UNESCO u.c. ANO
aģentūras.

Pasaules lielākajā mācību stundā aktīvi un radoši iesaistījāmies
arī mēs – Ludzas pilsētas ģimnāzijas 2.- 8. klašu audzēkņi un viņu
pedagogi.  Kopā tika domāts par dažādām tēmām: latviešu kultūr-
mantojuma saglabāšanu un Dziesmu svētku tradīciju kopšanu, vi-
des aizsardzību un globālo atbildību, veselīgu dzīvesveidu un rū-
pēm par savu veselību, toleranci savstarpējās attiecībās.  Gatavojot
mācību stundu, pedagogi iedvesmojās no „UNESCO Latvijas dār-
gumiem” un iepazinās ar sagatavotajiem mācību stundu plāna pa-
raugiem, kas pieejami www.skolas.unesco.lv. Pasaules lielāko mā-
cību stundu kuplināja un savā pieredzē dalījās I. Taukača, I. Misāne,
I. Krūze, R. Bogomola, S. Pule, Ž. Dukaļska, L. Batņa, K. Demko-
Senkāne, Inta Žeikare, V. Kuprevičs.

Latvijā šo akciju koordinēja Latvijas Republikas Izglītības un zi-
nātnes ministrija un UNESCO Latvijas Nacionālā komisija. Tajā pie-
dalījās 50 skolas no visas Latvijas.

Laila Budreviča,
LPĢ direktores vietniece metodiskajā darbā

Dažādi labie darbi
vienā nedēļā

Kas labs būtu jāpaveic katru dienu. Par to īpaši nedomājam, bet Labo
darbu nedēļā katra Ludzas pilsētas ģimnāzijas klase gribēja atrast kādu
īpašu darbiņu – tādu, ko katru dienu nedara, tādu, lai pēc tā paveik-
šanas būtu gandarījuma sajūta. 

Vairāku klašu skolēni pieteicās palīdzēt vientuļiem pensionāriem.
Pieprasījums bija lielāks nekā piedāvājums. Novada sociālais dienests
atsūtīja vairākas adreses, kur skolēnu palīdzība bija vajadzīga, bet to
varēja būt daudz vairāk. Pensionāriem palīdzēja 8.a, 8.b, 10.a, b, c kla-
šu skolēni. 

Ļoti aktīvi skolēni un viņu vecāki iesaistījās labdarības akcijā, ku-
ras laikā tika vākta palīdzība dzīvnieku patversmēm. Šai akcijā pie-
dalījās 3.a, 4.a, 6.a, b, c, 9.c klases audzēkņi. 

Paši mazākie, pirmklasnieki, vāca parkā ozolzīles, 2. b klases
bērni atnesa uz skolu mājās izaudzētās puķes, 3.b uzkopa klases
telpu, bet 2.a skolēni katru dienu izdarīja kaut mazu, bet labu dar-
bu. 4.b sagrāba lapas pie autobusa pieturas, 9.c, 5.b kopa baznī-
cas apkārtni.

Veļu laikā 6.a un 10.a klases skolēni kopā strādāja kapsētā, sa-
kopjot skolotāju kapavietas un Brāļu kapus. Šis eksperiments,
kad kopā darbojās vidusskolēni un mazākie bērni, bija veiksmīgs.
11.b sakopa skolotāja Riharda Kārkla kapa vietu un Dunakļu eze-
ra krastu.

Daudzi skolēni no 4.b, 12.a un 9.c ziedoja rotaļlietas Onkoloģiskās
nodaļas mazajiem pacientiem.

Svarīgi, lai vēlme darīt labu, palīdzēt kļūtu par paradumu, dzīves
nepieciešamību.

“Tāpēc mums vajag dzeju, kas mums nav pašiem
iekšā. Pašprieka sajūtas, pašatklāsmes… Cilvēks mek-
lē cita atklāsmes, viņam vajag piestartēt vismaz pie
kāda dzejoļu krājuma.“

/I.Ziedonis/
Atzīmējot 50. Dzejas dienu tradīciju, no 21. sep-

tembra līdz 28. septembrim Ludzas pilsētas ģimnā-
zijā notika ikgadējās Dzejas dienu stundas.

Dzejas dienu pasākumi notika visu nedēļu.
5.a un 5.b klases skolēni lasīja un deklamēja dze-

ju veco ļaužu dienas atzīmēšanā pansionātā
Garbaros.

Dzejas dienu laikā 7.b un 7.c klases skolēni vei-
doja viena latviešu dzejnieka krājuma mīļāko dzejoļu
izlasīti, sniedzot komentārus par šo dzejoļu noskaņu,
tēlainību un sajūtu gleznām. Labāko darbu autori 7.c
klasē: Agnese Mašņikova, Agnese Greitāne, Ivo
Legkojs, Paula Baranova. 7.b klasē: Ivars Kudrjavcevs,

Ulrika Dudkeviča, Sabīne Birule, Jana Iļjina.
6.b, 7.a, 8.c., 9.a, 9.b un 12.b klases audzēkņi, ie-

dvesmojoties no Raiņa personības un daiļrades, dzej-
niekam Rainim rakstīja apsveikumus jubilejā.
Radošāko apsveikumu autori - Raivo Losevičs, Egīls
Greivulis, Atis Austris Kalvītis, Sintija Bokiša un Evija
Lisovska - ar saviem darbiņiem piedalīsies jaunra-
des konkursā.

Savukārt 10.a klases skolēni vajadzību „piestar-
tēt” izjuta Dzejas dienu kontekstā, meklējot atklās-
mes jauno autoru dzejā, kas apkopota krājumā
„Tālumam tici”.

Dzejas dienu aktivitāšu gala rezultāts ir skatāms
Ludzas pilsētas ģimnāzijas mājaslapas foto galerijā.

Paldies skolotājiem un skolēniem!
Līga Arcihoviča, 

Latviešu valodas un literatūras skolotāju 
MK vadītāja

Dzejas dienas septembrī

2015. gadā no 12. līdz 18. oktobrim jau septīto gadu
Latvijā tika atzīmēta „Labo darbu nedēļa”, kurā ak-
tīvi iesaistījās Ludzas 2. vidusskolas skolēni, skolotāji,
vecāki. Labdarības pasākumos mēs piedalāmies mā-
cību gada garumā: dalība rudens un pavasara talkās,
apsveicam nestrādājošos skolotājus pensionārus Zinību
dienā, Skolotāju dienā un Ziemassvētkos, kopjam sko-
lotāju kapu vietas, ar pašu rokām darinātām dāva-
nām un koncertu ciemojamies pie sociālās aprūpes
centra „Ludza” Garbaros iemītniekiem, kā arī ne-
aizmirstam par bērnu rehabilitācijas centru „Oāze”,
vairāki skolotāji pastāvīgi baro pagalmā dzīvojošus
kaķus u.c.

Šajā mācību gadā tradicionāli
apsveicam nestrādājošos skolotā-
jus pensionārus Zinību un
Skolotāju dienā. Labo darbu nedēļā
devāmies ar koncertu uz sociālās
aprūpes centru „Ludza” Garbaros,
kurā uzstājās 2.- 6. klašu dziedā-
tāji un mūzikas instrumentu spē-
lētāji, arī 8. klases skolnieks ar vec-
tēvu. 14. oktobrī skolēni, vecāki un
skolotāji atbalstīja tuvākās dzīv-
nieku patversmes Daugavpilī un
Rēzeknē un atnāca pie „PURINA”
busiņa ar dažādām mantām un
dzīvnieku barību. Visaktīvākā
bija 7.b klase, klases audzinātāja
Lilija Fiļimonova, kuri atnesa pus-
kažoku, 3 spilvenus, 10 dvieļus, 2

paklājus, 18 kg sausas dzīvnieku barības un 4 kg kon-
servu. 

5.a klases skolēni ar klases audzinātāju Maju
Piroženoku sakārtoja vairākas skolotāju kapu-
vietas.

Dariet ikvienam pēc iespējas vairāk labos darbus,
jo kopā mēs spējam dot kādam cerību un pārliecī-
bu, ka visas mūsu vajadzības un vēlmes tiks piepil-
dītas.

Velta Zbitkovska,
Ludzas 2. vidusskolas 

direktores vietniece audzināšanas darbā

Dodot citam – dodam sev
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1819. gadā Ludzas apriņķī bija 10 ciemati,
1 307 sādžas, 5 pareizticīgo baznīcas, 23 kato-
ļu baznīcas, 1 klosteris, 251 viesnīca, 1 pasts,
31 dzirnavas, 9 spirta rūpnīcas, 61 vīndarīta-
va, apriņķī toreiz dzīvoja 50 077 cilvēku.

1897. gadā apriņķī dzīvoja 123 015 cilvē-
ki, no tiem – 82 068 latgaļu, 25 158 baltkrievu,
8 481 krievu, 3 450 ebreju, 2 560 poļu, 300
vāciešu un 998 cittautiešu. 1912. gadā apriņ-
ķī dzīvoja163 420 cilvēki.  Bet pēc Pirmā pa-
saules kara iedzīvotāju skaits samazinājās līdz
144 470 cilvēkiem. Iedzīvotāju nacionālais sa-
stāvs toreiz bija tāds: 92 095 latgaļi, 27 214 balt-
krievi, 12 046 krievi, 7 060 ebreji, 4 267 poļi,
103 vācieši un 1685 cittautieši.

1924. gadā Ludzas apriņķis bija sadalīts 2 da-
ļās: Jaunlatgales un Ludzas. Pēc tam iedzīvo-
tāju skaits samazinājās līdz 95 689 cilvēkiem.

20-to gadu beigās Ludza bija 1 102 celtnes,
65 no tām akmens. Pilsētā bija 450 tirdzniecī-
bas un rūpniecības “uzņēmumu”.

1930. gadā apriņķī dzīvoja 90 227 cilvēki,
t.s. 52 147 latvieši (latgaļi), 4 786 baltkrievi,
25 142 krievi, 3 272 ebreji, 4 880 cittautieši. Ar
tirdzniecību nodarbojās 500 cilvēki, rūpniecī-
bā strādāja – 434 cilvēki, šuva apavus 187 cil-
vēki, celtniecībā strādāja – 101, pārtikas pro-
duktu ražošanā – 48 cilvēki.

Valsts un komunālo pārvaldē strādāja 147 cil-
vēki, transportu un sakaru sfērā – 133.  Ap šo

laiku jau bija uzceltas kapitālās akmens ēkas:
Tautas nams, skola, pasts, slimnīca.

Lielu postu Ludzai nodarīja 1938. gada uguns-
grēks. Nodega puse pilsētas. Palikuši bez pa-
jumtes 3 000 iedzīvotāju.

1939. gada Ludzā dzīvoja 5 600 cilvēki, 1959.
gadā – 6 200 cilvēki.  Pēckara gados sakarā ar
to, ka Latvijā rūpniecības ražošana palielinājās,
lauku iedzīvotāji pārcēlās uz dzīvi pilsētās. 1970.
gada Ludzā jau dzīvoja 8 157 cilvēki.

1983. gadā Ludzas iedzīvotāju skaits jau sa-
sniedza 44 500. Ludzas rajona dzīvoja 26 050
latvieši, 17 269 krievi, 2 042 baltkrievi, 343 uk-
raiņi, 481 polis, 130 ebreji.

Tautas skaitīšana liecina, ka 2000. gadā
Ludzas rajonā dzīvoja 35 125 cilvēki, no tiem:
latviešu – 19 776, krievu – 12 690, baltkrievu
– 1 423, ukraiņu – 486, poļu – 376, lietuviešu
– 91, ebreju – 41, čigānu – 43, igauņu – 17 un
citu – 182. Šajā laikā Ludzas rajona teritorijā
dzīvoja vīriešu16 464 un sieviešu 18 661, sie-
viešu bija par 2 197 vairāk nekā vīriešu. Arī šo-
dien sieviešu vairāk nekā vīriešu.

2012. gadā visa Latgalē dzīvoja 133 244 lat-
vieši, 113 787 krievi, 16 037 baltkrievi, 20 424
poļi, 4 097 ukraiņi, 1 760 lietuvieši un 9 168
cittautieši.

Sagatavoja
Vladimirs Pedāns

Ludzas rajons vēstures statistikā
STARPBRĪDIS

Ludzas rajona iedz vot ju skaits 1772.–2013. gados 
Gads Ludza K rsava Zilupe Apri is / 

rajons 

1772. 230  

1784. 1 491  

1795. 1 615  

1819. 3 012  50 077

1868. 3 578  

1897. 5 140  123 015

1911./12. 6 861  163 420

1925. 5 559  95 689

1930. 5 359  90 227

1935. 5 546 1 870 1 566 93 170

1939. 5 600 1 900 1 600

1959. 6 200 2 959 1 241

1970. 8 157 3 261 2 486

1979. 10 193 3 045 2 159 46 611

1989. 11 853 3 110 2 441

2000. 10 822 2 722 1 953 35 125

2006. 9 973  31 792

 

Novadi 

Gads 
Ludzas 

novads 

K rsavas 

novads 

Zilupes 

novads 

Ciblas 

novads 
Kop  

2009. 15 986 7 128 3 799 3 410 30 323

2011. 14 226 6 278 3 353 2 875 26 732

2013. 13 742 6 034 3 257 2 818 25 851

KULTŪRA UN SABIEDRĪBA

„Dinamiskās
bibliotēkas:

piekļuve,
attīstība un
pārmaiņas”

Oktobra vidu Latvijas Nacionālajā bibliotēkā notika Latvijas
bibliotekāru 17.konference, kuras temats bija “Dinamiskās
bibliotēkas: piekļuve, attīstība un pārmaiņas”. 

Bibliotēku darbinieki noklausījās iedvesmojošu AS DNB
Bankas Personāla konsultantes prezentāciju „Adaptācija pārmaiņām
un mana attīstība”, piedalījās interaktīvās nodarbībās un disku-
sijās „Tās ir aktuāli”, bet vislielāko bibliotekāru interesi un at-
saucību guva „Bibliotēku ideju tirgus”.

„Tirgus” gaitā Latvijas bibliotēku pārstāvji, kā arī ciemiņi
no Lietuvas un Igaunijas dalījās savā darba pieredzē. Kā at-
zīmē Zilupes pilsētas bibliotēkas vadītāja Nadežda
Ļemeševa: „Visvairāk patika bibliotēku ideju tirgus.
Iespaidoja kolēģu ideju prezentāciju daudzveidība, pa-
sniegšanas formas utt. Patika arī pašām dalīties ar savām ide-
jām un realizēto darbu savā bibliotēkā.”

Ludzas pilsētas galvenā bibliotēkas nodaļas vadītāja
Svetlana Onufrijeva prezentēja savu pieredzi, par multi-
mediju izmantošanu grāmatu un lasīšanas popularizēšanā.
Īpašu popularitāti „Ideju tirgū” guva Ludzas novada Istras
pagasta bibliotēka ar leļļu teātri.  Bibliotēkas vadītāja Jeļena
Kreminska nepārtraukti atbildēja uz daudzu viņas stenda
apmeklētāju jautājumiem, rādīja lelles un dalījās teātra or-
ganizēšanas pieredzē.

Ciblas novada Līdumnieku bibliotēkas vadītāja Irēna Pavlova
stāstīja par veiksmīgās sadarbības noslēpumiem. Viņas krāš-
ņi noformētais stends piesaistīja daudzu kolēģu no citiem
Latvijas reģioniem uzmanību.

Zilupes novads prezentēja dažādas novada bibliotēku ide-
jas, kuras var izmantot radošo darbnīcu rīkošanā. Jeļena
Smutova, Zaļesjes pagasta bibliotēkas vadītāja novadīja ra-
došo darbnīcu „Ideju tirgus” apmeklētājiem.

Kārsavas pilsētas bibliotēkas vadītāja Inta Jurča iepazīs-
tināja ar grāmatām, kuras tika izdotas pārrobežu projekta ie-
tvaros.  

Visi konferences dalībnieki atzīmē to, ka konference bija
lietderīga un ļoti interesanta. Tika gūtas dažādas praktiskas
idejas savam turpmākajām darbam. 

Inta Kušnere,
Ludzas pilsētas galvenās bibliotēkas direktore

Pēdējo gadu laikā ir izveidojušies
cieši kultūras sakari starp Ludzu un
Polijas pilsētu Dembicu attīstījās. Pēc
sadarbības līguma parakstīšanas starp
Ludzas un Dembicas pašvaldībām
2014. gadā partnerattiecības kļuvušas
ciešākas. Sadarbības rezultātā Dembicas
pilsētas iedzīvotājiem radās iespēja ie-
pazīties ar divām ceļojošām izstādēm:
„Noslēpumainās pasaules meklētājs
A.F.Osendovskis” un „Pilsēta ar ska-
tu uz ezeru”. Savukārt ludzānieši va-
rēja apskatīt izstādi „Dembicas iedzī-
votāju portreti”. 

2015. gada 2. oktobrī Ludzas
Novadpētniecības muzejā notika kār-
tējās Dembicas Reģionālā muzeja ce-
ļojošās izstādes atklāšana.

„Dembicas pilsētas fotodokumen-
tālā hronika Jozefa Steca fotogrāfijās”
– tādu nosaukumu izstādei deva
Dembicas Reģionālā muzeja direktors
Jaceks Dimitrovskis. Viņš pastāstīja klā-
tesošiem, ka J.Steca fotodokumentālajā
arhīvā glabājas 8000 uzņēmumi un 147
no tiem fotogrāfa meita Helēna node-
vusi muzejam. Pamatojoties uz jau-
niegūtajiem fotomateriāliem, tika iz-
veidota ceļojošā fotoizstāde, kura šob-
rīd tiek eksponēta Ludzas muzejā.

Jozefs Stecs dzimis 1910. gadā
Dembicā. 1926. gadā pabeidzis kara-
ļa Vladislava Jagailo vārdā nosaukto
ģimnāziju. Bijis aktīvs Polijas skautu
savienības biedrs. No tā laika viņš aiz-
rāvies ar fotogrāfēšanu. Pēc mācībām
ģimnāzijā J.Stecs strādāja par feldše-
ri Dembicas Sarkanā Krusta nodaļā un
vienlaikus turpināja apgūt fotomākslu.
Vācu okupācijas laikā 1941. gadā, pa-
teicoties lieliskām vācu valodas zinā-
šanām, viņš dabūja darbu apriņķa pā-
valdē. 

1940. gadā iestājā Nacionālajos
Bruņotajos Spēkos (vēlāk Armija
Krajova), lai cīnītos pret vācu oku-

pantiem. Piedalījās operācijā „Burza”
(„Negaiss”) un 1944. gada kaujā pie
Kalužovkas. Kauju laikā fotogrāfs ie-
mūžināja notiekošo fotoaparāta lentā. 

Būdams uzticīgs principam „Tauta,
kas nezina savu vēsturi, ir līdzīga cil-
vēkam, kurš zaudējis atmiņu”, J.Stecs
ar fotoaparāta palīdzību fiksēja svarī-
gus vēsturiskus notikumus, fotografē-
ja valsts pasākumus un svētkus, un ie-
mūžināja portretos Dembicas pilsētas
iedzīvotājus. J.Stecs neizlaida fotoa-
parātu no rokām visu savu dzīvi. 

Viņš saglabāja fotoaparātu pat
vācu okupācijas laikā, kad par nelegālā
fotoaparāta izmantošanu viņam drau-
dēja ieslodzījums cietumā. 1944.
gada februārī fotogrāfs iemūžināja
Armijas Krajovas 54 karavīru nošau-
šanu Dembicas pilsētā. Vācu okupācijas
vara deva pavēli nošaut ieslodzītos no
Žešovas, Sendišovas, Ropčicu un
Tarnovas, tādējadi atriebjoties vietējiem
iedzīvotājiem par partizānu rīkotiem uz-
brukumiem vācu kara vilcieniem. 

1946. gada 10. jūlijā J.Stecs nofo-
tografēja 3 pagrīdes Nacionālo Bruņoto
Spēku karavīru publisku pakāršanu. Šis
uzņēmums bija liktenīgs. Fotogrāfija
ar Amerikas Sarkanā Krusta delegācijas
starpniecību tiek aizsūtīta uz

Rietumiem, kur tika publicēta presē.
Polijas Drošības dienests izmeklēšanas
laikā noskaidroja fotogrāfijas autoru.
J.Stecs, tolaik profesionāls fotogrāfs,
tika arestēts un notiesāts uz 7 gadiem
ieslodzījuma. 

Pēc 5 gadiem viņš tika atbrīvots no
ieslodzījuma veselības stāvokļa dēļ.
J.Stecs atgriezās dzimtajā pilsētā un at-
vēra savā mājā fotodarbnīcu. No tā brī-
ža viņš iemūžināja Sarkanā Krusta dar-
bību, patriotiskus un baznīcas svētkus,
pilsētas dzīvi un savus ceļojumus. 1959.
gadā J.Stecs kļuva par Poļu fotogrāfu
biedrības locekli Krakovā. 1986. gadā
tika organizēta viņa fotodarbu izstāde.
J.Steca fotogrāfijāas tika izmantotas vai-
rāku grāmatu ilustrācijās un publikā-
cijās par Dembicas pilsētas un reģio-
na vēsturi. J.Stecs miris 1995. gada 12.
maijā, apglabāts draudzes kapos
Dembicā. 

Fotomateriāli, kuri redzami izstādē,
- vēl viena iespēja mūsu novada ie-
dzīvotājiem iepazīties ar sadraudzības
pilsētas Dembicas kultūrvēsturisko
mantojumu. 

Rita Kučāne, 
Ludzas Novadpētniecības muzeja

komunikāciju un sabiedrisko
attiecību vadītāja

Ludzas Novadpētniecības muzejā
atklāta izstāde 

“J.Stecs – fotogrāfs-dokumentālists”
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Ludzas Tautas namā nu jau otru
mēnesi strādā jauns un enerģisks
puisis Arnis Krancāns. Pēc ilgiem
gadiem Tautas namā atkal ir māk-
slinieciskās daļas vadītājs.  TN va-
dītāja Valentīna Razumovska cer,
ka Arnim izdosies iesaistīt aktivi-
tātēs jauniešus, jo daudzkārt iz-
skanējusi doma, ka mūsu pilsētas
kultūras dzīvē tieši viņiem ir pā-
rāk maz saistošu un interesantu no-
tikumu. 

Iepazīsimies: Arnis dzīvo
Rēzeknē, pamatskolu beidzis
Ilzeskalnā, vēlāk absolvējis
Rēzeknes mūzikas vidusskolu
klarnetes specialitātē, Alberta ko-
ledžā apguvis izklaides industrijas
vadību un producēšanu – kultūras
menedžmentu, pašlaik turpina
mācības Jāzepa Vītola Latvijas
Mūzikas akadēmijā kā profesio-
nālās ievirzes pedagogs. Arnis jau
pagājušajā gadā uzsāka darbu
Ludzas Mūzikas pamatskolā, kur
mūsu bērniem palīdz apgūt klar-
netes, saksofona un blokflautas
spēli. Brīvais laiks saistīts ar mū-
ziku – septiņus gadus viņš spēlē
Rēzeknes pūtēju orķestrī,  un spor-
tu – Arņa vārdu redzam pusmara-
tona dalībnieku rezultātu tabulās
.  Arnis ir vadījis arī Rēzeknes jau-
niešu domi un vadījis dažāda vei-
da pasākumus.  No CV top skaidrs
– aktīvs jaunietis, līderis.

- Kādu Tu redzi Ludzu?
- Jāatzīst, ka vēl pirms pusotra

gada man par Ludzu bija ļoti vis-
pārīgs priekšstats. Protams biju
dzirdējis par ludzāniešu muzikā-
lajiem panākumiem, sportistu sa-
sniegumiem, bet  pilsētvide man
bija sveša.  Domāju, ka ludzānie-
ši paši savu pilsētu tā īsti nenovērtē.
Zināmā mērā  mūsu trakajā laik-
metā  tā ir pat tāda kā utopiska pil-
sēta: sakārtota, mierīga, klusa. Te
viss ir ar roku sasniedzams: vari
baudīt dabu, bet tev ir arī visas pil-
sētas dzīves ērtības. Tālākais jau
atkarīgs no katra paša: cik es pats
vēlos veidot vidi sev apkārt. Ja es
sēžu mājās, skatos negatīvās ziņas
masu medijos un veidoju priekš-
status tikai no tā, tad tā arī jūtos.
Mana pārliecība: lai notiktu kas
man interesants, tad es arī eju ar

savu ideju un to realizē-
ju vai arī atbalstu kāda cita
iesākto. Jādara pašam.
Vieglāk ir kritizēt, noliegt
cita padarīto, nevis darīt.
Ja nopel cita ideju, tad iz-
virzi arī pats savu.

Ludzas kultūras dzīvi
katrs vērtē no sava ska-
tupunkta. Pašdarbības
kolektīva dalībniekam tā
var šķist pārsātināta, bet
pieļauju, ka citiem tas tā
nepavisam nav. TN uz-
devums – piedāvāt dažā-
das iespējas, arī jaunie-
šiem. 

- Ko par to saka mūsu jaunie-
ši?

- Biju Ludzas skolās, lai uz-
klausītu viņu viņu viedokli.
Rīkojām jauniešu forumu ,,
Gabaliņš no kultūras”, lai dotu ie-
spēju pusaudžiem un jauniešiem
izteikt savus priekšlikumus un vēl-
mes. Diemžēl  jāatzīst, ka atsau-
cība nav liela. Ieteikumi un idejas,
protams, ir.  Piemēram, rīkot dan-
ču vakarus ar dzīvo mūziku, te-
matiskas diskotēkas, kas nav tikai
tāds kārtējais piektdienas tusiņš, bet
kas īpašāks. Ir priekšlikums aici-
nāt kādas ļoti slavenas grupas (uz-
reiz jautājums – vai spēsim to ap-
maksāt).   Ir jaunieši, kuri vēlas,
lai TN notiktu klasiskās mūzikas
koncerti.

Es domāju, ka TN var kļūt par
vietu, kur notiek neformālas tik-
šanās ar  sabiedrībā zināmiem cil-
vēkiem,  kādas noteiktas interešu
grupas saieti, lai tā būtu vieta, kur
var brīvi radoši izpausties.

Ceru, ka ar laiku tas izdosies.
Es ļoti vēlos, lai jaunieši parāda
sevi kā personības, lai nekļūst par
vienu no pelēkās masas, no bara.
Protams, barā vieglāk pastāvēt, ne-
izcelties, plūst līdzi, bet tā nav tava
īstā dzīve. Protams, viss ir atkarīgs,
kādā barā tu atrodies, ir jau tādas
kompānijas, kas bieži vien viens
otram palīdz attīstīties un gūt kaut
ko jaunu. 

Gribu realizēt idejas, kas Ludzā
nav bijušas. Piemēram, citādu pie-
eju valsts svētkiem. Nestāstīšu sī-
kāk, lai intriga saglabājas, bet ļoti
vēlos lauzt kūtruma sienu.

Taisnības labad jāpiebilst, ka lī-
dzīga situācija nav tikai Ludzā. Pie
jaunām idejām jāpieradina, tās jāat-
balsta. Gan atradīsies aktīvi darī-
tāji.

- TN renovē. Būs labāki ap-
stākļi, pievilcīgāka vide, varbūt tas
līdzēs.

- Jā, protams, tas ir svarīgi. To
pierāda Rēzeknes „Gora” pieredze.
Skeptiķi savulaik prognozēja, ka
lielā zāle būs pustukša, bet nē.
Pieprasījums pēc koncertiem,
teātra izrādēm ir ļoti liels. Parasti
visas biļetes ir izpirktas. Protams,
Ludzas TN zāle nekonkurēs ar ,,
Goru”. Tas arī nav vajadzīgs, bet
tā būs iespēja aicināt pazīstamākus
māksliniekus, apmeklētāji varēs
justies komfortabli.

TN pašdarbības kolektīvi (viņi
ir galvenie kultūrvides veidotāji)
mēģinās ērtās, skaistās telpās. Tas
ir pluss. Ludzā viss notiek.
Jācenšas tikai rast kādas jaunas ide-
jas, un mēs centīsimies to darīt. 

Mūsu pašu kultūras dzīve vis-
vairāk atkarīga no pašu izjūtām,
no tā cik mēs katrs esam gatavi
iesaistīties, nākt uz koncertiem,
pasākumiem, izteikt savus priekš-
likumus.  Uzskatu, ka mans uz-
devums ir piedāvāt iespējas un at-
balstīt jaunās idejas. Centīšos to
darīt.

Sekojiet notikumiem Ludzas
TN mājaslapā www. facebook
com./ludzastn. Rakstiet, zvaniet, iz-
sakiet savu viedokli, ierosinājumus!
Veidosim mūsu kultūrvidi kopā!

Vanda Žulina,
korespondente
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Neiesim barā! Veidosim
kultūrvidi paši!

Pieminot mūsu
priekšsēdētāju

Latvijas Poļu savienības Ludzas nodaļas biedri oktobrī piedzīvoja
lielu zaudējumu – mūžībā aizgāja ilggadējā biedrības priekšsēdētāja
Janīna Smolkovska. Poļu biedrība Ludzā darbojas kopš 1994. gada,
bet Janīnas kundze to vadīja vairāk nekā 10 gadus. Janīnai piestāvē-
ja uzruna „pane”, jo viņa tiešām tāda bija: iekšēji inteliģenta, vienmēr
smalkjūtīga un zinoša.  Atmiņā daudziem paliks pērnvasar filmētais
TV raidījums „Ielas garumā”, kur Stacijas ielā pie savas mājas Pane
Janīna stāsta par bērnību.  Poļu biedrībā visiem ļoti patika šie stāsti
par poļu sadzīves tradīcijām, kad Janīna atcerējās bērnu dienas Asūnes
pagasta dzirnavnieka mājās. Viņai atmiņā bija palikušas spilgtas de-

taļas, interesanti notikumi.  Stāstījumi izdevās loģiski un saistoši, it
kā piedzīvotais bijis nevis pirms 70–80 gadiem, bet pavisam nesen.
Arī šovasar Ludzas muzejā, kur pēc Poļu biedrības iniciatīvas sadar-
bībā ar muzeja darbiniekiem tika izveidota izstāde par poļu tradīcijām
un likteņiem mūsu novadā, Janīnas kundze atcerējās laiku, kad mā-
cījās poļu ģimnāzijā. Muzejā ir pierakstītas viņas atmiņas, bet izstā-
dē varējām redzēt vairākas vērtīgas ģimenes relikvijas.

Pane Smolkovska lieliski prata poļu valodu. Biedrībā pašlaik dar-
bojas poļu dzimtu pēcnācēji, un poliski prot vairs tikai retais, tāpēc pa-
nes Janīnas valodu zināšanas lieti noderēja tulkojot tekstus, sazinoties
ar viesiem no Polijas.  Kad biedrībā nodibinājās vokālais ansamblis,
priekšsēdētāja mācīja dziedātājām pareizu izrunu. 

Janīnai vienmēr bija savs viedoklis par valstī notiekošo. To viņa pra-
ta īsi un kodolīgi formulēt, nevienu neaizvainojot.

Poļu biedrībā aktīvo dalībnieku pulciņš ir neliels, sastāvs gadiem
ilgi nemainās.  Biedrība ir kļuvusi par draugu un domubiedru kopī-
bu. Satiekoties svētkos, katrs pastāstām par saviem svarīgākajiem dzī-
ves notikumiem, visi kopā padziedam liriskās poļu tautas dziesmas.
Visi kopā pēdējoreiz satikāmies savas priekšsēdētājas Janīnas 90 gadu
jubilejā jūlija beigās, 9. oktobrī pavadījām viņu mūžībā. 

No Janīna Smolkovskas varam daudz ko mācīties. Viņa savā ba-
gātajā mūžā izkristalizēja svarīgākās vērtības – zināšanas, atsaucība,
takta izjūta, tolerance un cilvēku savstarpējās attiecības. 

Poļu savienības Ludzas nodaļa turpina savu darbu. Jaunajā gadā do-
māsim par jauna priekšsēdētāja ievēlēšanu, bet mūsu pane Janīna vien-
mēr paliks gaišā piemiņā. 

Šovasar, apmeklējot muzejā poļu tradīcijām veltīto izstādi, daudzi
atzina, ka arī viņu ģimenē kāds no senčiem ir bijis polis. Ja vēlaties
darboties poļu biedrībā, pievienojieties mums (var interesēties pie Jolantas
Strogonovas vai Gaļinas Gecevičas).  

Latvijas Poļu savienības Ludzas nodaļas biedri

Kad rudens lauku darbi nedaudz apdarīti, tad atliek brī-
vāks brīdis kādai nodarbei vai vaļaspriekam, vai arī laikam,
kad varam iemācīties ko jaunu.

Radošā darbnīca „Filcēšana”

Šoreiz septembra mēnesī Pildas Tautas namā notika ra-
došās darbnīcas „Filcēšana”. Radošo kursu vadīja Kristīna
Smirnova no Zilupes novada.

Cilvēku interese un atsaucība bija salīdzinoši liela, jo

iemācīties iefilcēt ziepju gabaliņu vilnā, izveidojot krelles
no filcētām bumbiņām, un pagatavot skaistu piespraudi –
ziedu, vēlējās daudzi. Darbs nebija no vieglajiem, tomēr
galarezultāts bija tā vērts.

Katrs pasākuma dalībnieks devās mājup ar pašdarinā-
tām praktiski pielietojamām skaistām lietām. 

Atpūtas vakars senioriem

Vairāku gadu tradīcija pulcēja kopā tos mūsu pagasta ie-
dzīvotājus, kuri sava mūža lielāko daļu veltījuši darbam,
bet nu ir pelnītā atpūtā. Tikties ar draugiem, paziņām, dā-
vāt sev jaukus svētku brīžus un vienkārši atpūsties no ik-
dienas rūpēm un steigas bija ieradies paliels senioru pul-
ciņš.

Vakara gaitā īpaši tika godināti jubilāri, apsveikti tie, kuri
šogad saņēmuši pirmo pensiju, pasniegti ziedi visiem
svētku dalībniekiem. Tika šķetināti dzīves atmiņu ka-
moli, jautras sarunas mijās ar skanīgām dziesmām un
jautriem dančiem. Radīt svētku noskaņu palīdzēja Pidas
TN amatiermākslas kolektīvi: pūtēju orķestris „Pilda”
(vad. V. Petrovs), deju grupas „Ritms” un „Soli pa so-
lim” (vad. S. Duzinkeviča), un skanīgās balss īpašniece
Marina Piterāne. Goda viesis pasākumā bija Ludzas
novada domes priekšsēdētājas vietnieks Edgars
Mekšs.

Pasākums noritēja jaukā, sirsnīgā atmosfērā, visi klātesošie
šķirās ar apņēmību, ka nākamgad noteikti tiksies un vēl kup-
lākā skaitā. Mīļš paldies visiem vecāka gada gājuma pa-
gasta iedzīvotājiem, kuri ieradās uz pasākumu, novēlu vi-
ņiem stipru veselību, sapratni un atbalstu no sev tuviem un
mīļiem cilvēkiem. Tiksimies nākamgad!

Olita Baklāne,
Pildas Tautas nama vadītāja

Sirsnīgi siltie rudens vakari Pildā
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Apsveicam
džudistus! 

3. oktobrī Daugavpilī noritēja turnīrs Latgales novada
Džudo klubu turnīrs, kurā piedalījās bērni no Daugavpils,
Preiļiem, Rēzeknes un Ludzas. Apsveicam mūsu uzvarē-
tājus un godalgu ieguvējus! 

Fotogrāfijā sākot ar otro rindu no kreisās uz labo: 

Timurs Kovaļenko – 1 vieta, 
Ņikita Svetlovs – 1 vieta, 
Kirils Smirotkins – 1 vieta, 
Timofejs Veženkovs – 1 vieta, 
Vladislavs Reinikovs – 3 vieta, 
Ēriks Naglis – 3 vieta, 
Artūrs Galahins – 3 vieta, 
Deniss Grahoļskis – 2 vieta un 
Marks Katkevičs – 3 vieta.

Skolu rudens
krosa rezultāti
Ciblā 9. oktobrī aizvadītas tradicionālās starpnovadu sa-

censības RUDENS KROSĀ. 
Sacensībās piedalījās 13 skolu pārstāvji no četriem kaimiņu

novadiem – Ludzas, Kārsavas, Ciblas un Zilupes. 
No mūsu novada godalgotās vietas pamatskolu grupā iz-

cīnīja:
2004.-2005. g.dzim. meitenes, 500 m
Viktorija Meirāne – Pildas pamatskola – II vieta
2002.-2003. g.dzim. meitenes, 1000 m
Veronika Mitčenko – Pildas pamatskola – II vieta
Samanta Rimša – Pildas pamatskola – III vieta
2000.-2001. g.dzim. zēni, 1500 m
Aleksandrs Antoņuks – Pildas pamatskola – II vieta
2000.-2001. g.dzim. meitenes, 1000 m
Anastasija Kairova – Pildas pamatskola – I vieta
Ērika Pikaļova – Pildas pamatskola – III vieta

Godalgotās vietas vidusskolu grupā izcīnīja mūsu skolēni:
2004.-2005. g.dzim. zēni, 500 m
Ņikita Šūpolnieks – Istras vidusskola – II vieta
Timurs Nazins – Ludzas 2. vidusskola – III vieta
2004.-2005. g.dzim. meitenes, 500 m
Evija Astašova – Ludzas 2. vidusskola – I vieta
Jūlija Morozova – Istras vidusskola – III vieta
2002.-2003. g.dzim. zēni, 1000 m
Arturs Ignatjevs – Ludzas 2. vidusskola – III vieta
2000.-2001. g.dzim. zēni, 1500 m
Artūrs Šroms – Ludzas pilsētas ģimnāzija – I vieta
Artūrs Bogdanovs – Ludzas pilsētas ģimnāzija – II

vieta
Niks Daniels Safronenko – Ludzas pilsētas ģimnāzija –

III vieta
1997.-1999. g.dzim. zēni, 2000 m
Vitālijs Lukašenoks – Istras vidusskola – III vieta
1997.-1999. g.dzim. meitenes, 1000 m
Sabīne Dadaļeva – Ludzas pilsētas ģimnāzija – II vieta

Skolu kopvērtējumā pamatskolu grupā uzvarēja Pildas pa-
matskola. Ludzas pilsētas ģimnāzija kopvērtējumā vidusskolu
grupā ieguva trešo vietu. 

Informāciju apkopoja
Svetlana Rimša

40 spiningotāji – 38 vīri un divas
dāmas, sadalījušies komandās pa divi,
svētdien, 25. oktobrī, sēdās laivās un
devās mierīgajos Ludzas Lielā eze-
ra ūdeņos, lai izvilktu lielo zivi. 

Pēcpusdienā visi atgriezās sa-
censību vietā uz lomu svēršanu.
Daudziem šoreiz vēlējums „Ne asa-
kas!” bija piepildījies tiešā nozīmē,
toties dažiem – paveicies īpaši. Kopā
noķertas 14 zivis: 9 zandarti, 2 lī-
dakas, 2 plauži un 1 asarītis.
Kopējā loma svars – 21 kilograms
720 gramu. 

Šoreiz izvilkts lielākais zandarts
SK „Latgols” rīkoto sacensību vēs-
turē: 8 kg 160 g. Tik liels zandarts sa-
censībās nav gadījies (viengad gan no-
ķerta liela līdaka – astoņi ar pusi ki-
logrami). Zandarts izskatījās iespai-
dīgi, to nācās atvest uz krastu jau
pirms sacensību beigām. Visi to ap-
brīnoja. Katrs gribēja ar zivi nofo-
tografēties. Vīri sprieda, ka tas varētu
būt 7–8 gadus vecs un daudz piere-
dzējis, bet šodien, sev par nelaimi, kļū-
dījies ēsmas izvēlē.

Zivij posts, makšķerniekam veik-
sme: zandarts atnesa ludzānietim
Edgaram Ļagušnikam galveno balvu
– piepūšamo laivu un uzvarētāja kau-
su, kā arī sacensību Zivju karaļa ti-
tulu. Edgars bija vienā komandā ar
Arni Grahoļski. Arņa loms – 1,140 kg
smaga līdaka. 9,300 kilogrami – ar
šādu lomu Edgara un Arņa koman-
da „Spāņi” kļuva par uzvarētāju. Abi
vīri ir ar lielu pieredzi. „Latgols” rī-
kotajās sacensībās piedalās regulāri,
bet brauc zvejot arī tālākos un pla-
šākos ūdeņos. Edgars Ludzas Lielajā
ezerā savulaik izvilcis 6,7 kg smagu
līdaku, Daugavā – 18-kilogramīgu
samu, bet vienā no Spānijas upēm
savu rekordlomu – samu, kurš svē-
ra vairāk nekā 40 kilogramus. 

Arī otrajā vietā šoreiz ludzānieši.
Komanda „Maiznīca”: Andrejs

Grahoļskis un
Artjoms Purins
izvilka divus zan-
dartus un vienu
plaudi. Kopā –
3,56 kg.

Trešajā vietā
arī mūsu vīri: ko-
manda „Rodņa” –
Gunārs Avots un
Vasīlijs Turlajs.
Viņu loms – trīs
Gunāra izvilktie
zandarti ar kopē-
jo svaru 2,980 g. 

Tūlīt aiz go-
dalgotajām vie-
tām palika
Kuļņeva koman-
da: Andrejs
Krivenoks un
Aivars Krupniks

ar 2,2 kg smago līdaku un Aleksandrs
un Vadims Ļebedevi ar 2,14 kg lomu. 

Pēc tradīcijas īpašas balvas saņē-
ma sievietes, kas piedalījās sacensī-
bās, – Gaļina Jupatova un Agnese
Sidorova. Šoreiz viņām nepaveicās
izvilināt zivis no ezera, bet ne tikai
viņām, arī daudzi vīri palika tukšā.

Katru reizi tiek apbalvoti arī bēr-
ni. Šajās sacensībās: Nils
Dobrovoļskis (Nilu makšķernieku
kompānijā pazīst, jo viņam ir jau lie-
la sacensību pieredze) un Daniela
Mickāne (Danielai ir tikai 5 gadi, sa-
censībās kopā ar tēti viņa laivā iztu-
rēja visas 4 stundas).

Veicināšanas balvas ar vēlējumu
tikt pie lielākas zivs Aleksandrs
Narnickis pasniedza spiningotājiem,
kuri uz svēršanu atnesuši vismazākās
zivis: 80g asarīti (A. Ļebedevs) un 200

g plaudi (E. Grišāns).
Sacensību organizatori tradicionāli

ir biedrība SK „Latgols” (S.
Narnickis) sadarbībā ar Ludzas no-
vada pašvaldību. Sacensību tiesnesis
– Anatolijs Petrovs, sekretāre Lūcija
Duncāne, garšīgu zivju zupu uz
ugunskura vāra Natālija Narnicka.
Laiks – reti izdevies. Noskaņojums
– neatkarīgi no veiksmes – labs.

Līdz nākamajai Zivju dienai!

Vanda Žulina,
korespondente

Lauras Grišānes un Vandas
Žulinas foto

Ludzas lielā zivs 2015
tiek mājiniekiem

SPORTS
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Svētki dvēselēm
Latvijā ir ļoti dziļas kapu tradīcijas-vasarās kapu

svētki, rudeņos svecīšu vakari, kad tuvāki un tālāki
radi dodas uz kapiem pieminēt tos savus tuvos cil-
vēkus, kas guldīti zemes klēpī. Svecīšu vakars, ir brī-
dis, kad aizdedzam svecīti pie katras kapa kopiņas,
kā mazas piemiņas, kā mazas dvēselītes mūsu mi-
rušajiem. Tā ir zīme, ka ar gaišām domām joprojām
atceramies, esam kopā un godinām savus mīļos.

Dvēseļu dienas priekšvakarā, 31. oktobrī plkst.
16.00 aicinām atnākt uz kapsētu, lai Dieva lūgšanās
būt kopā ar Ludzas Romas katoļu baznīcas prāves-
tu Jāni Kolnu un baznīcas ansambli.

Neaizmirsīsim, ka līdz ar dzīvību mūsu rokās dota
nemirstības uguns. Mūsu pienākums dot to tālāk, kā
to esam saņēmuši no saviem senčiem.

V. Razumovska,
Ludzas tautas nama direktore

Izdevējs: Ludzas novada pašvaldība
Reģistrācijas apliecība Nr. М 001168
Tirāža: 4000 eksemplāri
Atbildīgā par izdevumu: Svetlana Rimša
Tulkojumi: Tatjana Iļjina, Žanna Dukaļska, Svetlana Rimša

Aicinām novada iedzīvotājus piedalīties avīzes veidošanā –
iesniegt aktuālu un interesantu informāciju par notikumiem,
faktiem un cilvēkiem!
Par publicētajiem faktiem un skaitļiem atbild rakstu autori.

Adrese: Raiņa ielā 16, Ludzā, LV-5701
Tālr.: 65707140, fakss: 65707402
E-pasts: svetlana.rimsa@ludzaspils.lv
Maketēts un iespiests SIA „Latgales druka”

Nav jābūt profesionālam sportistam, lai uzturētu
sevi labā, fiziskā formā. 

Regulāras fiziskās aktivitātes veicina sirds, asin-
svadu un elpošanas sistēmas darbību, kas savukārt
nodrošina ritmisku un dziļu elpošanu, un ļauj labāk
uzņemt skābekli. Sportošana līdztekus stiprina arī kau-
lus un muskuļus, palīdz kontrolēt ķermeņa svaru, kas
mums liek justies skaistākiem, pašpārliecinātākiem
un veselīgākiem. Sports lieliski palīdz atbrīvoties no
stresa. Atklāts, ka sportošana stimulē endofrīna ra-
šanos, kas atbild par labsajūtas un relaksācijas ref-
leksiem cilvēka organismā. Pēc garas darba dienas,
mācībām skolā, fiziskās aktivitātes ir vislabākais veids
kā atgūt možumu un labsajūtu, kas dod spēku un iz-
turību atlikušajai dienas daļai.

Ludzā ir daudz iespēju, lai atrastu sev piemēro-
tas fiziskas nodarbes. Izmantojiet tās!

Ludzas sporta halles (P. Miglinīka 34, Ludzā)
svarcelšanas zāles un trenažieru zāles darba laiks:

Pirmdiena 16:00–22:00
Otrdiena 15:00–21:00
Trešdiena 15:00–21:00
Ceturtdiena 16:00–22:00
Piektdiena 15:00–21:00
Izcenojumi:
- treniņš (1,5 astronomiskās stundas) – 2,84 EUR;
- abonements 1 mēnesim (treniņi 3 reizes nedē-

ļā) – 25,62 EUR;
- abonements 3 mēnešiem (treniņi 3 reizes nedē-

ļā) – 64,03 EUR.
Kontaktpersona: Sergejs Lazovskis, tālr. 28807311

Fiziskā aktivitāte jūsu veselībai APSVEICAM!

Zeltu pasmēlu upē,
sudrabu vītolā,
laimi atradu vārdā,
bēdu kas gainīja.
Zeltu un sudrabu dalu
tam, kam nava nekā,
vārdu, bēdu kas gainī,
viju pasakā.
Zelta un sudraba gana,
pasaka uguni kur;
sāls un maizes kad pietrūkst,
ābele ābolu tur.
/Valerija Baltiņa/

Ludzas novada pašvaldības
sveic visus oktobra jubilārus,
bet jo īpaši

Ņinu Aleksejevu (Briģu pag.)

Zinaidu Alitkinu (Ludzā)

Aleksandru Ameļko (Ludzā)

Zinaīdu Čivčišu (Rundēnu pag.)

Mariju Gorbunovu

(Isnaudas pag.)

Pēteri Kodorānu (Ludzā)

Ostapu Malofiju (Ludzā)

Mariju Maļavkinu 

(Pureņu pag.)

Broņislavu Paškeviču (Ludzā)

Ļubovu Romanovu 

(Cirmas pag.)

Valentīnu Rutkovsku

(Ņukšu pag.) 

Raisu Seļezņevu (Briģu pag.)

Nikolaju Sergeicevu (Ludzā)

Ivanu Sokolko (Pildas pag.)

Alekseju Sokolovu (Ludzā)

Jevdokiju Šafigullinu (Ludzā)

Tatjanu Šakeļu (Cirmas pag.)

Valentīnu Teskāni (Ludzā)

Mihailu Vasiļjevu (Ludzā)

Nadeždu Zavadsku (Ludzā)

Nākamais informatīvā izdevuma „Ludzas Novada
Vēstis” numurs iznāks 16. novembrī.

Izdevumu varat lasīt arī internetā – Ludzas novada pašvaldības
mājaslapā www.ludza.lv.

1. novembrī plkst. 13.00 Ludzas novada Ņukšu
pagasta tautas namā tiks demonstrēta Latgolys en-
tuziastu grupys Biļdis veidotā dokumentālā filma
„Īsamirdzi zvaigznem leidza” par Latgalē un Latvijā
iemīļoto dziedātāju Aiju Rimšu.

Ir apritējuši 10 gadi, kopš Aija ir „zem citām de-
besīm”, tomēr mēs klausāmies viņas dziesmas, mēs

atceramies un mīlam viņu – mūsu Aiju! Ieeja brī-
va – filmas izrādi atbalsta Ludzas novada pašval-
dība. 

No 17. oktobra līdz 11. novembrim Latgales kul-
tūrvēstures muzejā Rēzeknē skatāma tematiska iz-
stāde „Piederēt savai nolemtībai”, kas veltīta Aijas
personībai un daiļradei.

Dokumentālā filma „Īsamirdzi zvaigznem leidza” 

Zīda apgleznošana – Natālija Losāne (otrdienās)
– 3., 10., 17., 24. novembris plkst.10:00

Tekstilmozaīka – Anita Gromova (ceturtdienās)
– 05., 12., 19., 26. novembris plkst. 11:00

Fiziskās aktivitātes – Oksana Štrauha (pirmdie-
nās) – 02., 09., 16., 23., 30. novembris plkst.11:30

Datori iesācējiem – Svetlana Seņkova (trešdie-
nās) – 04., 11., 25. novembris plkst. 12:00 

Nodarbības radošajās darbnīcās notiek Ludzas no-
vada Bērnu un jauniešu centrā (Tirgus ielā 22, Ludzā).
Vairāk informācijas pa tālruni 29108873.

Radošās darbnīcas senioriem NOVEMBRĪ

PASĀKUMU KALENDĀRS 
31. oktobrī plkst.15:00 Svēta mise Raipoles Sv.Jāņa Kristītāja
baznīcā,

plkst.16:00 aizlūgums vecajos Raipoles kapos,
plkst.17:00 aizlūgums jaunajos Raipoles kapos.

31. oktobrī plkst. 16:00 Svecīšu vakars Ludzas kapos
31. oktobrī plkst. 19:00 Pildas Tautas namā tiks rīkots atpūtas va-
kars (ar groziņiem) vidējai paaudzei „Kopā – jautrāk!”
1. novembrī plkst. 13:00 Cirmas pagasta bibliotēkā spēļu programma
„Monstru korporācija”
1. novembrī plkst. 13:00 Ņukšu pagasta tautas namā dokumentālā
filma „Īsamirdzi zvaigznem liedza”
6. novembrī plkst.18:00 Cirmas Tautas namā pasākums, veltīts Cirmas
pagasta 70 gadu jubilejai
11. novembrī plkst.17:00 Ludzā notiks Lāčplēša dienas veltīts lāpu
gājiens un svinīgais brīdis „Ar gaismu sirdī”
14. novembrī plkst. 12:00 Ludzas Novadpētniecības muzejā Latvijas
Republikas proklamēšanas gadadienai veltīta Ģimenes diena „Mana
Latvija”
17. novembrī plkst.17:00 Cirmas pagasta bibliotēkā novadpētnie-
cības stunda „Mans dzimtais novads”: pilsētas un novada simbo-
lika 
17. novembrī plkst.17:30 Ludzas kinoteātrī sarīkojums „Vij Dieviņ
zelta jostu apkārt manai tēvu zemei” 
18. novembrī Ludzas kinoteātrī plkst. 14:00 filma „Pazust
Latgalē”
plkst. 15:00 filma „Laimes formula”
18. novembrī plkst. 17:00 Isnaudas Tautas namā Latvijas dzimšanas
dienai veltīts pasākums „Maza sauja mīlestības Latvijai!”

10. novembrī plkst.15:00 Novadpētniecības muzejs aicina pie-
dalīties Brīvdabas un etnogrāfijas nodaļas objekta „Rija” atklāšanā. 

Pasākuma programmā:
* dziesmas un rotaļas kopā ar Isnaudas Tautas nama folkloras kopu

„Isnauda”;
* Isnaudas bērnu amatierteātra „Kaktuss” izrāde „Velns un rija”;
* linapstrādes darbarīku iemēģināšana.

Ludzas Māmiņu klubs
„Puķuzirnītis”

organizē:
6. novembrī plkst.18:00 Ludzas Māmiņu

kluba telpās tikšanos ar „FIGURA LINE”
pārstāvi;

19. novembrī plkst.18:00 Latgales
Amatnieku kuhņā SVEČU VEIDOŠANAS
meistarklasi kopā ar Ēriku;

26. novembrī plkst.18:00 Ludzas
Māmiņu kluba telpās Adventa vainagu pī-
šanu.

Kā arī novembrī ir paredzēta Latgales
Amatnieku kuhņā SUŠI meistarklase, klu-
biņa telpās – ATSTAROTĀJU radošā dar-
bnīca bērniem un vecākiem. 

Sekojiet informācijai www.draugiem.lv.

Tālrunis uzziņām: 29343713.

Neaizmirsīsim izkārt
valsts karogu!

Būsim savas valsts patrioti, izkarot karogu:
11. novembrī – Lāčplēša dienā;

18. novembrī – Latvijas Republikas proklamēša-
nas dienā. 

Valsts karogu var pacelt vai citādi lietot arī tautas, dar-
ba vai ģimenes svētkos, atceres dienās, kā arī citos ga-
dījumos, garantējot tam pienācīgu cieņu. Latvijas valsts
karogu drīkst lietot arī bēru ceremonijā.

Kļūdas labojums
“Ludzas Novada Vēstu” Nr. 14 (70) 1. lappusē rakstā „Valsts

svētkos godināsim labākos” – tehniska kļūda. Pareizi ir:
Turpinās kandidātu izvirzīšana konkursam Ludzas novada Gada

cilvēka 2015, pieteikumu iesniegšanas termiņš – 2015. gada 1. no-
vembris.

Paziņojums klūgu pinēju
domubiedriem!

14. novembrī Ludzā atsākas klūgu pīšanas no-
darbības. Pulcēšanās plkst. 10:00 Bērnu un jaunie-
šu centrā.

[Konniciva!]

Japāņu valodā tas nozīmē „Sveiks!”
Tevi interesē Austrumu sabiedrības vēsture un tradīci-

jas? Tu gribētu izprast japāņu kultūru un tās nianses? Vēlies
apgūt japāņu valodu?

Ja Tava atbilde ir         [hai] t.i. – „jā”, tad pievieno-
jies Japāņu valodas un kultūras pulciņam – nāc uz Ludzas
novada Bērnu un jauniešu centru (Tirgus ielā 22, Ludzā)
sestdienās plkst. 10:00! 

Nodarbībās:
- apgūsim japāņu valodas pamatus,
- mācīsimies lasīt, rakstīt, klausīties un runāt,
paralēli mācoties par japāņu kultūru un tās sabiedrību

(Japānas valsts vēsture, japāņu kultūra un reliģija, mūsdienu
Japāna).

[Mata ne!] – „Uz redzi!”

 

 

r  
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14 октября в Лудзу с рабочим визитом прибыл
министр сообщения Анрийс Матисс. Министр,
вместе с представителями ГАО «Latvijas valsts ceļi»
и ГАО «Latvijas autoceļu uzturētājs», встретился с
депутатами думы Лудзенского края, чтобы обсу-
дить ход существующих и планируемых рекон-
струкций автодорог в Лудзенском крае и Латгалии.

Во время переговоров было актуализировано не-
сколько проблем и приоритетные работы, в свою
очередь, министр рассказал о планах и замыслах
на ближайший год. Обсуждались вопросы ре-
монтных работ участка автодороги A12 Резекне –
Лудза и содержание транзитной дороги. Предсе-
датель думы Лудзенского края Алина Генделе под-
черкнула, что в настоящее время приоритетом яв-
ляется приведение в порядок сельских дорог, ко-
торые соединяют деревни, центры волостных
управлений с региональными центрами.

Эта задача является важной предпосылкой для
жителей края для поддержки занятости и развития
предпринимательства. Участники встречи были
едины во мнении, что от состояния дорог зависит

и обеспечение качества сферы здравоохранения и
образования. Анрийс Матисс сообщил, что целе-
вой суммы на год, которую выделило государст-
во, хватит всего на строительство 1800 километ-
ров дорог по всей стране. Данной суммы финан-
сирования, распределяя по всем самоуправле-
ниям, хватит только на приведение в порядок 7-8
километров участков дорог в каждом крае. Ми-
нистр пояснил, что пересмотр приоритетов по при-
ведению в порядок объектов зависит от активно-
сти самоуправления.

В настоящее время акцент делается на приве-
дение в порядок существующей дорожной сети, а
не на строительство новых дорог, очень много уча-
стков дорог, для которых требуется реконструкция
в критическом состоянии. Время встречи было
ограничено в связи с напряженным графиком ви-
зита – после собрания в Лудзе министр должен был
ехать в Прейли, чтобы встретиться с руководством
планирования Латгальского региона.

Светлана Римша,
специалист по связям с общественностью

Визит Министра сообщения
Анриса Матиса в Лудзе

Факельное шествие 
«Свет в сердце»

Каждый год 11 ноября, в День Лачплесиса, во всей Латвии зажи
гают тысячи свечей в честь победы Латвийской государственной
армии над войском Бермонта 11 ноября 1919 года. Период со Дня
провозглашения Латвийской Республики до 11 ноября 1919 года
один из самых сложных в истории Латвии, когда в борьбе за не-
зависимость были одержаны победы во многих боях и сражениях.

По-прежнему основными причинами побед Латвийской госу-
дарственной армии считают храбрость и героизм латышских солдат.

Красивой традицией становится факельное шествие, когда в
День Лачплесиса  - 11 ноября – яунсарги, школьная молодежь, жи-
тели города подтверждают, что гордятся латышскими стрелками,
воевавшими за свободу Латвии и внесшими свой вклад в созда-
ние Латвийского государства.

Факельное шествие начнется в 17:00 у Лудзенской городской
гимназии, по ул. Kр. Баронa, Рекашева, Райниса  и завершится на
городской площади торжественным митингом «Свет в сердце».
Факелы будут нести яунсарги из городской гимназии и гости из
Зилупской средней школы.

Вей, Боже, пояс
золотой

Вокруг земли  родной!
Совсем скоро будем поздравлять Латвийское государство с Днем

рождения. Это торжественное событие. В журнале «Я люблю свою
Латвию» есть такие слова: «Я знаю, как образуется река: два при-
тока встретились, и появилась река, я догадываюсь, как рождается
ребенок: две клетки слились, кто-то вдохнул в них душу, и появился
человек. А как рождается государство?» На этот простой вопрос
нет однозначного ответа, ответ в каждом из нас, каждый из нас ча-
стичка государства, и государство в каждом из нас.  Без наших мыс-
лей, молитв, труда, участия не будет нашего края, и Латвия не мо-
жет без нас. Это время глубоких раздумий. Еще раз оцениваем бо-
гатство нашего народа, то, что нам принадлежит. Главная ценность
– это люди, трудолюбивые и умелые, леса, радующие взгляд своей
красочностью именно осенью, озёра, которых так много в нашем
крае.  Мир полон чудес, сюрпризов, поэзии. Музыка и поэзия от-
крывают особую дверь в сердце человека.

17 ноября в 17.30 приглашаем на вечер «Вей, Боже, пояс золо-
той вокруг земли родной», который состоится в помещении Луд-
зенского кинотеатра.  После того, как председатель Думы края Али-
на Генделе выступит с обращением, прозвучит гимн «Боже, храни
Латвию!», будем чествовать победителей конкурса «Человек года»,
поздравят с праздником песней, танцами и музыкой наши само-
деятельные артисты.

18 ноября – в День рождения Латвийской Республики, пригла-
шаем в кинотеатр, чтобы вместе посмотреть два фильма.  Перед де-
монстрацией фильмов в 11.00 предлагаем принять участие в твор-
ческих мастерских stencil (узор по трафарету), занятия проводит
Алексей Никитин из дизайн-студии „Valis ”.  Можно будет увидеть
нашу родную Лудзу немного по-другому. Молодые люди, ждем вас,
будет интересно!

Затем вместе посмотрим фильм «Пропасть в Латгалии». Рассказ
о путешествии представителей разных экстремальных видов спор-
та по восточному региону Латвии – Латгалии.

В 15.00 предлагаем фильм «Формула счастья», в фильме задают
известные нам вопросы: как быть счастливым, как быть здоровым.
Каждый ищет ответы на эти вопросы по-своему. Зритель узнает фор-
мулу счастья четырех героев. Всех этих людей объединяет упорст-
во, жизнерадостность, чувство юмора и особая связь с природой.

В фильме увидим нашего земляка, доктора Артура Терешко, зна-
тока лекарственных чаев, знаменитую Инесе Зингите, Райтиса Вал-
тера, сына легендарного актера Эвалда Валтера, отца Норы Икстены
Яниса Рубениса.   Каждый фильм длится 1 час. Вход бесплатный.

Поздравляя всех с Днем провозглашения независимости Лат-
вии, от всего сердца желаю гордиться своей страной, любить свою
землю и соотечественников!

До встречи!
Директор Лудзенского Народного дома

В. Разумовска

Прикрепленная к одежде
красно-бело-красная ленточка
цвета Латвийского флага – это
сердечный и патриотичный
жест, способ выражения любви
к Латвии. В преддверии Дня
Лачплесиса и Дня провозгла-
шения Латвийской Республи-
ки призываем жителей края
прикрепить к одежде красно-
бело-красные ленточки.

С 10 по 17 ноября в рабочие
дни с 12:00 до15:00 каждый
сможет получить красно-бело-
красные ленточки в здании
самоуправления Лудзенского
края на 1 этаже (ул. Райниса
16, Лудза). Ленточки сгибаются
так, чтобы они напоминали, что
победа была одержана именно
в этот день – 11 ноября и напо-
минают международный символ

победы  „victory” . Сгибали
ленточки для праздника воспи-
танники Лудзенских городских
школ. 

Прикрепите к своей одежде
красно-бело-красные ленточки

Со2 ноября в здании самоуправления Лудзенского края (ул. Райня 16, Лудза) пройдет вы-
ставка «Роль местных советов в восстановлении независимости Латвии»: собрание статей,
воспоминаний, документов и фотографий. Создатели выставки-собрания:  Латвийская
Академия наук и Латвийский союз самоуправлений.

24 ноября в 16:00 – 18:00 и впредь по каждый четвертый вторник месяца в кабинете
председателя правления ООО «Ludzas домоуправление» будет проходить прием жителей
по вопросам обхозяйствования многоквартирных домов.

Жителей будет принимать председатель думы Лудзенского края Алина Генделе и председа-
тель правления ООО „ Ludzas apsaimniekotājs ” Андрейс Липацис.

7 ноября 2015 года с
11:00 до 13:00, отмечая
День пограничника,
Лудзенское управление
Государственной погра-
нохраны в сотрудничестве
с Управлением авиации

Государственной погранохраны проводит меро-
приятие у здания Лудзенской городской думы.
Состоится демонстрация видеофильма, в честь

Дня восстановления Государственной погра-
ничной охраны, показательные выступления ки-
нологов и служебных собак и демонстрация тех-
ники. Во время демонстрации техники будет воз-
можность осмотреть вертолет Управления авиа-
ции Государственной погранохраны, наблюдать
за полетом вертолета над городом. 

Присутствующие на мероприятии смогут озна-
комиться  со спецификой организации работы
Государственной погранохраны, а детей покатают
на квадрацикле в Лудзенском городском парке.

День пограничника в Лудзе
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«Ангел-хранитель»
ждет вас

Социальная служба Лудзенского края
в сотрудничестве с фондом «Центр Дардедзе»
в рамках проекта «Предотвращение наси-
лия над детьми в сельской местности
Латвии» участвует в образовательной про-
грамме «Ангел-хранитель».

Родители, имеющие детей в возрасте до 2
лет, могут посещать занятия в группе поддержки
родителей. Занятия проводят социальные ра-
ботники. Два раза в месяц родители пополняют
свои знания об уходе за детьми и воспитании
детей, делятся опытом с другими родителями,
создавая сети взаимной поддержки, необхо-
димые каждому родителю. Принадлежность к
группе помогает избежать социальной изоля-
ции, отчуждения. На занятия в группах ро-
дители приходят со своими маленькими
детьми, совместно осваивая умения воспи-
тывать своих малышей с любовью и пони-
манием. Хотим обратить внимание на то, что
присоединиться к занятиям в группах мож-
но в любое время.

Более подробную информацию можно узнать
в Социальной службе Лудзенского края
(Лудза, ул. Райниса 16а) и по телефону 65707492.

Социальная служба выражает сердечную
благодарность за оказанную финансовую по-
мощь, материальную поддержку, необходи-
мую для осуществления программы «Ангел-
хранитель»:

ООО SĀKUMS A,
ООО BLEKS KE,
ООО MAXIMA Латвия.

CОЦИАЛЬНАЯ СЛУЖБА ИНФОРМИРУЕТ

СЕЛЬЧАНАМ НА ЗАМЕТКУ

АКТУАЛЬНО

Начаты выплаты
Авансовых платежей

за площадь
крестьянских

хозяйств
С 23 октября сего года Служба поддержки села на-

чала выплачивать авансовые платежи за площадь кресть-
янских хозяйств в размере 70%. Постепенно авансовые
платежи за площадь получат все те крестьяне, в заявках
которых не были констатированы нарушения. Служба под-
держки села напоминает, что авансовые платежи не мо-
гут быть выплачены в случае, если не будут получены
ответы на письма СПС, не будут решены проблемы, на-
пример, если несколько хозяев подали заявку на полу-
чение авансовых платежей на одну и ту же площадь.

Информацию о начислении и размере аванса можно
найти на домашней страничке СПС „Atbalsta likmes”.
Получив авансовые платежи, крестьяне получат воз-
можность улучшить свое финансовое положение и вкла-
дывать средства в дальнейшее развитие.

Доступны бесплатные консультации для
сельских предпринимателей и помощь
ALTUM в подготовке заявок на проект 

Будущие и уже работающие предприниматели сельских регионов, а также молодые крестьяне смогут по-
лучить бесплатные консультации Латвийского центра консультаций и образования на селе (ЛЦКОС), а так-
же пройти обучение для того, чтобы получить финансирование в рамках осуществляемых ALTUM ( Бывший
Hipotēku un zemes банк)  государственных программ поддержки. Бесплатные консультации будут доступ-
ны предпринимателям, проекты которых будут реализовываться во всех краях и волостях Латвии, а также
в городах с количеством жителей до 5000. 

Специалисты ЛЦКОС будут проводить консультации о доступных видах государственной поддержки, пред-
лагаемых ALTUM программах государственной поддержки и их условиях, а также помогут подготовить за-
явление, бизнес-план и другие документы на получение займа при поддержке государства.

Бесплатные консультации ЛЦКОС предназначены для новых предприятий, для тех, кто желает начать
предпринимательскую деятельность на селе, для молодых земледельцев в возрасте до 40 лет, которые пла-
нируют начать сельскохозяйственное производство, а также для предпринимателей, которые ранее не по-
лучали финансирование Европейского союза для инвестиций. Бесплатные консультации и обучение будут
обеспечены в рамках финансируемого Министерством земледелия мероприятия „Программа экономического
поощрения сельских территорий“.

Бесплатные консультации программы Аltum и подготовка заявок: ул. Дарзу 7а, Резекне, LV-4601, те-
лефон: 64625255 (Инара Смирнова, Гунарс Индричанс).

Специалисты Лудзенского отдела ЛЦКОС: ул. Райниса 16а, Лудза, LV-5701, телефон: 65723421; факс:
65707200.

Налог на недвижимость оплачивает-
ся поквартально – не позднее 31 марта,
15 мая, 15 августа и 15 ноября. Общая
сумма делится на четыре части. Внести
всю сумму можно и одним авансовым
платежом. 

Внести очередной платеж налога на не-
движимость можно в кассе самоуправ-
ления  Лудзенского края (находится в зда-
нии самоуправления на 2 этаже, ул.
Райниса 16, Лудза), в банке,  интернет-бан-
ке, а также на портале www.epakalpoju-
mi.lv.  Подчеркиваем, если платеж вно-
сят в интернет-банке, важно убедиться,
что перечисление адресовано само-
управлению, выславшему уведомление об

уплате налога на недвижимость.
Перечисление производится на один из
счетов самоуправления, указанных в под-
готовленном уведомлении. Необходимо
точно указать номер налогового счета на
недвижимость – землю, налогового сче-
та на недвижимость – здание, адрес не-
движимого имущества или кадастровый
номер недвижимости, за которую вно-
сится платеж. Представители само-
управлений по налоговым вопросам ука-
зывают, что наиболее безопасный способ
оплаты налога на портале www.epakal-
pojumi.lv. На портале указаны счета бан-
ков, а также автоматически показывает-
ся вся необходимая налогоплательщику

информация. Призываем оплатить налог
своевременно, потому что в соответствии
с законом «О налогах и пошлинах» за про-
срочку уплаты налога налогоплатель-
щикам начисляют штраф в размере 0,05
процента от основной суммы долга за каж-
дый просроченный день. Чтобы не воз-
никло недоразумений по поводу срока
оплаты налога приглашаем на портале
www.epakalpojumi.lv подать заявку для по-
лучения электронных документов на э-
почту, а также напоминания в виде со-
общений на мобильный телефон о сро-
ке уплаты налога. 

Письмо-напоминание на указанный
электронный адрес будет отправлено за

7 дней до срока уплаты налога, а со-
общение на мобильный телефон – в день
оплаты налога.

Напоминаем налогоплательщикам,
что высылая каждый год уведомления на
бумаге и доставляя их по указанному ад-
ресу, тратится огромное количество бу-
маги, а также денежных средств. Мы мо-
жем экономить эти ресурсы, отказавшись
от уведомлений о платежах на бумаге, за-
менив уведомлениями на э-почту. Сейчас
эту возможность использует около 12% на-
логоплательщиков. Призываем активнее
использовать электронные услуги. Подать
заявку на электронные уведомления
можно на портале www.epakalpojumi.lv.

Если Вы воспитываете ребенка в воз-
расте до 7 лет и у Вас возникли вопро-
сы по воспитанию, хочется расширить
свои знания, развивать у детей эмоцио-
нальное развитие, получить новый опыт
или просто имеется желание быть луч-
шим родителем, прими участие в груп-
пе по обучению родителей  

„Эмоциональное воспитание ребенка”. 
Цели программы ЭВР - способ-

ствовать доверию ребенка, уменьшить
тревогу, укрепить чувство собственного
достоинства, развить навыки общения,
способствовать развитию ребенка, уча-
стие в различных мероприятиях, содей-
ствовать развитию отношений со сверст-
никами, содействовать развитию само-
регулирования эмоциями.

Кто может принять участие в груп-
пе родителей? 

Эти группы предназначены для Вас,
для мамы или папы, а лучше всего, для
мамы и папы вместе, чей ребенок в воз-
расте до 7 лет. Группа очень поможет ро-
дителям, у которых ребенок иногда ведет

себя бесконтрольно или агрессивно.
Жизнерадостность, способность при-

спосабливаться к обстоятельствам и дру-
гие возможности, помогают детям спра-
виться со стрессом, соответствующе дей-
ствовать в сложных ситуациях и чув-
ствовать себя уверенно. Эти возможно-
сти зависят не только от самого ребенка,
но и от его эмоционального развития, во
что большой вклад могут внести родители
и воспитатели.

Автор программы - психолог Сара
Лендия (Канада). В Латвии программу внед-
рила и адаптировала психолог Эдите Озола
в сотрудничестве с Центром „Dardedze”,
Латвийским Университетом и
Министерством по делам детей и семьи.

В программе уделено внимание десяти
факторам или шагам, имеющим большое
значение в эмоциональном, умственном
и физически здоровом воспитании ре-
бенка: понимание родителей о развитии
ребенка и темпераменте, как развивать
контроль над своим телом и позитивный
образом тела; как способствовать разви-
тию благоприятного взаимного контак-

та родителей и детей; как развивать у де-
тей фантазию и желание играть; как раз-
вивать языковые и социальные способ-
ности; как построить и найти основу для
самооценки; методы дисциплины, кото-
рые развивают характер и формируют со-
весть; как научить распознавать эмоции,
контролировать и регулировать их; как
улучшить концентрацию внимания, спо-
собности планирования и решения про-
блем; как пробудить социальную ком-
петентность, сочувствие и заботу.

Как будет работать группа?
• Участники группы встретятся 10 за-

нятий 
• Встречи будут проходить один раз в

неделю. Первое занятие состоится 10.11
с 15.00-17.00 по адресу ул. Райня 16A в
зале на 1 этаже. 

• Продолжительность занятия 2 часа 
• Занятия проведет психолог

Социальной службы Лудзенского края
Виктория Машканцева

• Дополнительная информация по те-
лефону 22493737.

ПРОГРАММА ОБУЧЕНИЯ ДЛЯ РОДИТЕЛЕЙ ДЕТЕЙ
ДОШКОЛЬНОГО ВОЗРАСТА „ЭМОЦИОНАЛЬНОЕ

ВОСПИТАНИЕ РЕБЕНКА” (ЭВР)

Информируем, что в связи с учебой работников Социальной службы Лудзенского края, 19
ноября и 10 декабря сего года прием посетителей не состоится.  Приносим свои извинения за
причиненные неудобства.

Напоминаем, что четвертый платеж налога на
недвижимость необходимо внести до 15 ноября
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О содержании домов и
планировании

хозяйственных работ
22 октября  самоуправление Лудзенского края приглашало жи-

телей на дискуссию за Круглым столом, для того чтобы вместе
обсудить проделанную работу по обслуживанию домов и процесс
формирования позитивного образа г. Лудза.

Несмотря на то, что оба этих вопроса являются актуальными,
участников дискуссии было немного. 

Были заданы вопросы, вызвавшие много споров:
- какие нормативные акты регламентируют разработку пла-

на содержания домов на следующий год  и
- каковы сроки утверждения  планируемых работ 
В ООО «Ludzas apsaimniekotājs» выяснили, что управляющим

домов до 30 сентября каждого года  надо подготовить смету на со-
держание и ремонт домов на следующий  календарный год.
Оповещение и  смету  на обслуживание высылают клиентам до 15
октября. В правилах Кабинета министров № 1014 «Порядок рас-
чёта платы за управление жилым домом и ведение его хозяйства»,
а  также в п.4.1.7. договора об управлении домом (если такой за-
ключен) указан порядок действий, обязательный для управляющих.

В течение 30 дней после получения сметы владельцы квартир
должны принять решение об утверждении платы за управление
и обхозяйствование дома на следующий календарный год.

Аукцион по продаже недвижимости
Самоуправление Лудзенского края проводит открытый устный аукцион по продаже недвижимого

имущества с повышающим шагом:

Лицам, желающим принять участие в аукционе, нужно внести залог на расчетный счет Лудзенского
краевого самоуправления Nr. LV49HABA0551036353377, koд HABALV22, A/S Swedbanka.

С правилами аукциона можно ознакомиться каждый рабочий день с 8.00 до 12.00 и с 13.00 до17.00
в самоуправлении Лудзенского края в 415 кабинете по адресу – ул. Райниса 16, Лудза. Недвижимость
можно осмотреть в рабочие дни, предварительно позвонив по тел. 20223634 или 26430058.

Заявку на участие в аукционе необходимо подать после момента публикации объявления в газе-
те «Латвияс Вестнесис» до 14.00 9 декабря 2015 года. (в  415 кабинете, ул. Райниса 16, Лудза).

Претендентам, у которых есть преимущественное право покупки, просьба в течение месяца с мо-
мента публикации уведомления в газете «Латвияс Вестнесис», подать заявление о покупке недви-
жимости.  Место проведения аукциона – ул. Райниса 16, Лудза, самоуправление Лудзенского края,
(3-й этаж, малый зал).

Телефон для справок: 65707410; 26430058.
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В рамках проекта «
Реставрация Лудзенской
Большой синагоги и
возрождение еврейско-
го духовного наследия»
трое ремесленников из
Лудзенского края с 28
сентября по 2 октября
побывали в Норвегии,

где участвовали в мероприятиях проекта «Третья
мастерская».  Проехав Lærdalstunnelen (Лердальский тон-
нель) – самый длинный тоннель в мире (24,5 км) – ре-
месленники посетили Лердал, где увидели памятники
деревянного зодчества государственного значения, по-

строенные в
1700–1800 годах де-
ревянные здания и
средневековую дере-
вянную церковь в
Боргунне. 

В поселке Салхус
ремесленники побы-
вали в бывшей
Трикотажной фабрике
(1858- 1989), где сей-
час находится музей
вязания (Norwegian
Knitting Industry
Museum), который
входит в список куль-
турного наследия. 

В мастерских, ор-

ганизованных партнерами проекта, экспертами музея
Хордаланда, ремесленники освоили практические на-
выки по реставрации окон.

Проект № ERZLV04/GSKMS/2013/09 «Реставрация
Лудзенской Большой синагоги и возрождение еврейского
духовного наследия» реализуется в рамках программы
финансового инструмента Европейской Экономической
зоны «Сохранение и восстановление Культурного и при-
родного наследия» LV04, используя выделенные сред-
ства Исландии, Лихтенштейна и Норвегии при по-
средничестве финансового инструмента Европейской
Экономической зоны в размере 201 875 EUR.

При помощи ЕЭЗ и Норвежского финансового ин-
струмента Исландия, Лихтенштейн и Норвегия спо-
собствует сокращению социального, экономического
различия и укреплению двусторонних отношений со
странами-получателями в Европе. Все три страны тес-
но сотрудничает с ЕС в соответствии с договором

Европейской Экономической зоны (ЕЭЗ).
Предусмотренный объем ЕЭЗ и Норвежского финан-
сового инструмента на 2009-2014 г. составляет 1,79 млрд.
евро. Норвегия обеспечивает около 97% от общего объе-
ма финансирования. На получение финансирования мо-
гут претендовать NVO, научно-исследовательские и ака-
демические учреждения, а также общественный и част-
ный сектор 12-ти новых странах-членах ЕС, в Греции,
Португалии и Испании. Сотрудничество с учреждениями
стран-доноров очень широко, и действия можно реа-
лизовать до 2016 года.

Основными поддерживаемыми областями являют-
ся: защита окружающей среды и изменения климата,
научные исследования и стипендии, гражданское об-
щество, здоровье и дети, равноправие полов, спра-
ведливость и культурное наследие.

Илона Римша,
руководитель проекта

Ремесленники Лудзенского края приобретают опыт в Норвегии

Каждый год Государственная служба
пробации (VPD) вручает почетные знаки
и благодарственные грамоты лучшим со-
трудникам и партнерам. Отмечая двена-
дцатую годовщину ГСП, 7 октября, бла-
годарственными грамотами были на-
граждены также и лудзенцы: директор
Лудзенской 2-й средней школы –Зинаида
Булыга и руководитель по надзору за зда-
ниями центра военных объектов и заку-
пок обороны страны – Люция Понтага.

Работники Лудзенского территори-
ального подразделения ГСП, выдвигая на
награждение З. Булыгу, отметили:
«Зинаида Булыга – учитель, чьё знание и
тепло сердца, мудрое и внимательное сло-
во, ждут и получают сотни школьников.
Зинаида отзывчивая, трудолюбивая и од-
новременно требовательная, всегда доб-
рожелательная, с чувством высокой от-
ветственности относится к своей ра-
боте и уважает работу других. С удо-
вольствием трудоустраивает осужден-
ных, подбирает подходящую работу по их
навыкам, учитывает их возраст и со-
стояние здоровья. Зинаида Булыга яв-
ляется одним из немногих работодате-
лей в Лудзе, которая трудоустраивает

осужденных также в рабочие дни по вече-
рам и в выходные дни.

Зинаида Булыга от всех осужденных
требует исполнительность в работе и
честное отношение к поставленной задаче.
Понимает и ценит работу работников
службы в продвижении безопасности в об-
ществе. С помощью Зинаиды Булыги все-
гда получаем необходимую информацию для
осуществления функций ГСП. Она пре-
доставляет, по возможности, макси-
мально широкий спектр информации и ха-
рактеристику человека, что значительно
облегчает работу по надзору. С Лудзенским
территориальным подразделением ГСП со-
трудничает с 2006 года.»

Описывая проделанную работу Л.
Понтаги: «С руководителем по надзору за
зданиями центра военных объектов и за-
купок обороны страны Луцией Понтагой
Лудзенское территориальное подразде-
ление ГСП сотрудничает уже десять лет.
Луция Понтага ответственный и тре-
бовательный работодатель. Она с удо-
вольствием трудоустраивает «пробле-
матичных» осужденных, подыскивает
подходящую работу по их умению и на-
выкам. Под руководством Луции Понтаги

осужденные перекрасили и сделали кос-
метический ремонт здания центра во-
енных объектов и закупок обороны
страны (в Лудзе), восстановили забор, сде-
лали метлы, обновили изгородь, а также
провели уборку территории и работы по

благоустройству.
В процессе работы Л. Понтага создает

контакт с осужденными, обсуждая при-
чины правонарушений, призывает всех
осужденных к положительным переме-
нам в себе и своей жизни, которые в даль-
нейшем удержат от новых преступлений.
В то же время, от осужденных требу-
ет исполнительность в работе и чест-
ное отношение к поставленной задаче,
создавая чувство ответственности у
осужденных за совершенное правонару-
шение и принудительные работы в ка-
честве наказания. Как положительный
случай следует отметить, что в 2015 году
Луция одному из осужденных помогла по-
ступить в школу, привести в порядок все
необходимые документы.

Луция Понтага очень отзывчивый ра-
ботодатель, с удовольствием сотруд-
ничает с Лудзенским территориальным
подразделением ГСП».

Поздравляем и желаем успехов в даль-
нейшем!

Инга Табуне – Липска,
Старший референт 

территориального подразделения
Лудзенского ГСП

Благодарственными грамотами ГСП награждены
Зинаида Булыга и Люция Понтага
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С большим интересом ведут дискус-
сии жители города по поводу установки
скульптуры Люции. На этот арт-объект
совсем недавно собирали пожертвования.

Почему Люция выглядит так или ина-
че, где должен находиться памятник?
Подойдет ли для установки скульптуры
бывшая торговая площадь у ТИЦ? Не
очень ли много памятников в Лудзе?
Почему приняли единственный, при-
сланный на конкурс, вариант эскиза
скульптуры? 

Начнем с того, что реальная работа над
скульптурой начнется только в 2017 году.
Возможно, начнется. Все зависит от фи-
нансирования – удастся ли собрать нуж-
ную сумму. 

Значит, есть еще время обсудить: где
будет находиться скульптура Люции, ка-
кие изменения нужно внести в эскиз.

Как признает председатель Лудзенской
краевой думы Алина Генделе, интерес к
конкурсу был большим, но эскиз полу-
чен только один.

Его автор – Светлана Скачкова –
Марченко убедила оценочную комиссию
(Алина Генделе, Владимир Калинко, Лига
Кондрате, Илона Иговене), что ее идея до-
стойна воплощения. Сандра Воркале, еще
один член комиссии, не была на пре-
зентации, поэтому её мнение выслуша-
ем сейчас.

Чтобы лучше понять замысел автора,
Светланы Скачковой – Марченко, пуб-
ликуем ее мнение по поводу того, какой
должна быть статуя Люции. 

Много было возражений по поводу
места, выбранного для скульптуры.
Почему именно старая торговая пло-
щадь? Не будет ли мешать то, что ря-
дом памятный камень, установленный
в честь 800-летнего юбилея города, обе-
лиск на братских могилах партизан,
православная церковь? 

- Когда проходил конкурс на создание
эскиза скульптуры Люции, в условиях
конкурса было названо одно место – это
Лудзенская замковая гора. На замковой
горе, по-моему, невозможно разместить
скульптуру по многим соображениям. Во-
первых для памятника такого размера не
подходит данное пространство. Во-вто-
рых, замковая гора не совсем то место,
поскольку образ Люции – это образ из ле-
генд, что по сути не соответствует ис-
тории этого замка. Архитектор мог бы пе-
речислить и некоторые другие пункты.

Поэтому, при выборе места, я думала
о миссии этого памятника, а потом о раз-
мещении.

Предложенное мной место, не совсем
мне нравится. Но этот вопрос я думаю,
мы с самоуправлением и архитектором
города разработаем в тандеме.

Т.е. я вижу Люцию, как символ горо-
да в центре, чтобы скульптура была бы
хорошо видна. Люция должна встречать

и провожать.
Может быть, есть еще какое-нибудь

место, где можно установить скульп-
туру?

- Безусловно, в процессе работы, я на-
деюсь, будет найден самый достойный
вариант. Место имеет огромное значе-
ние. Это большая ответственность.

Как я понимаю, по задумке Люция
не должна стоять на постаменте. Так
ли это? Кажется, что так будет лучше?

- Люцию я вижу не как скульптурную
композицию, около которой можно при-
сесть, на неё облокотиться, как на по-
дружку ...

Я её вижу, как монументальное про-
изведение, возвышающееся над време-
нем. Легенда о принцессе Люции, её
любви, проклятии и победе над страхом,
к которой призывает сердце Люции. Она
выше повседневности. Так прочув-
ствовала её я. Так я вижу этот неверо-
ятно могучий образ истинного сердца,
который способен освободить народ от
собственного страха. Именно это хоте-
ла бы я отобразить в образе символа го-
рода Лудзы. 

Никто не знает, как выглядела
Люция, поэтому каждый представляет
ее по-своему. Как вы её создали? На ка-
ком материале основывались?

- Да, на самом деле, мы не знаем, как
выглядела Люция. Но может это и по-
могает создать нечто высокое и прибли-
женное к идеалу. Я не имею в виду иде-
ал античной, либо средневековой кра-
соты, нет. В её облике я хочу показать бес-
страшие, юношескую отвагу и харизму,
которая заражает своей чистотой и ис-
тинностью. В мире таких называют ге-
роями, как правило, они живут недолго,
поэтому я бы вряд ли нашла подходящий
для себя фотоматериал. Люция - народ-
ная легенда. Это чистый образ, легенда,
которая передается из поколения в по-
коление. Причём эта легенда имеет свою
интерпретацию во многих странах
Европы. Я думаю, это тоже не просто так,
раз именно на Латгальской земле через
сердца и разум здешних людей, она по-
желала воплотиться в столь грандиозном
проекте. В этом я бы сказала, есть какой-
то промысел добра.... 

Может Вы задумали что-либо в этом
образе изменить? Это возможно?

- Когда создавала образ, времени было
не так много. Те месяцы, что работала,
я столь глубоко вошла в образ, что в ка-
кие- то моменты чувствовала себя
Люцией. Так появились символы в руках
Люции. Я понимаю, что это «перина-
тальный» период,  в этот период важна
идея, художник должен  осознать суть
всей работы, осознать, с чем ты вообще
имеешь дело. Сейчас, когда прошло до-
статочно  времени, я уже оцениваю ком-
позицию с чисто эстетической и крити-

ческой точки зрения. И здесь, безуслов-
но, свежий взгляд со стороны  помогает
увидеть некоторые нюансы. В искусстве
мысль и тонкий намёк можно оставить,
не показывая по наивности душевной всё,
что не всегда нужно показывать, остав-
ляя пространство для размышлений. 

Назовите, пожалуйста, свои работы.
Удался образ Кукойса в Резекне. Где
ещё можем увидеть ваши скульптуры?

- Произведения искусства, которые
можно увидеть в публичном простран-
стве:

Памятник первому кардиналу Юлияну
Вайводу (полуфигура, бронза, Резекне);
Бюст мецената 19 в. города Резекне
Ивана Петровича Синицына (гипс, ста-
рообрядческий музей Резекненской
кладбищенской общины); 

Скульптурная композиция «Пиковая
дама» (битум, асфальто-битумный завод
«Бурзава»;

Скульптурная композиция «Три ис-
тины» (мрамор, Межвиды - Новики);
Несколько работ в частных коллекциях.
Активно работать в профессиональной
деятельности начала с 2012-го года. До
этого работала в сфере педагогики. По
призванию художник-философ.
Постоянно занимаюсь сомообразовани-
ем, интерисуюсь психологией, филосо-
фией, этикой. Работаю над повышением
своего профессионального уровня, став-
лю перед собой высокую планку.

От первоначальной  идеи не надо от-
казываться, её необходимо совершен-
ствовать

Сандра Воркале:
- Я считаю, что в Лудзе мало высо-

кохудожественных скульптурных объ-
ектов. Такими можно считать: скулбп-
туру Скорбящей матери в парке и ста-
тую Божьей матери. Скульптура
Скорбящей матери имеет и культурно-
историческую и художественную цен-
ность. Это свидетельство эпохи, ху-
дожнику удалось реализовать идею, воз-
вышающуюся над временем.

Статуя Леона Томашицкого имеет
сакральный смысл. Нельзя найти более
подходящего места для этой скульпту-
ры: видна отовсюду, нет ничего лишне-
го. Эти произведения искусства стали
неотъемлемой частью нашего города.

На своем месте и памятный камень,
установленный в честь 800-летнего юби-
лея города, но это не скульптурный объ-
ект. И это все. Объекты последних лет
– это своего рода китч.  Для города – это
плюс, эти скамейки в парке, у НД  ожив-
ляют пейзаж. Людям они нравятся, при-
влекают внимание, вызывают улыбку.
Прекрасно. Но они не являются худо-
жественными ценностями.

Думаю, в нашем городе, с его богатой
историей, могло бы быть больше

скульптурных объектов, рассказвающих
об истории Лудзы. Не надо ломать копья
по по этому поводу. Другой вопрос – ка-
кие скульптуры, памятники мы желаем
видеть, понравятся ли они будущим по-
колениям

Идея о памятнике Люции интересна,
но я  бы охотнее подумала, например, о
скульптуре Освободителя Люции. Два
женских образа в Лудзе уже есть, не хва-
тает мужских образов. Кто-то должен
освободить заколдованную Люцию. Это
мог бы быть, например, рыцарь.

Но, если будем говорить о предло-
женном образе Люции, к сожалению,
единственном, мне кажется, что для
скульптуры Люции не нужен поста-
мент, лучше, чтобы она «шла» по ка-
кой-нибудь из улиц города. Например,
в Елгаве есть студент -  образ из ле-
гендарной песни. Он органично вписы-
вается в пейзаж. И для нашей Люции
нашлось бы место, но тогда она долж-
на была бы выглядеть по-другому. 

Художнику нужно время. Если при-
нимаем этот вариант, как один из эс-
кизов, тогда да. Но не как оконча-
тельный вариант скульптуры Люции.
Процеес надо приостановить. Есть
еще время. Пикассо нарисовал сотни го-
лубей, пока не появился тот, который
стал символом. И в нашем варианте
еще надо работать.

Может надо объявить новый конкурс,
на другую тему. Уточним, что желаем
видеть, в каком жанре должна быть
скульптура или памятник. Будем искать
образы, характеризующие город.
История города открывает много воз-
можностей. Если по задумке это не мо-
нументальный образ, то это могла бы
быть какая-нибудь историческая сцен-
ка, например, уличный торговец-еврей на
той улице, где когда-то  было много тор-
говых лавочек... Если желаем что-либо
сакральное, монументальное, ценное, бу-
дем искать героя, свого Лачплесиса...
Если хотим, чтобы это  было на века,
не будем торопиться. Подумаем, что
останется в городе, когда нас уже не бу-
дет. Конечно, на высокохудожественный
объект нужно много средств, но это бу-
дет вклад в будущее. Еще раз повторю,
высокохудожественных скульптурных
объектов в городе не может быть мно-
го, поэтому не надо отказываться от
первоначальной идеи, её надо совер-
шенствовать.

То, как сделать образ города привле-
кательным неоднократно обсуждали на
дискуссиях за Круглым столом, орга-
низованных саоуправлением. Много раз
говорили и о скульптуре Люции.
Концептуально это принято, теперь бу-
дем обсуждать детали, место, где будет
находиться скульптура.. Мнения будем
опубликовывать. Цель у всех одна – кра-
сивая Лудза.

Ванда Жулина, 
корреспондент

Люция – какой она будет?

НАШИ ЗЕМЛЯКИ

Напишите о специалисте сельского хо-
зяйства, агрономе Леониде Масловском!
Приближается его юбилей, - посоветовал нам
читатель ВЛК в телефонном разговоре.

Действительно,1 ноября Леониду ис-
полняется 75 лет. Урожай собран, в погребе
внушительный запас консервов домашнего
приготовления. Сезонные работы завер-
шены. Вместе с супругой Антонией, че-
рез три года у них уже Золотая свадьба,
собираются в санаторий – там и день рож-
дения отпразднуют, шумное торжество
устраивать не будут. 

Понятно, что надо было получать
сельскохозяйственное образование

Детство Леонида пришлось на трудные
военные и послевоенные годы. Родное село
Лазари, около Вецслабады, было доволь-
но большим – 90 дворов, сейчас их оста-
лось совсем немного. Но первые смутные
детские воспоминания у Леонида связаны
с одним Уральским поселком, где в воен-
ные годы мать с детьми были в эвакуации.
Закон военного времени – все для фронта.

И женщин могли сурово наказать за то, что
удавалось принести горсточку замерзшей
картофельной шелухи детям. Отец погиб
на фронте. Семья вернулась домой. То, что
надо работать, дети понимали без слов.
Пахать, косить, убирать сено… Все при-
шлось делать. А первое лето в колхозе, ко-
гда за три месяца работы дали полмешка
зерна. Теперь, вспоминая все это, можно
только сравнить, насколько изменилась
жизнь. Эти годы закалили поколение, по-
могли  перенести многие трудности.

В конце 40 в начале 50 годов в
Истринской школе были параллельные
классы. Леонид вспоминает, что в их клас-
се было примерно 60 учеников. В 1959
году, в последний год учебы в средней шко-
ле, молодежь призывали освоить сель-
скохозяйственные профессии, чтобы в кол-
хозах были специалисты. Так Леонид по-
ступил в Елгавскую Сельскохозяйст -
венную академию на  Агрономическое от-
деление – эта сфера ему была близка с дет-
ства. Из русскоязычной среды паренек из

Истры попал  в латышское общество, и
уже в конце первого месяца проблем с язы-
ком не было. 

– Голова у меня светлая, учеба дава-
лась легко.

Если сравнивать с современным об-
разованием, Леонид признает, что в то вре-
мя было больше практики и жизнь знали
не только по учебникам. 

Лучшие годы – в Салнаве
Работой молодые специалисты были

обеспечены. Первый год Леонид работал
в небольшом колхозе «Cīņa», около
Карсавы. Вскоре молодого агронома
призвали в армию, и один год прошел в
Забайкалье. Вернувшись из армии,
Леонид получил назначение главным аг-
рономом в совхоз «Sala». 

- Первый раз ехал туда в ноябре. Снег
уже выпал, свёкла подмёрзла. Впечатление
не очень приятное. Хозяйство везде на по-
следних местах. И все же получилось так,
что годы, проведенные в Салнаве, были
самыми прекрасными. Вскоре меня на-

С послевоенной крестьянской закалкой
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значили директором. Сформировали
сильную команду молодых специали-
стов. Работа спорилась. Рейтинг хозяй-
ства повышался. Каждый год строили но-
вую ферму. Даже не хватало рабочей
силы. Устраивали праздники. Люди там
активные, трудолюбивые. В Салнаве
встретил свою Антонию. В 1968 году по-
женились. С тех времен есть у нас хо-
рошие друзья, с которыми вспоминаем
свои лучшие годы. Там увидел плоды свое-
го труда. Был доволен. Позднее долгое вре-
мя работал в Управлении сельского хо-
зяйства, Службе поддержки села,  Бюро
сельских консультаций. И в админи-
стративной работе есть свои плюсы, но
лучшие годы прошли в Салнаве.

Будущее – за большими хозяйства-
ми

Оценивая нынешнюю ситуацию,
Леонид признает, что будущее есть у боль-
ших хозяйств. Не может хозяйство, имея
20–30 гектаров, выращивать дешевую про-
дукцию. Значит – не может конкурировать.
Конечно, если у тебя есть работа и зар-
плата, можешь иметь натуральное хо-
зяйство, выращивая качественную про-
дукцию для себя. Владельцам небольших

хозяйств свои 10–15 гектаров придется
продать или сдать в аренду. Ну не будет
другой возможности. Уже давно надо было
создавать Фонд государственных зе-
мель. Теперь уже поздно. Много земли
продано иностранцам. В то время, когда
землю возвращали владельцам, что было
в принципе правильным и справедливым
решением, многие не знали, что с ней де-
лать. Большинство владельцев не были,
привыкшими к трудностям, крестьянами,
готовыми работать так, как работали их
предки. Государственной поддержки не
было. Все равно, что бросить в воду не
умеющего плавать – пусть выплывает, как
может.   

- Для нас характерно: как только объ-
являют реформу - это значит, что ско-
ро жди ликвидации. Централизация на
селе неизбежна. Она началась уже в со-
ветское время, когда объединили колхозы,
и в связи с этим небольшие центры вы-
мерли. Теперь все продолжается – оста-
нутся только большие населенные пунк-
ты. Землю будут обрабатывать в ос-
новном только крупные крестьянские хо-
зяйства. Конечно, большую роль играют
субсидии, без которых крупные кресть-

янские хозяйства не смогут работать с
прибылью. Страны Старой Европы
производят больше, чем потребляют. Им
нужен рынок сбыта. Нам пробиться на
рынок гораздо труднее. Такова реаль-
ность. И все же и раньше, и теперь есть
крестьяне, которые вкладывают в эту не-
легкую работу свою душу.

Жизнь пенсионеров – прежние при-
вычки

- Внучка нам все время говорит, что
у пенсионеров жизнь хорошая – ни в шко-
лу, ни на работу вставать рано не надо.
Можно спать, сколько хочешь. Так и есть,
но встаем уже в шесть, все равно сон не
идет. Когда стали жить здесь, в
Мартишах, строить дом, держали две ко-
ровы, обрабатывали землю. Теперь вме-
сто гектара земли обрабатываем 5 со-
ток, держим только кур. Но крестьяна-
ми остались. Сеем, сажаем, у нас две теп-
лицы, делаем заготовки. Иногда устаем
и обещаем себе, что больше ничего не бу-
дем делать, но утром встаем и опять за
работу. Но это больше себе на радость,
- о своей нынешней жизни говорят
Антония и Леонид. 

Читателям будет интересно узнать, ка-

кие сорта выбирает агроном. Картофель
– «Солист» - очень ранний сорт,
«Бородинские розовые» - среднеранний
сорт, можно убирать уже в конце августа.
Помидоры «Марманде» - ранний сорт с
большими сочными плодами, «Толстой»
- кистевого типа, устойчив к различным
заболеваниям, плодоносит до поздней осе-
ни, еще сорта «Любовь», «Надежда».

Сок из яблок заготавливают так, что-
бы хватило на два года, свёклу сразу ма-
ринуют, чтобы хватило до лета, в моро-
зильную камеру кладут все, что можно за-
морозить, например, щавель.
Заготавливают всё. Погреб полон. Хватает
всем: себе, семье сына, гостям. 

Семья Масловских живет в одном доме
с семьей сына, но каждая семья живет на
своем этаже, имеет отдельный вход.
Лучший вариант.

Сейчас чета Масловских в санатории.
Осенью выгоднее всего. Скидки для пен-
сионеров, меньше пациентов, более до-
ступны процедуры. 

Поздравляем Леонида Масловского
с юбилеем!

Ванда Жулина, 
Корреспондент

ШКОЛЬНАЯ ЖИЗНЬ
Мы за сохранение

традиции посвящения в
старшеклассники

Теперь мы десяти-
классники. Наше посвя-
щение проходило с 14 по
18 сентября.  Все с вол-
нением и предвкушением
ожидали этого события.

Понедельник – день
тяжёлый, но у нас он был
весёлый. Нашей задачей
было одеться роботами.
Мы приложили недю-
жинную фантазию и
изобретательность при
изготовлении костюмов.
Результатом работы все
были довольны. 

Во вторник мы были
аватарами. Особо мудрить мы не стали и просто разукрасили лица
синей и белой краской. Глядя на нас даже учителя не могли сдер-
жать улыбки. 

В среду мы были миньонами. Многие просто раскрасили лица.
Но были и такие, кто оделся как миньоны. Сходство с героями мульт-
фильма было забавным. 

Четверг был «десертным» днём. В тот день мы оделись в кре-
мовые цвета и нарисовали красками ягоды на щеках. Двое даже
сделали головные уборы, удивительно подходящие к этому «слад-
кому» образу. 

Пятница была военным днём. Те, кто мог, облачились в ка-
муфляжную форму и нацепили на головы кепки или береты. Лица
были в боевой раскраске. На обеденной перемене нас немного по-
гоняли по площадке перед школой. После этих спортивных упраж-
нений ноги болели ужасно. Но это оказалось простой разминкой
перед самым вечером посвящения. 

Вечер посвящения был начат с произнесения клятвы школы.
Клятву мы произносили стоя на коленях перед парадным входом
в школу. Во время этого плечи нам обмазали кетчупом, а лоб зе-
лёной гуашью. После последовали физические упражнения, ко-
торые нас порядком утомили. Следующей была эстафета с воз-
душными шарами. 

После этого мы крутили рулетку и пили коктейли, заедая чип-
сами с майонезом. У некоторых коктейлей был отвратительный
вкус. Закончив с рулеткой, нас разделили на пары. Один ученик
надевал на голову мешок, а его напарник должен был голосом на-
правлять его по конусам к цели. После прохождения конусов с де-
сятиклассника снимался мешок и давали тянуть жребий. На бу-
мажке было написано задание, при невыполнении которого сле-
довало наказание. Например, съесть ложку порошка корицы.
Последним было разбивание сырого яйца о затылок. 

Наконец нас объявили старшеклассниками. Посвящение на этом
закончилось, а дальше следовала дискотека. 

Неделя и сам вечер посвящения мы будем помнить долго.
Полученные впечатления и эмоции оставили след в наших душах.
Теперь мы с гордостью называемся старшеклассниками, так как
испытания мы прошли с честью и достоинством. И это очень хо-
рошая школьная традиция.

Диана Мацкина,
ученица 10а класса 

Лудзенской средней школы №2

В прекрасный осенний день, 19 сентября, пе-
дагоги дошкольных образовательных учреждений
города Лудзы, чтобы поделиться опытом и при-
обрести новые знания, посетили Международную
конференцию в Литовском городе Рокишки
«Партнерство педагогов дошкольных образова-
тельных учреждений – успешный и способ-
ствующий фактор развития».

В этот день город Рокишки отмечал 516 день
рождения, в связи с этим город и территория дет-
ского сада были украшены.

Педагоги Рокишского ДОУ «Варпелис» на кон-
ференции выступили со следующими темами:
«Нетрадиционные методы в логоритмике», эко-го-
родок ДОУ «Варпелис», «Современные техноло-
гии в работе дошкольных педагогов», «Дети до-
школьного возраста – маленькие исследователи».
Педагоги из Литвы поделились опытом, как они
работают на игровых занятиях с самодельным пла-
стилином. Рецепт пластилина мы уже опробова-
ли в своих дошкольных образовательных учреж-
дениях.

Педагог Лудзенского ДОУ «Сказка» Н. Терехова
познакомила c латышским праздником Усиньшом. 

Педагог ДОУ «Сказка» И. Лосевич поделились
своими творческими идеями, как интересно и с
пользой организовать утренний круг.

Заместитель руководителя по методической
работе Лудзенского ДОУ «Домик» O. Споле рас-
сказала о возможности повторно использовать
бытовые материалы, из которых можно сма-
стерить музыкальные инструменты, декорации
для помещений, дидактические игры и другие
интересные вещи.

Руководитель Лудзенского ДОУ «Гномик» И.
Пашкевича поделилась интересными экспери-
ментами с красками. Молоко и мука творит чу-
деса с красками. Были представлены детские ра-
боты.

Хозяева конференции – педагоги Рокишкского
ДОУ «Варпелис» поделились новыми идеями, ко-

торые мы осваивали в творческих мастерских. Было
чему поучиться и открыть для себя что-то новое.
Литовские коллеги позаботились о том, чтобы мы
могли ознакомиться с их методическими разра-
ботками, которые можно было просмотреть, по-
трогать и сфотографировать на выставке.

Конференцию дополнила экскурсия на Эко-
ярмарку. Нам показали, как изготавливается пря-
жа, как кусок железа превращается в практиче-
скую вещь. Хозяева пекли и предлагали отведать
сладкие блины. Увидели, как из полена делают
подставки для кружек и много других, инте-
ресных вещей.

Коллеги ДОУ «Варпелис» организовали для
нас историческую и познавательную экскурсию
в церковь и городской музей.

Программа дня завершилась участием в тор-
жественном концерте Дня единства Балтов, в ко-
тором приняли участие председатели парламентов
обеих стран: Лорета Граужиниеце из Литвы и пред-
седатель Латвийского Сейма Инара Мурниеце. На
мероприятии прозвучал гимн Латвии. Приятно
взволнованные и полные новыми советами с
Латвийскими флажками в руках (который орга-
низовали педагоги из Литвы) слушали и пели свой
государственный гимн на чужой земле.

На каждом шагу мы чувствовали, что о нас за-
ботятся. Педагоги Рокишкского ДОУ «Варпелис»
весь день сопровождали нас везде, были очень го-
степриимны и улыбчивы. Большую благодарность
выражаем руководителю Рокишкского ДОУ
«Варпелис» О.Стиге за приглашение и идею ор-
ганизации конференции. Приятно усталые и на-
полненные положительными эмоциями мы вер-
нулись домой. Все сделали вывод – мероприятия
в рамках содружества обогащают всех педагогов.
Весной международную конференцию организу-
ем у себя в Лудзе.

Даце Рудзусика, 
педагог Лудзенского ДОУ «Сказочка»

Мероприятия в рамках
содружества обогащают
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Самый большой
урок в мире в
Лудзенской

городской гимназии
С 28 сентября по 4 октября одновременно в более чем 100 стра-

нах была проведена международная образовательная акция «Самый
большой урок в мире». В акции приглашали принять участие учи-
телей, а также учеников в возрасте от 8 до14 лет. Необходимо было
разработать план урока и провести урок, посвященный глобаль-
ным целям, акцентированным в них вызовам и решениям, поде-
литься опытом, предоставив план урока и фото/видео репортаж
координаторам акции в Латвии. Самый большой урок в мире – это
часть кампании «Проект – Каждый» (Project Everyone), при под-
держке ЮНИСЕФ, ЮНЕСКО и др. агентств ООН.

В акции «Самый большой урок в мире» активно участвовали
и мы – ученики 2-8 классов Лудзенской городской гимназии и их
педагоги. Вместе размышляли над разными темами: сохранение
латышского культурного наследия и традиций Праздников песни,
защита окружающей среды и глобальная ответственность, здоровый
образ жизни и забота о своем здоровье, толерантность во взаи-
моотношениях. Готовясь к уроку, педагоги знакомились с образ-
цами планов урока, со списком объектов Всемирного наследия
ЮНЕСКО в Латвии, которые размещены на www.skolas.unesco.lv. 

Участвовали в акции «Самый большой урок в мире» и дели-
лись опытом И. Таукача, И. Мисане, И.Крузе, Р.Богомола, С.Пуле,
Ж. Дукальска, Л.Батня, К. Демко-Сенкане, И.Жейкаре, В. Купревич.

В Латвии эту акцию координировали Министерство образования
и науки Латвийской Республики и Латвийская Национальная ко-
миссия ЮНЕСКО. Принимали участие в ней 50 школ со всей
Латвии.

Лайла Будревича,
Заместитель директора по методической работе

Неделя добрых дел
Хотя бы одно доброе дело нужно было бы делать ежедневно.

В течение Недели добрых дел ученики Лудзенской городской гим-
назии старались сделать то, что делаешь не каждый день, за что
можно особо поблагодарить, испытать чувство удовлетворения.

Многие решили помочь одиноким пенсионерам. Спрос оказался
большим, чем предложение. Социльная служба края прислала ад-
реса тех людей, которые нуждались в помощи, но желающих по-

мочь было больше. Пенсионерам помогли ученики 8а, 8б, 10 а, б
классов.

Ученики и их родители приняли активное участие в благо-
творительной акции, для того, чтобы помочь приютам для без-
домных животных. Участвовали в акции учащиеся 3а, 4а, 5а, 6а,ц
классов.

Самые маленькие ученики – первоклассники – собирали в пар-
ке желуди, ученики 2б класса принесли в школу цветы, выращенные
дома, учащиеся 3б сделали уборку в классе, а ученики 2а каждый
день делали хоть небольшое, но хорошее дело. Учащиеся 4б убра-
ли опавшие листья около автобусной остановки, ученики 9ц и 5б
привели в порядок территорию возле костела.

Ученики 6а и 10а убрали могилы учителей и территорию
Братского кладбища. Эксперимент, когда вместе трудились стар-
шеклассники и ученики младших классов, оказался удачным.
Учащиеся 11 б убрали могилу учителя Рихарда Каркла, берег озе-
ра Дунаклю.

Многие ученики 4б, 12а и 9ц принесли игрушки для малень-
ких пациентов  Онкологического отделения.

Важно, чтобы желание делать добро вошло в привычку, стало
жизненной необходимостью.

В честь 50 Дней поэзии с 21 сентября по 28 сен-
тября в Лудзенской городской гимназии прошли
уроки, посвященные Дням поэзии. 

Всю неделю проходили различные меро-
приятия.

Ученики 5а и 5б классов в честь Дня пожилых
людей читали стихи в пансионате Гарбари.

Ученики 7б и 7ц классов создавали сборник
любимых стихов одного из латышских поэтов, со
своими комментариями о настроении, образах,
чувствах.

Авторы лучших работ в 7ц классе: Агнесе
Машникова, Агнесе Грейтане, Иво Легкой, Паула
Баранова. В 7б классе: Ивар Кудрявцев, Улрика
Дудкевича, Сабина Бируле, Яна Ильина. 

Учащиеся 6б, 7а, 8ц, 9а, 9б и 12б классов, вдох-
новленные личностью и творчеством Райниса, по-

здравляли поэта с юбилеем. Авторы самых удач-
ных поздравлений – Райво Лосевич, Эгилс
Грейвулис, Атис Аустрис Калвитис, Синтия
Бокиша и Эвия Лисовска – будут участвовать в
конкурсе творческих работ.

Ученики 10а класса искали откровения в сти-
хах молодых поэтов, опубликованных в сборни-
ке «Поверь далям».

Как проходили мероприятия, посвященные
Дням поэзии, можно увидеть в галерее на до-
машней страницы Лудзенской городской гимна-
зии. 

Спасибо учителям и ученикам!  

Лига Арциховича,
руководитель МК учителей латышского

языка и литературы

Дни поэзии в сентябре

С 12 по 18 октября уже седьмой год подряд в
Латвии отмечают Неделю добрых дел. Активное
участие в ней приняли ученики, родители,учителя
Лудзенской средней школы № 2. В разных бла-
готворительных мероприятиях мы участвуем в
течение всего учебного года: принимаем участие
в толоках весной и осенью, поздравляем учите-
лей-пенсионеров с Днем знаний, Днем учителя,
с Рождеством, ухаживаем за могилами учителей,
приезжаем с концертами и подарками, сделанными
своими руками, в Центр социального ухода
«Лудза» в Гарбари, не забываем и о детском
реабилитационном центре «Oāze», многие учи-
теля постоянно кормят котов, живущих во дво-
рах многоквартирных домов...

В этом учебном году традиционно поздрави-
ли  неработающих учителей-пенсионеров с Днем
знаний и Днем учителя. Во время Недели добрых
дел побывали с концертом в  Центре социального
ухода в Гарбари, где выступили певцы и музы-
канты 2–6 классов, а ученик 8 класса выступал

вместе с дедушкой.
14 октября ученики, родители, учителя уча-

ствовали в благотворительной акции «PURINA»
и поддержали приюты для бездомных животных
в Резекне и Даугавпилсе.

Самым активным был 7б класс, классный ру-
ководитель Лилия Филимонова, они принесли по-
лушубок, 3 подушки, 10 полотенец, 2 покрыва-
ла, 18 кг сухого корма для животных и 4 кг кон-
сервов.

Ученики 5а класса вместе с классной руково-
дительницей Майей Пироженок убрали могилы
бывших учителей.

Делайте как можно больше добрых дел, потому
что вместе мы можем подарить кому-нибудь на-
дежду и уверенность в том, что все наши жела-
ния исполняются.

Велта Збитковская,
заместитель директора 

по воспитательной работе 
Лудзенской средней школы № 2

Давая другому – даешь себе
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В 1819 году на территории Люцинского уезда
было 10 поселков, 1 307 деревень, 5 право-
славных храмов, 23 католических костелов, 1
монастырь, 251 постоялый двор, 1 почта, 31
мельница, 9 спиртовых заводов, 61 винокурня,
и проживало тогда в уезде 50 077 человек.

В 1897 году в уезде уже проживало 123 015
человек, из них – 82 068 латгалов, 25 158 бе-
лорусов, 8 481 русских, 3 450 евреев, 2 560 по-
ляков, 300 немцев и 998 человек прочих на-
циональностей.

В 1912 году в уезде проживало 163 420 че-
ловек. Но после Первой мировой войны коли-
чество населения уменьшилось до 144 470 че-
ловек. Национальный состав тогда был сле-
дующим: 92 095 латгалов, 27 214 белорусов,
12 046 русских, 7 060 евреев, 4 267 поляков, 103
немцев и 1685 человек прочих национальностей.

В 1924 году Лудзенский уезд был разделен
на 2 части: на Яунлатгалес и Лудзенский. После
этого количество жителей в уезде уменьшилось
до 95 689 человек.

К концу 20-ых годов в Лудзе было 1102 строе-
ния, 65 из них были каменные. В городе было
450 торговых и промышленных «предприятий».

В 1930 году в уезде проживало 90227 человек,
в т.ч. 52147 латышей (латгалов), 4786 белорусов,
25 142 русских, 3 272 евреев, 4 880 других на-
циональностей. Торговлей занимались 500 че-
ловек, в промышленности – 434 человек, по-
шивом обуви занимались 187 человек, строи-
тельством – 101, производством продуктов пи-
тания – 48 человек.

В государственном и коммунальном управ-
лении было задействовано 147 человек, в транс-

портной сфере и связи – 133. К этому времени
в Лудзе были построены капитальные камен-
ные здания для народного дома, школы, почты,
больницы.

Большой ущерб Лудзе нанес пожар 1938 года.
Сгорела половина города. Без крова осталось
3 000 жителей.

В 1939 году в Лудзе проживало 5 600 чело-
век, в 1959 году – 6 200 человек. В послевоен-
ные годы в связи с увеличением промышлен-
ного производства в Латвии, произошел отток
сельского населения в города. В 1970 году в
Лудзе уже проживало 8 157 человек.

К 1983 году население Лудзенского района было
44 500 человек. В это время в районе проживали
26050 латышей, 17269 русских, 2042 белорусов,
343 украинцев, 481 поляк, 130 евреев.

По переписи населения в 2000 году в районе
проживало 35 125 человек, из них: латышей –
19776, русских – 12690, белорусов – 1423, укра-
инцев – 486, поляков – 376, литовцев – 91, евре-
ев – 41, цыган – 43, эстонцев – 17 и прочих –
182. В это время на территории Лудзенского рай-
она проживало мужчин 16 464 и женщин 18 661,
т.е. женщин было на 2 197 больше чем мужчин.
И сегодня женщин больше, чем мужчин.

В 2012 году по всей Латгалии проживало
133 244 латышей, 113 787 русских, 16 037 бе-
лорусов, 20 424 поляков, 4 097 украинцев, 1 760
литовцев и 9 168 жителей других националь-
ностей.

Подготовил
Владимир Педан

Лудзенский район в исторической статистике
АНТРАКТ

    1772 – 2013 . 
     / 

1772 230  

1784 1 491  

1795 1 615  

1819 3 012  50 077

1868 3 578  

1897 5 140  123 015

1911/12 6 861  163 420

1925 5 559  95 689

1930 5 359  90 227

1935 5 546 1 870 1 566 93 170

1939 5 600 1 900 1 600

1959 6 200 2 959 1 241

1970 8 157 3 261 2 486

1979 10 193 3 045 2 159 46 611

1989 11 853 3 110 2 441

2000 10 822 2 722 1 953 35 125

2006 9 973  31 792

 

  

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

2009 15 986 7 128 3 799 3 410 30 323

2011 14 226 6 278 3 353 2 875 26 732

2013 13 742 6 034 3 257 2 818 25 851

 

ОБЩЕСТВО и КУЛЬТУРА
„Динамические

библиотеки:
доступность, развитие

и перемены”
В середине октября, в Латвийской Национальной биб-

лиотеке состоялась 17 конференция библиотекарей
Латвии, тема которой “Динамические библиотеки: до-
ступность, развитие и перемены”.

Сотрудники библиотеки прослушали вдохновляющую
презентацию консультанта по персоналу AО DNB Банка
„Адаптация к переменам и мое развитие“, приняли уча-
стие в интерактивных занятиях и дискуссиях „Это ак-
туально“, но наибольший интерес и отзывчивость у биб-
лиотекарей вызвала „Ярмарка идей библиотек“.

В ходе “Ярмарки” представители Латвийских библиотек,
а также гости из Литвы и Эстонии поделились опытом ра-
боты. Как отмечает руководитель Зилупской городской биб-
лиотеки Надежда Лемешева: “Больше всего понравилась
ярмарка идей библиотек. Впечатлило разнообразие и фор-
ма презентаций идей. Понравилось самим делиться идея-
ми и реализованными работами в своей библиотеке.”

Руководитель отдела главной городской Лудзенской
библиотеки Светлана Онуфриева презентовала свой опыт,
об использование мультимедийных книг и популяриза-
ции чтения. Особую популярность “На ярмарке идей” име-
ла Истренская волостная библиотека Лудзенского края со
своим кукольным театром. Руководитель библиотеки Елена
Креминская возле своего стенда постоянно отвечала на
многие вопросы посетителей, показывала куклы и дели-
лась опытом организации театра.

Руководитель Лидумниекской библиотеки Циблского
края Ирена Павлова рассказала о секретах успешного со-
трудничества. Ее великолепно оформленный стенд при-
влек внимание многих коллег из других регионов Латвии.

Зилупский край презентовал различные идеи библио-
тек края, которые можно использовать при организации
творческих мастерских. Елена Смутова, руководитель
Залесской волостной библиотеки провела творческую ма-
стерскую „Ярмарка идей“ для посетителей. 

Руководитель Карсавской городской библиотеки Инта
Юрча познакомила с изданными книгами в рамках про-
екта трансграничия.

Все участники конференции отметили, что конферен-
ция была полезной и очень интересной. Для дальнейшей
работы позаимствованы различные практические идеи.

Инта Кушнере,
директор Лудзенской городской главной библиотеки

Культурные связи между Лудзой и польским городом
Дембицей неуклонно крепли и развивались в течение не-
скольких последних лет. После подписания в 2014 году
договора о сотрудничестве между Лудзенским и
Дембицким самоуправлениями партнёрские отношения
между двумя городами вышли на новый виток развития.
В результате сотрудничества жители города Дембицы по-
лучили возможность увидеть две передвижные выстав-
ки: «Искатель тайных миров А. Ф. Оссендовский» и
«Город, засмотревшийся в озера». В свою очередь
Лудзенцы увидели портреты жителей Дембицы в одно-
имённой выставке.

2 октября в Лудзенском Краеведческом музее состоялось
открытие очередной передвижной выставки, предо-
ставленной нам Дембицким Региональным музеем.

«Фотодокументальная хроника города Дембицы
на снимках, сделанных Йозефом Стецом» - так на-
звал выставку директор Дембицкого Регионального
музея Яцек Димитровский. От него посетители вы-
ставки также узнали, что в фотодокументальном ар-
хиве Й. Стеца хранится 8000 различных снимков,
147 из которых дочь фотографа Хелена передала му-
зею. Именно эти снимки легли в основу создания
передвижной выставки, экспонируемой в Лудзе.

Йозеф Стец родился в 1911 году в городе Дембица.
В 1926 году окончил гимназию им. короля
Владислава Ягайло. Был активным членом Польского
Объедения Скаутов. С этого времени начинается его
увлечение фотографией. После окончания гимназии
Й. Стец работал фельдшером в отделении Красного
Креста в Дембице и одновременно продолжал об-
учение фотоискусству. Во время немецкой оккупа-
ции в 1941 году, благодаря прекрасному знанию не-
мецкого языка, получил работу в уездной управе. 

В 1940 году вступил в ряды Национальных
Вооружённых Сил (позже Армия Крайова)
для борьбы с немецкими оккупантами.
Принимал участие в операции «Бурза» и в
битве при Калужовке в 1944 году, где сде-
лал много фотографий.

Следуя принципу «Народ, не знающий своей
истории подобен человеку, потерявшему па-
мять» Й. Стец с камерой в руках фиксировал
важные исторические, политические события,
снимал государственные мероприятия и
праздники, делал портреты жителей города
Дембицы. В течение всей жизни Й. Стец не рас-
ставался со своим фотоаппаратом. 

Он сохранил его даже во время немецкой ок-
купации, когда за использование нелегально-
го фотоаппарата ему грозило заключение в ла-

гере смерти. Благодаря своему мужеству, в феврале 1944
года фотограф запечатлел на снимке расстрел 54 бой-
цов сопротивления Армии Крайова в городе Дембица.
Отдавая приказ уничтожить заключённых из Жешова,
Сендишова, Ропчиц и Тарнова, немецкая оккупационная
власть мстила местным жителям за совершаемые пар-
тизанами нападения на немецкие военные поезда.

В 1946 году Й. Стец делает снимок, сыгравший ро-
ковую роль в его судьбе. 10 июля фотограф становит-
ся свидетелем публичной казни трёх солдат подполь-
ных Национальных Вооружённых Сил. Сделанный во
время казни снимок Й. Стец через делегацию
Американского Красного Креста отправляет на Запад.
Снимок публикуется в прессе. Расследование Службы
Безопасности Польши устанавливает его автора. Й. Стец,
в то время профессиональный фотограф, был аресто-
ван и приговорён к 7 годам заключения. 

Освободившись через 5 лет по состоянию здоровья,
он открывает частное фотоателье в собственном доме.
С этого момента он фотодокументирует деятельность
Красного Креста, патриотические и церковные праздники,
жизнь горожан, свои путешествия. В 1959 году Й. Стец
становится членом Польского Общества Фотографов в
Кракове. В 1986 году была организована выставка его
фоторабот. Сделанные им снимки послужили иллюст-
рациями к десяткам книг и публикаций об истории
Дембицы и региона. Умер Йозеф Стец 12 мая 1995 года,
похоронен на общинном кладбище в Дембице.

Фотоматериалы, представленные на выставке – это
ещё одна возможность для жителей нашего края по-
знакомиться с культурно-историческим наследием дру-
жественного нам города Дембицы.

Рита Кучане,
руководитель коммуникации и общественны

х отношений Лудзенского Краеведческого музея

Фотовыставка «Йозеф Стец – фотограф-
документалист» в Лудзенском Краеведческом музее
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В Лудзенском Народном доме
уже второй месяц работает мо-
лодой и энергичный парень
Арнис Кранцанс. После долгих
лет в Народном доме снова име-
ется руководитель по художе-
ственной части. Руководитель НД
Валентина Разумовска надеется,
что Арнису удастся привлечь мо-
лодых людей, т. к. неоднократно
звучит, что в нашей культурной
жизни города именно для них
слишком мало увлекательных и
интересных событий.

Познакомимся: Арнис живет
в Резекне, начальную школу за-
кончил в Илзескалнсе, затем окон-
чил Резекненскую музыкаль-
ную среднюю школу по специ-
альности кларнета, в Колледже
Альберта освоил управление и
продюсирование в индустрии раз-
влечений - менеджмент культу-
ры, в настоящее время продол-
жает обучение в Латвийской
Музыкальной академии имени
Язепа Витола, как педагог про-
фессиональной направленности.

Арнис уже в прошлом году на-
чал работу в Лудзенской
Музыкальной основной школе,
где помогает нашим детям осво-
ить игру на кларнете, саксофоне
и блокфлейте. Свободное время
связано с музыкой и спортом –
семь лет он играет в Резекненском
духовом оркестре и имя Арниса
видим в таблице результатов по-
лумарафона. Арнис руководил
также Резекненской молодежной
думой, а также проводил раз-
личные мероприятия. Из РЕ-
ЗЮМЕ становится ясно – ак-
тивный молодой человек, лидер.

- Какой Ты видишь Лудзу?
- Должен признаться, что

еще полтора года назад о Лудзе
у меня было очень поверхност-
ное представление. Конечно я
слышал об успехах лудзенцов в
музыке, о достижениях спорт-
сменов, но городская среда была
мне чужда. Думаю, что лудзенцы
сами свой город на самом деле не-
дооценивают.

В некоторой степени, в нашем
сумасшедшем веке, это место -
как утопический город: упоря-
доченный, спокойный и тихий.
Здесь все под рукой в пределах
досягаемости: можешь наслаж-

даться природой, но у тебя так-
же есть все удобства городской
жизни. Дальнейшее уже зависит
от самого себя: какую я сам хочу
создавать среду вокруг себя.
Мое убеждение: чтобы про-
изошло то, что мне интересно,
то я иду со своей идеей и реа-
лизую или поддерживаю нача-
тое кем-то другим. Нужно дей-
ствовать самому. Легче крити-
ковать, отрицать проделанную
другими работу, а не делать.
Если критикуешь идеи других,
тогда выдвини сам свою. 

Лудзенскую культурную жизнь
каждый оценивает со своего ра-
курса. Для участника самодея-
тельного коллектива она может
показаться перенасыщенной, но
допускаю, что для других это со-
всем не так. Задача НД – пред-
ложить различные возможности
и для молодежи.

- Что говорит об этом наша
молодежь?

- Побывал в Лудзенских шко-
лах, чтобы выслушать мнение мо-
лодежи. Провели молодежный
форум “Кусочек культуры”, для
возможности подросткам и мо-
лодым людям высказать свои
предложения и пожелания. К со-
жалению, должен признать, что
отзывчивость невелика.
Рекомендации и идеи конечно
имеются. Например, устраивать
танцевальные вечера с живой му-
зыкой, тематические дискотеки.
Есть предложение приглашать из-
вестные группы (сразу вопрос –
сможем ли оплатить). Есть мо-
лодые люди, которые хотят, что-
бы в НД проходили концерты
классической музыки.

Думаю, что НД может стать
местом, где проходят нефор-
мальные встречи с известными в
обществе людьми, встречи каких-
то определенных групп по инте-
ресам, местом, где можно сво-
бодно и творчески проявлять себя.

Надеюсь, что со временем это
удастся. Очень хочу, чтобы мо-
лодые люди проявляли себя как
личность, чтобы не стать од-
ними из серой массы. Конечно,
вместе легче существовать, не
выделяться, плыть вместе со
всеми по течению, но это не на-
стоящая жизнь. Конечно, все за-

висит от того, в какой компании
ты находишься, есть такие ком-
пании, которые часто помогают
друг другу развиваться и получать
что-то новое.

Хочу реализовать идеи, кото-
рых не было в Лудзе. Например,
иной подход к государственным
праздникам. Не буду рассказывать
более подробно, чтобы сохранить
интригу, но очень хочу сломать
эту стену. Справедливости ради
надо отметить, что подобная си-
туация не только в Лудзе. К но-
вым идеям нужно приучать и под-
держивать их. Обязательно най-
дутся активные сторонники.

- Реновация НД. Будут луч-
ше условия, более привлека-
тельная среда, может быть,
это поможет. 

- Да, конечно. Это доказыва-
ет опыт Резекненского “Горса”.
Скептики в свое время прогно-
зировали, что большой зал будет
полупустой, но нет. Спрос на кон-
церты, театральные постановки
очень большой. Как правило, все
билеты раскуплены. Конечно, зал
Лудзенского НД не может кон-
курировать с “Горсом”. Это и не
требуется, но будет возмож-
ность приглашать известных ху-
дожников, посетители смогут
чувствовать себя комфортнее.

Коллективы художествен-
ной самодеятельности НД будут
проводить репетиции в краси-
вых помещениях. Это плюс. В
Лудзе все происходит, необхо-
димо только стремиться искать
какие-то новые идеи, и мы по-
стараемся это сделать.

Наша личная культурная
жизнь больше всего зависит от
собственных предложений, от
того, насколько мы все готовы при-
нимать в ней участие, посещать
концерты, мероприятия, высказать
свои предложения. Считаю, что
моя задача - предлагать варианты
и поддерживать новые идеи.
Постараюсь это делать. 

Следите за событиями в
Лудзенском НД на сайте www. fa-
cebook com./ludzastn. Пишите,
звоните, высказывайте свои мне-
ния и предложения! Создадим
нашу культурную среду вместе! 

Ванда Жулина

Не пойдем за толпой! Создадим
культурную среду сами!

Вспоминая нашего
председателя 

Члены Лудзенского отделения Латвийского Польского обще-
ства понесли огромную утрату – в октябре ушла из жизни Янина
Смолковска, долгие годы она была председателем общества.
Польское общество в Лудзе действует с 1994 года, Янина
Смолковска руководила обществом более 10 лет. Янине шло об-
ращение «пани», потому что она действительно была такой: ител-
лигентной, деликатной, знающей.

В памяти многих останется прошлогодняя телепередача ,,Ielas
garumā”, когда пани  Янина у своего дома по ул. Стацияс расска-
зывает о детстве. В польском обществе всем очень нравились рас-
сказы о польских традициях и обычаях, о детстве, проведенном
в Асунской волости в доме мельника. Она помнила яркие дета-
ли, интересные случаи. Казалось, что эти события произошли не
70-80 лет назад, а совсем недавно. И этим летом, когда по ини-
циативе Польского общества и в сотрудничестве с работниками
музея, в Лудзенском музее была организована выставка
«Польское культурное наследие», Янина вспоминала то время, ко-
гда она училась в Польской гимназии. В музее есть записи ее вос-
поминаний, на выставке можно увидеть семейные реликвии.

Пани Смолковска прекрасно говорила по-польски. Язык знают
немногие члены общества, поэтому знания пани Янины приго-
дились, когда надо было переводить тексты, общаться с гостями
из Польши. Когда в обществе был создан вокальный ансамбль,
Янина обучала участниц правильному произношению.  

У Янины всегда было свое собственное мнение относительно
того, что происходит в государстве. Его она умела сформулиро-
вать коротко и ясно, никого не обидев.

Участников в польском обществе немного, состав не менялся
годами. За эти годы все стали друзьями и единомышленниками. 

Встречаясь на праздниках, рассказываем о важных событиях
в своей жизни, поем лирические польские народные песни. В по-
следний раз все вместе встречались на 90-летнем юбилее Янины
в конце июля, а 9 октября проводили ее в последний путь.

У Янины Смолковской мы можем многому учиться.  Основными
жизнеными ценностями она считала знания, отзывчивость, чув-
ство такта, толерантность и взаимоотношения между людьми.
Лудзенское отделение Латвийского Польского общества продол-
жает свою работу. В следующем году будем думать о выборах но-
вого председателя, а о нашей пани Янине всегда останутся свет-
лые воспоминания.

Побывав этим летом в музее на выставке, посвященной поль-
ским традициям, многие говорили, что и в их семье были поля-
ки. Если хотите участвовать в работе польского общества, при-
соединяйтесь к нам. (Более подробная информация у Иоланты
Строгоновой или Галины Гецевич).

Члены Лудзенского отделения 
Латвийского Польского общества

Когда почти все осенние сельскохо-
зяйственные работы уже переделаны,
освобождается время для какого-то за-
нятия, хобби, появляется время, когда мо-
жем научиться чему-нибудь новому.

Творческая мастерская
«Валяние войлока»

На этот раз в сентябре в Пилдском
Народном доме были проведены занятия
в творческих мастерских «Валяние вой-
лока». Занятия провела Кристина
Смирнова из Зилупского края.

У многих возникло желание смасте-
рить себе бусы из фетра, обернуть кусочек
мыла в войлок, сделать себе красивую
брошь. Работа не из легких, но резуль-
тат стоил того.

Домой каждый участник унес какую-
то красивую вещь, сделанную своими ру-
ками.

Вечер отдыха для сениоров
По многолетней традиции собрались

вместе те жители нашей волости, кто
большую часть своей жизни посвятил ра-

боте, а теперь они на заслуженном от-
дыхе. Можно было встретиться с друзь-
ями, знакомыми, подарить себе праздник
и просто отдохнуть от повседневных за-

бот и суеты.
На вечере поздравляли юбиляров и тех,

кто получил пенсию в первый раз. Цветы
подарили всем участникам праздника.

Вспоминали о прошлом, разговоры че-
редовались со звонкими песнями и ве-
сёлыми танцами. Создать прадзничное
настроение помогли коллективы само-
деятельности Пилдского Народного
дома: духовой оркестр «Пилда» (руко-
водитель В. Петров), танцевальные
группы «Ритм» и «Шаг за шагом» (ру-
ководитель С. Дузинкевича) и облада-
тельница звонкого голоса Марина
Питеране. Почетным гостем на меро-
приятии был заместитель председателя
Лудзенской городской думы Эдгар
Мекш.

Мероприятие прошло в дружествен-
ной атмосфере, разошлись все с уве-
ренностью, что в следующем году
встретятся опять. Большое спасибо
всем сениорам, пришедшим на праздник.
Желаю всем крепкого здоровья, пони-
мания и поддержки близких. Встретимся
в следующем году! 

Олита Баклане,
руководитель Пилдского 

Народного дома

Теплые сердечные осенние вечера в Пилде
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Поздравляем
дзюдоистов!

3 октября в городе Даугавпилс состоялся турнир по
Дзюдо для клубов латгальского края, в котором приняли
участие ребята из Даугавпилса, Прейли, Резекне и Лудзы.
Поздравляем наших победителей и призеров!

На фото во втором ряду слева:

Тимур Коваленко – 1 место, 
Никита Светлов – 1 место, 
Кирил Смироткин – 1 место, 
Тимофей Веженков – 1 место, 
Владислав Рейников – 3 место, 
Эрик Наглис – 3 место, 
Галахин Артур – 3 место, 
Денис Грахольский – 2 место и 
Марк Каткевич – 3 место. 

Результаты школьного
осеннего кросса

9 октября в Цибле прошли традиционные межкраевые
соревнования «ОСЕННИЙ КРОСС».  В соревнованиях
участвовали представители 13 школ Лудзенского,
Карсавского, Циблского и Зилупского краев.  

Представители нашего края стали призерами в груп-
пе основных школ:
девочки 2000-2005 г. рожд. 500 м
Виктория Мейране – Пилдская основная школа – II место
девочки 2000-2003 г. рожд. 1000 м
Вероника Митченко – Пилдская основная  школа – II место
Саманта Римша – Пилдская основная  школа – III место
мальчики 2000-2001 г. рожд. 1500 м
Александр Антонюк – Пилдская основная  школа – II место
девочки 2000-2001 г. рожд. 1000 м
Анастасия Кайрова – Пилдская основная  школа  – I место
Эрика Пикалева – Пилдская основная школа – III место

Призовые места в группе средних школ заняли наши
ученики:
мальчики 2004-2005 г. рожд. 500 м
Никита Шуполниекс – Истренская средняя школа – II
место
Тимур Назин – Лудзенская средняя школа № 2 – III место
девочки 2004-2005 г. рожд. 500 м
Эвия Асташова – Лудзенская средняя школа № 2 – I место
Юлия Морозова – Истренская средняя школа – III место
мальчики 2002-2003 г. рожд. 1000 м
Артур Игнатьев – Лудзенская средняя школа № 2 – III
место
мальчики 2000 -2001 г. рожд. 1500 м
Артур Шром – Лудзенская городская гимназия – I место
Артур Богданов – Лудзенская городская гимназия – II
место
Ник Даниэл Сафроненко – Лудзенская городская гим-
назия – III место
мальчики 1997-1999 г. рожд. 2000 м
Виталий Лукашенок – Истренская средняя школа –
III место
девочки 1997-1999 г. рожд. 1000 м
Сабина Дадалева – Лудзенская  городская гимназия –
II место

В общем зачете в группе основных школ победила
Пилдская основная школа. Лудзенская городская гимна-
зия в общем зачете в группе средних школ заняла третье
место. 

Информацию обобщила
Светлана Римша 

25 октября, в воскресенье, на бе-
регу Большого Лудзенского озера
собрались участники соревнований
по рыбной ловле спиннингом – 38
мужчин и две женщины.
Разделились на команды (в коман-
де два человека) и отправились за
уловом. После обеда вернулись,
чтобы взвесить улов. Кому-то по-
везло, кому-то не очень. Всего было
поймано: 9 судаков, 2 щуки, 2 леща
и 1 окунь. Общий вес улова – 21 кг
720 граммов.   

В этот день был выловлен самый
большой в истории соревнований,
организованных СK «Latgols»,
судак: его вес 8 килограммов 160
граммов (лишь однажды была вы-

ловлена щука на 8,5 кг).
Судак выглядел впечатляюще,

его отвезли на берег незадолго до
окончания соревнований. Все
были восхищены. Каждый хотел
сфотографироваться с судаком.
Рассуждали, что ему лет 7-8, но се-
годня судаку не повезло. Зато по-
везло рыбаку: Эдгару Лягушнику
достался главный приз – надувная
лодка, кубок победителя и титул
Король рыбаков.

Эдгар был в одной команде с
Арнисом Грахольским. Улов
Арниса – щука весом в 1,140 кг.
9,300 кг – такой улов принес
команде Эдгара и Арниса , «Spāņi»
победу.  Оба рыбака имеют боль-

шой опыт, в соревнованиях, кото-
рые организует , «Latgols» уча-
ствуют регулярно, рыбачат не толь-
ко здесь. В Лудзенском большом
озере Эдгар выловил щуку весом
6,7 кг, в Даугаве – сома 18 кг, а в
одной из рек Испании свой ре-
кордный улов – сома, который ве-
сил более 40 кг. 

На втором месте тоже лудзенцы.
Команда , «Maiznīca»: Андрей
Грахольский Артем Пурин выло-
вили 2 судака и одного леща. Всего
– 3,56 кг.  

На третьем месте тоже наши:
команда , «Rodņa» — Гунарс Авотс
и Василий Турлайс. Их улов – три,
выловленные Гунаром, судака.

Общий вес 2,980 кг.
Лишь немного отстала команда

«Кульнева»: Андрей Кривенок и
Айвар Крупник (их улов – щука 2,2
кг) и Александр и Вадим Лебедевы
с уловом в 2,14 кг.

По традиции особые призы по-
лучили женщины, участвовавшие
в соревнованиях – Галина Юпатова
и Агнесе Сидорова. На этот раз им
не повезло, но не только им, мно-
гие остались без улова.

Призы получили и дети. Нил
Добровольский (Нила рыбаки уже
знают, он не первый раз участву-
ет в соревнованиях) и Даниэла
Мицкане (Даниэле 5 лет, все 4 часа
соревнований она была в лодке
вместе с отцом).

Александр Нарницкий пожелал
хорошего улова  и вручил по-
ощрительные призы рыбакам, ко-
торые принесли самую малень-
кую рыбку: А. Лебедеву (окунь 80
г) и Э.Гришану (лещ 200 г).

Организаторы традиционных
соревнований СK «Latgols» (А.
Нарницкий) в сотрудничестве с са-
моуправлением Лудзенского края.
Судья соревнований – Анатолий
Петров, секретарь – Луция
Дунцане, готовит вкусную уху на
костре Наталия Нарницка. Погода
на редкость хорошая. Настроение
– независимо от улова – замеча-
тельное.

До встречи на следующих
соревнованиях!

Ванда Жулина,
корреспондент

Большая Лудзенская рыба
2015 досталась лудзенцам

SPORTS
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Праздник для душ
В Латвии сильны традиции поминовения усоп-

ших. Дни памяти умерших проводят и летом, и
осенью. Осенью - это Вечера свечей, когда даль-
ние и близкие родственники поминают на клад-
бище своих родных, ушедших в мир иной.  Вечер
свечей - это время, когда зажигают на могилках
свечки в память о тех, кого уже нет. Это знак, что
мы помним, чтим и любим своих близких.  В ка-

нун Дня Всех Душ, 31октября приглашаем прий-
ти на кладбище, чтобы вместе с пробстом
Лудзенской Римской католической церкви
Янисом Колнсом участвовать в молебне. 

Будем помнить, что вместе с жизнью в наши
руки дан бессмертный огонь. Мы приняли его от
наших предков, и наш долг передать его дальше.

Валентина Разумовска,
Директор Лудзенского народного дома

Не нужно быть профессио-
нальным спортсменом, чтобы
поддерживать себя в хорошей
физической форме.

Регулярная физическая ак-
тивность улучшает работу сер-
дечной, дыхательной и крове-
носной системы, что в свою оче-
редь обеспечивает ритмичное и
глубокое дыхание и лучшее
обеспечение кислородом.

Занятия спортом укрепляют
мускулы и кости, помогают
контролировать вес, что позво-
ляет чувствовать себя более кра-
сивыми, уверенными в себе и
здоровыми.  Спорт отлично по-
могает избавиться от стресса,
помогает повысить уровень
эндорфинов, которые отвечают
за хорошее самочувствие. После
длинного рабочего дня, учебы
в школе, физические упражне-

ния – это лучший спо-
соб вернуть бодрость
и хорошее самочув-
ствие, восстановить
силы.

В Лудзе много воз-
можностей для того,
чтобы найти подхо-
дящие для себя заня-
тия физическими
упражнениями.
Используйте их!

Время работы тренажер-
ного зала и зала тяжелой ат-
летики Лудзенского спортив-
ного холла (П. Миглиника 34,
Лудза):

Понедельник 16:00–22:00
Вторник 15:00–21:00
Среда   15:00–21:00
Четверг 16:00–22:00
Пятница 15:00–21:00

Расценки:
- тренировка (1,5 астроно-

мических часа) – 2,84 EUR;
- абонемент на 1 месяц (тре-

нировки 3 раза в неделю) – 25,62
EUR;

- абонемент на 3 месяца (тре-
нировки 3 раза в неделю) – 64,03
EUR.

Обращаться к Сергею
Лазовскому, телефон 28807311.

Физические упражнения для вашего здоровья ПОЗДРАВЛЯЕМ!
Мы очень рады вас поздравить
с днем рождения,
Пусть жизнь становится 
светлее с каждым днем,
Чтобы прекрасным было 
каждое мгновение,
И полной чашей был всегда
уютный дом.
Здоровья, радости, 
взаимопонимания,
Любви, гармонии мы пожелать
хотим,
Чтоб исполнялись сокровенные
желания,
И были рядом те, кто дорог 
и любим!

/Арина Степнова/

Самоуправления Лудзенского
края поздравляют всех юби-
ляров октября, но особенно

Нину Алексееву (Бригская
волость)

Зинаиду Алиткину (Лудза)

Александра Амелько
(Лудза)

Зинаиду Чивчиш
(Рунденская волость)

Марию Горбунову
(Иснаудская волость)

Петра Кодорана (Лудза)

Остапа Малофия (Лудза)

Марию Малявкину
(Пуреньская волость)

Брониславу Пашкевич
(Лудза)

Любовь Романову
(Цирмская волость)

Валентину Рутковскую
(Нюкшская волость) 

Раису Селезневу (Бригская
волость)

Николая Сергейцева
(Лудза)

Ивана Соколко (Пилдская
волость)

Алексея Соколова (Лудза)

Евдокию Шафигуллину
(Лудза)

Татьяну Шакель (Цирмская
волость)

Валентину Тескане (Лудза)

Михаила Васильева (Лудза)

Надежду Завадскую (Лудза)

Следующий номер информативного издания «Вести
Лудзенского Края» выйдет 16 ноября.

Издание можете читать и в интернете – на домашней 
странице cамоуправления Лудзенского края www.ludza.lv.

1 ноября в 13.00 в Народном Доме Нюкшской
волости Лудзенского края демонстрация
документального фильма «Īsamirdzi zvaigznem le-
idza», созданного группой латгальских энтузиастов
Biļdis  о популярной в Латгалии и Латвии певи-
це Айе Римше. Прошло 10 лет с тех пор, как не
стало Айи, но мы слушаем её песни, мы её  – нашу

Айю – помним  и любим! 
Вход свободный, показ фильма поддержива-

ет Самоуправление Лудзенского края.
С 17октября по 11ноября в Латгальском культурно-
историческом музее г. Резекне можно посмотреть
тематическую выставку «Принадлежать своей об-
реченности», посвященную Айе и ее творчеству.

Документальный фильм «Засияй вместе со звездами» („Īsamirdzi zvaigznem leidza”)

Роспись по шелку – Наталия Лосане (по втор-
никам) – 3, 10, 17, 24 ноября в10:00

Текстильная мозаика – Анита Громова (по
четвергам) – 05, 12, 19, 26 ноября в 11:00

Физические упражнения – Оксана Штрауха (по
понедельникам) – 02, 09, 16, 23, 30 ноября в 11:30

Компьютерное обучение (для начинающих)

– Светлана Сенькова (по средам) – 04, 11, 25 но-
ября в12:00 

Занятия в творческих мастерских проходят
в Детско–юношеском центре Лудзенского
края 

(Ул. Тиргус 22,Лудза) Более подробная ин-
формация по телефону 29108873.

Творческие мастерские для сениоров НОЯБРЬ

КАЛЕНДАРЬ МЕРОПРИЯТИЙ 
31 октября 15:00 Святая месса в Райпольском костеле Св.
Иоанна Крестителя,

16:00 молебен на старом Райпольском кладбище,
17:00 молебен на новом Райпольском кладбище.

31 октября 16:00 Вечер свечей на Лудзенском кладбище
31 октября 19:00 Вечер отдыха для людей среднего возраста
в Пилдском Народном доме (с корзиночками) «Вместе – весе-
лей!»
1 ноября 13:00 в библиотеке Цирмской волости игровая программа
«Корпорация монстров».
1 ноября 13:00 в Народном Доме Нюкшской волости
документальный фильм «Īsamirdzi zvaigznem leidza»
6 ноября 18:00 в Цирмском Народном Доме мероприятие, по-
священное 70-летнему юбилею Цирмской волости
11 ноября 17:00 в Лудзе состоится факельное шествие, посвященное
Дню Лачплесиса и торжественный митинг «Свет в сердце».
14 ноября в 12:00 в Лудзенском краеведческом музее День се-
мьи «Моя Латвия», посвященный Дню провозглашения
Латвийской Республики. 
17 ноября 17:00 в библиотеке Цирмской волости урок краеве-
дения «Мой родной край»: города и символика края 
17 ноября 17:30 вечер в Лудзенском кинотеатре «Vij Dieviņ zelta
jostu apkārt manai tēvu zemei» 
18 ноября в Лудзенском кинотеатре  в 14:00 фильм «Пропасть в
Латгалии» 
в 15:00 фильм «Формула счастья». 
18 ноября 17:00 в Иснаудском Народном Доме мероприятие, по-
священное годовщине Латвии «Maza sauja mīlestības Latvijai!»

10 ноября в 15:00 краеведческий музей приглашает при-
нять участие в открытии объекта «Рига» Этнографического
отдела под открытым небом.

В программе мероприятия:
* песни и игры вместе с фольклорной группой «Иснауда»

Иснаудского Народного Дома;
* спектакль «Черт и рига» Иснаудского детского самодея-

тельного театра «Kaktuss»;
* работа с орудиями для обработки льна.

Лудзенский клуб мамочек
«Puķuzirnītis» организует:

6 ноября в18:00 в помещении
Лудзенского клуба мамочек встреча с
представителем «FIGURA LINE»;

19 ноября в18:00 в «Латгальской кух-
не»  мастер-класс по ИЗГОТОВЛЕНИЮ
СВЕЧЕЙ вместе с Эриком;

26 ноября в 18:00 в помещении
Лудзенского клуба мамочек изготовление
венков Адвента.

Также в ноябре планируется мастер-
класс по изготовлению СУШИ, в поме-
щении клуба – творческая мастерская по
изготовлению ОТРАЖАТЕЛЕЙ для де-
тей и родителей.

Следите за информацией на портале
draugiem.lv.

Телефон для справок: 29343713.

Не забудем поднять
государственный флаг!

Будем патриотами своей страны, не забудем
поднять государственный флаг:

11 ноября – в День Лачплесиса;
18 ноября – День провозглашения

Латвийской Республики. 

Государственный флаг может быть поднят
или использован иным образом также во вре-
мя народных, трудовых или семейных празд-
ников, в дни памяти, а также в иных случаях
при обеспечении должного уважения к
Государственному флагу. Государственный
флаг может быть использован и во время по-
хоронной церемонии.

Исправление ошибки

В на 1 странице № 14 (70) «Вестей Лудзенского края» в
статье  «На Государственном празднике будем чествовать луч-
ших» опечатка.  Правильно:

Продолжается выдвижение кандидатов на конкурс
«Человек Года Лудзенского края 2015», срок подачи заявок –
1 ноября 2015 года. 

Плетение из лозы. Сообщение для
единомышленников!

14 ноября в Лудзе возобновляются занятия по
плетению из лозы. Сбор в 10:00 в Детско-юно-
шеском центре.

[Koннитива!]

На японском языке означает «Здравствуй!»
Возможно, и Тебя интересует история и традиции об-

щества Востока? Хотелось бы тебе понять японскую куль-
туру и ее нюансы? Хочешь изучать японский язык?

Если Твой ответ     [хаи] – “да”, тогда присоеди-
няйся к кружку Японского языка и культуры – при-
ходи по субботам в 10:00, в Детско-юношеский центр
Лудзенского края (улица Тиргус 22, Лудза)! 

На занятиях: 
• освоим основы японского языка
• будем учиться читать, писать, слушать и говорить,

параллельно узнавая о японской культуре и обществе (ис-
тория Японии, современная японская культура и рели-
гия). 

[Мата нэ!] – „До встречи!“
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